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روزنامه صبح ایران

نایب رییس کمیسیون حقوقی مجلس: 

ظریف ملزم به ارائه نامه خود به مجلس نیست 

آیت الله سیدحسن خمینی:

وحدت، استراتژی بلند مدت جمهوری اسلامی است

35درصد زنان ایرانی قلیان می کشند 

علی لاریجانی:

برگزاری الکترونیکی،  سلامت 
انتخابات را تضمین می کند 

مردم را از بازگشت ثروت های چپاول شده مطمئن کنید

درخواست  وزیرکشور
 از قوه قضاییه

رییس مجلس شورای اسلامی، گفت: برگزاری الکترونیکی 
انتخابات سلامت آن را تضمین و حضور مردم را تسهیل می 
کند، همچنین دقت نظر شورای نگهبان را افزایش می دهد 

چرا که روش های سنتی منسوخ شده است. 
بررسی  نشست  در  دوشنبه   روز  لاریجانی  علی 
دستاوردهای دولت الکترونیک و میزان پیشرفت آن، 
افزود: مجلس در برنامه ششم توسعه دولت را موظف 

کرده که تا پایان سال دوم اجرای برنامه ششم توسعه، 
زیرساخت های اجرای دولت الکترونیک را فراهم کند و 
در حال حاضر چند ماه بیشتر تا پایان سال باقی نمانده 
است که باید هرچه سریع تر تا ماه های باقیمانده اجرایی 
شود.رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه گام های 
اولیه از لحاظ زیرساختی برای اجرای دولت الکترونیک 

برداشته شده است، بیان کرد: ...

وزیر کشور خواستار برنامه ریزی و اقدامات مؤثر رسانه ای قوه قضائیه برای اطمینان مردم از بازگشت ثروت های 
چپاول شده از سوی اخلالگران اقتصادی شد. عبدالرضا رحمانی فضلی در هفتمین جلسه ستاد اطلاع رسانی و 
تبلیغات اقتصادی کشور با تبریک مجدد عید فرخنده میلاد پیامبر اعظم)ص( و امام جعفر صادق علیه السلام، از 
تلاش های همه اعضا و همکاری های دستگاه های مختلف اجرایی و اطلاع رسانی و از جمله رسانه های رسمی و رسانه 
های اجتماعی قدردانی کرد.رئیس ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی، ضمن اشاره به گزارش اجمالی ارائه شده 

در جلسه در خصوص آسیب شناسی روند اطلاع رسانی از طرح ها و خدمات بسیار مهمی ...
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سرپرست استانداری قم با بیان این که اقتصاد مقاومتی را باید از خودمان آغاز کنیم، گفت: 
مسئولان خرید دستگاه های اجرایی از جمله کارپردازان و ذیحسابان موظف هستند از کالاهای 
تولیدی در استان استفاده کنند. محمدرضا هاشمی روز دوشنبه در ششمین جلسه ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی، افزود: اقتصاد مقاومتی آنقدر سخت نیست که الزاما نیاز به کلمات، 
عناوین و اعتبارات داشته باشد، بلکه خرید کالایی با اولویت کالای تولید شده در قم، گام نخست 
اجرایی شدن اقتصاد مقاومتی است.وی اضافه کرد: اگر حتی وسایل خانگی هم می خریم باید 
خرید کالای تولید داخل در اولویت باشد. وی تصریح کرد: اگر بخواهیم مسائل اقتصادی را در 
حوزه اقتصاد مقاومتی محقق کنیم باید مانند هشت سال دفاع مقدس هر لحظه آماده تهدیدها، 

حمله و توطئه های دشمن باشیم. هاشمی تاکید کرد: با مدیریت جهادی و...

شهردار قم گفت: این نهاد مردمی به تنهایی امکان حل معضل بلاتکلیفی طرح منوریل را ندارد، 
و دولت باید به این موضوع ورود پیدا کرده و آن را سامان دهی کند. سید مرتضی سقائیان نژاد روز 
دوشنبه در پایان هفتاد و دومین جلسه رسمی شورای شهر قم درگفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: 
درحال حاضر جلسه های مربوط به مونوریل با حضور شهرداری، شورای شهر و مسئولان استانی 
ادامه دارد، و پس از رفع اختلافات و مشکل حقوقی این پروژه نتیجه نهایی به مردم و شهروندان 
اعلام می شود.وی افزود: اینکه این پروژه ادامه پیدا کند، و یا رها شود، به زودی مشخص خواهد 
شد.شهردار قم با تاکید بر نقش دولت در هر چه سریعتر تعیین تکلیف نمودن مونوریل گفت: چون 
وضعیت اقتصادی شهرداری مناسب نیست، دولت باید قدم پیش گذارد و قضیه را حل و فصل کند.

اعضای شورای اسلامی شهر قم روز دوشنبه 14 آبان ماه در جلسه رسمی این شورا ...

چاپ آگهی مورخ 1397/09/06

سرپرست استانداری قم: 

دستگاه های اجرایی از کالاهای 
تولیدی داخل قم استفاده کنند 

شهردار قم: 

بدون کمک دولت امکان
تعیین تکلیف مونوریل وجود ندارد 

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر ضرورت حل مشـکلات معیشـتی 
و صنفـی کارگـران بـا همـکاری همه قـوا، گفـت: دشـمن در پی 
سوءاسـتفاده از برخی مطالبات اسـت و کارگران نبایـد اجازه دهند 
که مطالبات شـان، بسـتر و بهانه ای برای اسـتفاده ابزاری دشمنان 
و ایجـاد بـی نظمی در کشـور شـود. آیت اللـه آملـی لاریجانی در 
جلسـه مسـئولان عالـی قضایی با تبریـک مجدد میلاد مسـعود 

نبـی اکـرم )ص( و امـام جعفر صـادق )ع(، اهل بیـت )ع( را ...

عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز تهران با بیان اینکه 
باید کارنامه اشخاصی که قصد قبول مسئولیتی را دارند مورد بررسی 
قرار داد، گفت: متاسفانه ما نتیجه محور عمل نمی  کنیم، سوئیسی 
الاسلام  می  کنیم.حجت  عمل  آفریقایی  ولی  می  زنیم  حرف 
والمسلمین »سید رضا اکرمی«  با اشاره به اینکه ما در پی بهره وری 
نیستیم و برای این کار ساخته نشده ایم، گفت: دستگاه عریض و 

طویل دولتی روزانه 20 دقیقه کار مفید انجام می دهد...

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی: 

دشمن درصدد استفاده از ابزار 
»مطالبات کارگری« است

حجت الاسلام والمسلمین سید رضا اکرمی: 

دولت دوازدهم در اطلاع رسانی 
ضعیف عمل می کند 
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رویکرد آمریکا در خروج 
از برجام غیرسازنده است 

رییس سازمان انرژی اتمی: 

امیدواریم برجام را زنده نگه داریم

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

88

در نظر دارد بهره برداری از 9 سازه بیلبورد تبلیغاتی  و 1 عرشه پل  سطح 

شهر را در قالب سه بسته  ) مزایده اول 3  سازه بیلبورد  و مزایده دوم 3  سازه 

بیلبورد و مزایده سوم 3  سازه بیلبورد و 1 عرشه پل ( به مدت سه سال از 

طریق برگزاری مزایده به بخش خصوصی واگذار نماید. لذا از کلیه کانون های 

تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به عمل می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت اول 

نسبت به دریافت اسناد مزایده و از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت10 روز 

و تا پایان ساعت اداری مورخ 1397/09/24 جهت ارائه پیشنهادات به سازمان 

زیباسازی شهرداری قم واقع در خیابان آیت الله طالقانی)آذر( کوچه شماره 

25 ساختمان زیباسازی اداره حقوقی و امور پیمانها  مراجعه و یا جهت دریافت 

اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 37701512  داخلی 304  تماس حاصل فرمائید 

ضمناً سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی و 

کارشناسی بر عهده برنده مزایده خواهد بود.
آگهی مزایده)نوبت اول( تاریخ 1397/09/06      آگهی مزایده)نوبت دوم( تاریخ 1397/09/13

سازمان زیبا سازی شهرداری قم

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی ) نوبت اول (

در نظر دارد: 1- 4  قطعه زمین از زمینهای شهرداری )1- قطعه شماره 6 به متراژ 188 متر مربع واقع در کوچه باغ 2- قطعه 
شماره 38 به متراژ 202/5 مترمربع واقع در کوچه باغ 3- قطعه شماره 14 به متراژ 240/89 مترمربع واقع در بلوار امام رضا 

)ع( 4- قطعه شماره 15 به متراژ222/96 مترمربع واقع در بلوار امام رضا )ع((
2- وسایل مستعمل و مازاد بر نیاز شهرداری از قبیل )پل و سایر آهن آلات فرسوده و مستعمل ، وسایل بازی مستعمل 

پارک ها و بوستان های شهری  به وزن تقریبی 10 تن( 
3- وسایل جلوبند مینی لودر بابکت )از قبیل بیل مکانیکی ، غلتک ، جاروب و گریدر( 

4- لوله 200، چهار بار پلی اتیلن )به متراژحدوداً 400 متر(  
را از طریق مزایده عمومی اقدام نماید؛ متقاضیان می توانند از تاریخ انتشار آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز همه روزه به 
جز ایام تعطیل در ساعات اداری به شهرداری جعفریه واحد کارپردازی مراجعه نموده و نسبت به تهیه  اسناد مزایده اقدام 

نمایند، ودر  صورت  نیاز  با  شماره  تلفن: 36223501- 025 و 09198520442  تماس حاصل نمایند.
متقاضیان می توانند جهت خرید اسناد مزایده تا پایان وقت اداری روز پنج شنبه  1397/09/15  به شهرداری جعفریه 
مراجعه نموده و پس از دو روز کاری مهلت دارند ) پایان وقت اداری یکشنبه مورخه 1397/09/18 ( تا اسناد را تحویل 

شهرداری نمایند ضمناً زمان بازگشائی در شرایط مزایده اعلام می گرد .
شرایط شرکت در مزایده :

1-   ارائه سپرده در مزایده زمین  معادل 5 درصد قیمت کارشناسی هر قطعه جداگانه و برای ضایعات معادل 5 درصد 
کارشناسی بحسب تناژ کل برای  جلو بند بابکت 5 درصد کارشناسی به صورت جدا از هم و برای لوله پلی اتیلن 200 هم 
5 درصد کارشناسی کل به حساب شبا IR 13 0600 5209 0110 3425 2460 01   نزد بانک قرض الحسنه مهر ایران شعبه 

جعفریه به نام شهرداری جعفریه.
1 -  در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت در مزایده آنان به ترتیب 

به نفع شهرداری ضبط خواهد شد .
2 - قیمت پایه برمبنای نظریه  کارشناس رسمی دادگستری میباشد.

3 - شهرداری در رد یا قبول هر یك از پشنهادات مختار میباشد. 
4 - سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد .

5 - شرایط فروش جهت زمین به  صورت نقد و اقساط می باشد 

شهرداری جعفریه 

 روابط عمومی شهرداری جعفریه  

 آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(

 

 

 

عکس: محمود عارفی
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رمزگشایی از 
طرح استیضاح ظریف

اظهارات چند روز پیش وزیر امور خارجه کشورمان 
در خصوص پولشویی موجب به راه افتادن هجمه ها و 
حملاتی علیه وی شده است. ظاهرا ادعای آنهایی که این 

هجمه ها و حملات را راه انداخته اند این است که پولشویی در کشور وجود ندارد. 
این در حالی است که نمی توانیم رایج بودن پدیده پولشویی در کشور را انکار کنیم. 
همانطور که نمی توان وجود پدیده پولشویی در دنیا را منکر شد.اصولا و اساسا یکی از 
دلایل بررسی و تصویب لوایحی برای مقابله با پولشویی وجود این پدیده شوم و ناصواب 
در کشور است. در واقع اگر در کشورمان با این پدیده مواجه نبودیم و عقیده ای به این 
موضوع نداشتیم، بررسی و تصویب این دست از لوایح هم لازم نبود.اما این موضوع که 
عده ای سعی دارند سخنان وزیر امور خارجه در مورد وجود پولشویی در کشور را در 
کانون توجه قرار دهند و اینطور القا کنند که ظریف باید در این رابطه پاسخگو باشد، 
از چند منظر قابل بررسی است. به نظر می رسد یکی از اهدافی که این افراد در سر 
دارند، تحت الشعاع قرار دادن موضوع لایحه CFT و سایر لوایح مرتبط با FATF است. 
به عبارتی عده ای به دنبال منحرف کردن افکار عمومی مردم از موضوعی هستند که 
ظریف مطرح کرده و به دنبال آن هستند که این لوایح را فاقد اهمیت جلوه دهند.

این در حالی است که اگر به سخنان وزیر امور خارجه توجه کنیم، متوجه می شویم 
که وی هیچ شخص یا نهادی را متهم به پولشویی نکرده است. اما اذعان ظریف به 
وجود پولشویی در کشور، سازمان ها و ارگان های متولی را موظف می کند که اقدامات 
لازم را در این زمینه انجام دهند. در واقع این وظیفه متولیان امر است که با پدیده 
پولشویی مقابله کنند و برخوردهای لازم را با آنهایی که فعالیت هایی در این رابطه دارند، 
صورت دهند.  این در شرایطی است که به جای وزیر امور خارجه آنهایی که نتوانستند 
جلوی اختلاس های کلان و هنگفت را بگیرند، باید پاسخگو باشند. همچنین افراد و 
گروه هایی که مخالفت دارند با تصویب لوایحی که متضمن امنیت پایدار کشور است، 
باید جوابگو باشند. بنابراین در این شرایط هجمه به وزیر امور خارجه به نوعی فرار به 
جلو است؛ به عبارت دیگر عده ای که در شکل گیری این پدیده ها و وقایع کوتاهی 
کرده اند می خواهند شانه خالی کنند و فرد دیگری را جلو بیندازند.اما برای اینکه این 
هجمه ها و حمله ها علیه ظریف کمرنگ شود و از بین برود باید بخش های مرتبط از 
جمله بانک مرکزی و وزارت اطلاعات و همچنین قوه قضاییه با اطلاعاتی که در اختیار 
دارند، مدارک، مستندات و استدلال های خود را ارائه دهند. در واقع باید این نهادها 
درباره صحبتی که ظریف مطرح کرده، شفاف سازی  کنند؛ صحبت هایی که فقط قله 
یک پدیده را نمایان کرده و بقیه آن هنوز پیدا نیست.  اما این روزها تعداد محدودی از 
نمایندگان مجلس به دنبال سوال از ظریف هستند. البته سوال از وزرا حق نمایندگان 
مجلس است، اما هجمه و حمله به وزیر امور خارجه کار صحیح و درستی نیست. 
نباید فراموش کنیم ظریف نقش بسیار کلیدی در پیشبرد دیپلماسی خارجی دارد 
و یک شخصیت محبوب ملی است که نباید مورد هجمه و حمله قرار بگیرد.در واقع 
باید از وزیر امور خارجه که نفر اول کشورمان در عرصه دیپلماسی است، حمایت کنیم 
نه اینکه با تحت فشار قرار دادن و حمله به او، وجهه بین المللی چنین شخصیتی را 

خدشه دار کنیم. چرا که چنین اقداماتی در نهایت به زیان کشورمان است.
* نایب رییس فراکسیون امید مجلس

»هوک« های وطنی
 چه کسانی هستند؟! 

"برایان اچ هوک" ؛ نامی که این روزها در سایت ها 
و کانال های خبری، اخبار زیادی از او نقل می شود . او 
از سوی رئیس جمهور آمریکا ماموریت رسمی دارد تا 
سخت ترین تحریم ها را طراحی کرده و کشور به کشور 

دوره گردی کند تا تحریم ها به همان خوبی که آمریکایی ها می خواهند اعمال شود.
او کشور به کشور می رود تا مدیران و فعالان اقتصادی هر کشور را راضی به عدم 
همکاری با ایران کند و صد البته او هرگز به ایران نیامده و نمی تواند بیاید. اما انگار 
نیازی هم نیست پایش به ایران برسد، چرا که ما تقریبا در هر وزارتخانه ای ده ها برایان 
هوک ایرانی داریم که متصدی میز تحریم مردم ایران و به ستوه آوردن کارآفرینان و 
فعالان اقتصادی هستند.تا این برایان هوک های ایرانی پشت میزشان نشسته اند، هوک 
آمریکایی نیازی به تلاش دو چندان ندارد. او می داند بسیاری از موفقیت هایش مدیون 
مدیران اصلی تحریم در دولت ایران است.تقریبا موانع کسب و کار در هر وزارتخانه ای، 
متصدی خاص خودش را دارد و جمع این متصدیان داخلی قدرت بسیار بیشتری دارند 
از مدیران تحریم خارجی.امید بسیاری بود هر کدام از جناحین اصلاح طلب یا اصولگرا 
به طور اصولی یک بار و برای همیشه قواعد و مقررات زائد موجود در کشور را حل و 
فصل کنند و مدیران تحریم داخلی را از پشت میزشان بلند کنند. اما هر چهار سال 
مجلس و دولت دست به دست می شود و تقریبا هیچ اتفاقی در این زمینه نمی افتد.

انگار نمایندگان مجلس تنها وظیفه شان از روز اول این است که تحلیل کنند دور بعدی 
ریاست جمهوری چه کسی پیروز می شود و بعد از پیروزی هم دنبال این باشند کدام 
وزیر برود و کدام بیاید؟ چرا نمایندگان محترم نمی خواهند این قوانین را اصلاح کنند؟ 
آیا اولویتی برای آنان ندارد ؟ این همه راحتی کار در همین کشورهای همسایه در 
حال توسعه و این همه سختی کار در کشور خودمان ، این دوستان را به فکر نینداخته 
یک قدمی بردارند؟مگر می شود توقع داشت مدیری که تا حالا جایگاهش را مدیون 
مقررات زائد بوده و مردم را به خاطر یک امضا تحقیر کرده الان درک کند جایگاه او 
مهم نیست و باید کار مردم را راه انداخت.کجای دنیا یک کارآفرین فقط چند سال باید 
دنبال مدیران ارشاد بدود تا مجوز یک تابلو برای شر در مغازه اش را بگیرد؟ این چه 
بازی است که اول شهرداری از مردم پول می گیرد تا جواز ساخت تجاری بدهد و بعد 
باید برای مجوز همین تجاری از پلیس راهور مجوز ترافیکی گرفت؟ این چه رفتاری 
است که یک کاسب باید یک سال بدود تا یک پروانه کسب بگیرد و خیلی ها هم 
ناامیدانه رها کنند؟ چرا دست مردم را باز نمی گذارید؟ چرا به مردم اعتماد نمی کنید؟ 
چرا نمی گذارید چرخ زندگی را خودشان بچرخانند؟بسیاری از این مدیران دولتی از 
ایجاد اشتغال برای فرزندشان هم عاجز هستند. اگر یک نانوایی را دست آنها بدهیم دو 
روز نمی توانند اداره کنند، آن وقت تمام کارآفرینان کشور باید جلوی دفتر این ها صف 
بایستند تا یک امضا بگیرند! شک نکنید، شک نکنید، شک نکنید اگر کسی این برایان 
هوک های نشسته پشت میزهای دولتی را مهار نکند، حتما برایان هوک آمریکایی در 
ایجاد موج گسترده ناامیدی موفق خواهد شد.آقای روحانی و معاونان و مدیران دولتش 
باید به جای سخنرانی های زیبا که شامل بایدها و نبایدهاست، یک سری به ادارات زیر 
مجموعه خودشان بزنند و از نزدیک پای حرف مردم بنشینند و ببینند در هر اداره چند 
برایان هوک داریم؟همین ها هستند که باعث می شوند پیرمرد کشاور خطاب به وزیر 
کشاورزی بگوید : خود دانید و مملکت تان! چون این ها از برایان هوک آمریکایی ضربه 
نخورده اند، از برایان هوک های وطنی ، مدیران بی عمل، سخنرانی های بی نتیجه و 
وعده های سرخرمن خسته شده اند. و در آخر یک خواسته از رئیس جمهور محترم: به 
مجموعه مدیران دولتی دستور دهید شکایت نکنند تا ما با خیال راحت مدیران تحریم 
را معرفی کنیم. اگر آقای روحانی همین کار را هم انجام دهد و اجازه دهد فعالان 
اقتصادی موانع را بی واهمه مطرح کنند مطمئن باشید فعالان اقتصادی در یک کمپین 
می توانند همه #مدیران_تحریم را معرفی کنند. اجازه دهید هشتگ#مدیران_تحریم 

موانع را معرفی کند و این مساله برای همیشه حل شود.

رییس شورای اسلامی تهران: 

ایران به زودی با موفقیت
 از اقدامات دشمنان عبور می کند 

رییس شورای اسلامی شهر تهران گفت: ایران توانسته همواره از کید و دشمنی 
عبور کند و اکنون هم از دشمنی هایی که آنان برای از بین بردن انقلاب اسلامی به 

وجود آوردند به زودی عبور خواهد کرد و مکر آنان به خودشان باز خواهد گشت. 
محسن هاشمی رفسنجانی روز دوشنبه در نشست عمومی 40 سالگی انقلاب 
اسلامی که در هتل آزادی برگزار شد، با تاکید بر این که قرار نیست در زمینه وحدت 
به جایی برسیم که همه یک فکر و اندیشه را دنبال کنند، گفت: هدف اصلی از وحدت، 
جلوگیری از درگیری ها و نزاع در جهان اسلام است.وی با بیان این که کنفرانس 
وحدت اسلامی آثار مثبتی در جهان اسلام دارد، افزود: هنوز آن اهداف و نتایجی که در 
ابتدای شکل گیری این کنفرانس مطرح شده به طور کامل محقق نشده و از آن فاصله 
داریم که لازم است تلاش کنیم تا این فاصله کم شود.هاشمی رفسنجانی با اشاره به 
این که هفته وحدت برای زدودن اختلافات و کینه های مذهبی بین مسلمانان شکل 
گرفت، اظهار داشت: امروز بعد از 40 سال می بینیم که چقدر موضوع وحدت به عمق 
استراتژیک خود رسیده است اما متاسفانه در یک دهه اخیر هم شاهد افزایش این نزاع 
ها بودیم که عده ای آن را به برادر کشی هم تشبیه کردند و لازم است که تلاش کنیم 
تا از این فضا فاصله بگیریم.رییس شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به یاد و خاطره 
آیت الله هاشمی رفسنجانی و حضور او در دوره های پیشین، خاطر نشان کرد: امیدوارم 
این گونه نشست ها باعث وحدت میان مسلمانان بشود، بخصوص که اکنون در شرایط 
خاصی در جهان اسلام به سر می بریم که حتی حرکت ها به سمت ضد وحدت بودن 

هم می رود؛ پس باید همه مسئولان متوجه این وضعیت خطیر باشند.

قمی نماینده پاکدشت :

طرح استیضاح ظریف 
سیاسی است نه عملکردی

 نماینده مردم پاکدشت در مجلس شورای اسلامی گفت: عدالت به معنای واقعی 
نمی تواند در جامعه پیاده شود اما اگر به طور نسبی هم عدالت وجود داشته باشد مردم 
راضی هستند. کفر و بی دینی برای دین آفت نیست بلکه آفت مهم تر ظلم است. ظلم نباید 

در جامعه وجود داشته باشد و عدالت باید در جامعه استشمام شود. 
محمد قمی در گفت و گو با خبرنگار سیاسی ایلنا درباره تلاش برخی از نمایندگان 
جهت استیضاح وزیر امور خارجه گفت: استیضاح آقای ظریف سیاسی است و صنفی و 
عملکردی نیست. آقای ظریف برگزیده مجلس است و آقای روحانی هم او را معرفی کرده 
است به این جهت برخی که از آقای روحانی دلخوری دارند به نحوی می خواهند بگویند 
که ما هستیم.وی تصریح کرد: آقای ظریف هم به هرجهت کارهای خوبی برای کشور 
انجام داده است حال اگر فرض کنیم اشتباهی هم در یک مصاحبه داشته باشد، این منجر 
به استیضاح نمی شود. از این گذشته همین مجلس قانون پولشویی را هم تصویب کرده 
است و به نظر می آید که این ها بازی های سیاسی است.این نماینده اصلاح طلب مجلس 
دهم درباره پارامترهای امید به آینده گفت: از نظر من پارامتر امید به آینده این است که 
ما تربیت قرآنی را ترویج کنیم که شامل ایمان، اخلاص، صبر، توکل، مقاومت و اقتصاد 
مقامتی، دشمن شناسی است. ما معتقد هستیم که این فراز و نشیب ها وجود دارد و در 
راه پیامبران هم بوده است اما بالاخره پیروز آنها بودند. ما باید در صحنه اجرا هم برای حل 
مشکلات مردم گام های اساسی برداریم.نماینده مردم پاکدشت عنوان کرد: همچنین در 
پارامترهای امید از همه مهم تر این است که عطر و بوی عدالت در جامعه استشمام شود. 
عدالت به معنای واقعی نمی تواند در جامعه پیاده شود اما اگر به طور نسبی هم عدالت 
وجود داشته باشد، مردم راضی هستند. کفر و بی دینی برای دین آفت نیست بلکه آفت 
مهم تر ظلم است. ظلم نباید در جامعه وجود داشته باشد و عدالت باید در جامعه استشمام 
شود.این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در پاسخ به سوالی درباره وضعیت 
اعتماد عمومی در زمان کنونی گفت: مردم اعتمادشان را مقداری به ما از دست داده اند. 
اعتمادها کم شده است و این مسائلی که در کشور به وجود می آید و اختلاس می شود 
و قیمت دلار کم و زیاد می شود و اجناس گران می شود از علل این بی اعتمادی است و 
وقتی مسئولان هم توضیح می دهند مردم باور نمی کنند.وی با بیان اینکه باید اعتماد مردم 
را جلب کنیم، گفت: راه جلب اعتماد هم این است که طریق عدالت را بپیماییم. عملکرد 
قوای سه گانه در جلب اعتماد عمومی خوب نبوده و باید بهتر از این باشد و بیش از این 

در مسیر عدالت حرکت کنند.
 

نایب رییس کمیسیون حقوقی مجلس: 

ظریف ملزم به ارائه نامه خود به مجلس نیست 
نایب رییس کمیسیون قضایی مجلس گفت: دکتر ظریف مسوولیت دستگاه 
دیپلماسی را دارد و می تواند در موضوعات مختلف اظهار نظر کند و اظهاراتش درباره 
پولشویی نیز در چارچوب قانون بوده و نیازی نیست نامه او به دادستان کل کشور در 

اختیار مجلس قرار گیرد. 
محمد کاظمی در پاسخ به سوالی مبنی بر این که آیا نامه 12 صفحه ای ظریف به 
دادستان کل کشور درخصوص موضوع پولشویی باید در اختیار مجلس قرار داده شود، 
گفت: نه تنها نیازی به این کار نیست، بلکه حتی لازم نبود وزیر امور خارجه نامه ای 
بنویسد و این کار را از روی احترام و ایجاد هماهنگی بیشتر انجام داده که قابل تقدیر است.

نماینده مردم ملایر در مجلس اظهار داشت: برای آقای ظریف پرونده ای تشکیل نشده 
و از این رو ظریف می توانست نامه ای ندهد، من به سهم خود از آقای ظریف تشکر می 
کنم، ایشان در جهت تنویر افکار عمومی و اثبات صحبت های خود به دادستان پاسخ داد.

نایب رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس افزود: اکثریت نمایندگان از عملکرد 
وزارت خارجه راضی هستند، امیدوارم همکاران قلیلی که استیضاح را امضا کردند، ظریف 
را به کمیسیون دعوت کنند تا توضیحات خود را ارائه کند.کاظمی گفت: به دلیل این که 
اکثریت نمایندگان مجلس از عملکرد وزارت خارجه راضی هستند استیضاح رای نخواهد 
داشت. به گزارش ایرنا، در پی اظهارات ابتدای ماه گذشته »محمدجواد ظریف« درباره 
پدیده پولشویی در کشور و هشدار وی مبنی بر این که دلیل فضاسازی هایی که علیه 
مصوبه های ضدپولشویی می شود 'منافع اقتصادی' افراد است، منتقدان رییس دستگاه 
دیپلماسی او را مورد هجمه و تخریب قرار دادند.ظریف در این گفت و گو تاکید کرده بود 
که » من نمی خواهم این پولشویی را به جایی نسبت دهم « با این حال منتقدان وزیر 
امور خارجه به وی نسبت اتهام زنی به نظام دادند.وزیر امور خارجه پس ازفضاسازی ها 
گفت که مستندات سخنان او در دسترس عموم است ولی باز هم منتقدان دولت موضوع 
را پیگیری کردند.هنگامی که صدای منتقدان بلندتر شد، دادستان کل کشور خواستار 
ارائه مستندات وزیر امور خارجه شد و در نهایت نامه ظریف در این خصوص 29 آبان 
ماه جاری به دادستانی ارسال شد.با این وجود حسینعلی حاجی دلیگانی عضو فراکسیون 
ولایی مجلس و طراح استیضاح وزیر امور خارجه، دیروزگفت: طرح استیضاح ظریف 
احتمالا  سه شنبه در 11 محور که مهم ترین آن موضوع پولشویی است، به هیات رییسه 

مجلس ارائه می شود.

آشنا مشاور فرهنگی رییس جمهوری: 

استفاده از تحریف برای تخریب 
به سرعت افشا می شود 

مشاور فرهنگی رییس جمهوری در واکنش به گزارش رسانه های صهیونیستی 
فارسی زبان در صفحه توییتری خود نوشت: استفاده از تحریف برای تخریب فریبی دیرینه 

است اما چندان دیرپا نیست و به سرعت افشا می شود. 
»حسام الدین آشنا« روز دوشنبه در حساب توییتری و در متنی با عنوان »از به 
جهنم روحانی تا دوام می آوریم ظریف« تصریح کرد: مقام معظم رهبری در تاریخ چهارم 
آذر 1397 در دیدار با کارگزاران نظام و میهمانان کنفرانس وحدت اسلامی فرمودند 
:'شنیده اید که رییس جمهوری یاوه گوی آمریکا، حکام سعودی را به »گاو شیرده« تعبیر 
کرد. اگر آل سعود از اهانت به خودش بدش نمی آید به جهنم؛ اما این اهانت به مردم آن 
کشور و ملت های مسلمان است.' هیچ کس در ایران یا خارج برای چنین سخنی تیتر 
نخواهد زد که:' رهبری آل سعود را به جهنم حواله داد.'وی یادآور شد: چهار سال پیش 
وقتی رییس جمهوری در جمع سفرای ایران گفت:'عده ای شعار سیاسی می دهند اما 
بزدل سیاسی  هستند هر وقت مذاکره می شود، می گویند می لرزیم؛ به جهنم، بروید جای 
گرم که نلرزید، خدا شما را ترسو و لرزان آفریده است.'روزنامه وطن امروز تیتر زد: روحانی 
خطاب به منتقدان: بروید به جهنم.مشاور فرهنگی رییس جمهوری خاطرنشان کرد: 
دبیران جوان و جویای نام این نشریه با تغییر ترتیب کلمات روحانی و تحریف لفظی و 
معنوی، او را متهم کردند که منتقدانش را به جهنم حواله کرده است.این تحریف آن قدر 
تکرار و تأکید شد که ازآن پس یکی از ترجیع بندهای دائمی دلواپسان علیه روحانی 
همین تعبیر خودساخته بود.آشنا تصریح کرد: این روش کثیف امروز بار دیگر به کار گرفته 
شده است تا به خدمت تخریب وزیر امور خارجه ایران درآید. وی یادآور شد: ظریف در 
ایتالیا را در پاسخ به این سؤال که »شما بارها تأکید کرده اید که ایران از سال 1979)انقلاب 
57( دوام آورده« گفت 'ایران نه 40 سال از سال 1979 که 7 هزار سال دوام آورده 
و می آورد. ما دوام آورده ایم و پیشرفت کرده ایم. تاریخ امپراطوری ایران و ایتالیا از عمر 
برخی کشورهای مدعی بیشتر است و برای همین است که زیر بار زور نمی رویم چون 
می دانیم هیچ قدرتی دائمی نیست.'مشاور فرهنگی رییس جمهوری تاکید کرد: این بار 
صهیونیست های فارسی زبان او را متهم کردند که بی خبر از رنج مردم وعده سرخرمن 
داده است. استفاده از تحریف برای تخریب فریبی دیرینه است اما چندان دیرپا نیست و 

به سرعت افشا می شود.

میرلوحی عضو شورای شهر تهران :

مانع خاصی برای صدور حکم حناچی نیست 
یک عضو شورای شهر تهران وزارت اطلاعات را عامل تاخیر در صدور حکم پیروز 
حناچی می داند و معتقد است مانعی برای صدور حکم شهردار تهران وجود ندارد و این 

حکم بزودی صادر خواهد شد. 
محمود میرلوحی درباره علت تعلل وزارت کشور در صدور حکم پیروز حناچی اظهار 
کرد: عل الظاهر تلقی وزارت اطلاعات این بود که وزارت کشور برای صدور حکم شهردار 
20 روز فرصت دارد، بنابراین تاخیر از جانب آنان بوده است.او در پاسخ به این سوال که 
اما در یک سال اخیر دو نفر برای شهرداری تهران انتخاب شدند و وزارت اطلاعات ظرف 
10 روز پاسخ استعلام ها را داده است پس چطور ممکن است در این مورد از قانون 
باخبر نباشند گفت: آقای افشانی خودش از وزارت کشور بود و ظاهرا این مسیر را برای 
ایشان طی نکردند. ما فکر می کنیم امروز حکم صادر  شود و من مانعی نمی بینم.میرلوحی 
اضافه کرد:  ما در فضایی هستیم که باید با دستگاه  های مختلف تعامل داشته باشیم. شما 
می بینید که تاکنون چه مسائلی برای شورای پنجم به وجود آمده است. به دلیل مسائلی 
که برای آقای نجفی اتفاق افتاد و بعد از آن هم قانون منع بکارگیری بازنشستگان،  دوستان 
ما بنایشان بر صبوری و پیگیری کارها از طرق مختلف است.او در پاسخ به این سوال که 
آیا وزرات کشور برای عدم صدور حکم پیروز حناچی تحت فشار است گفت: آنها گفته 
بودند ما منتظر پاسخ هستیم و تا جایی که می دانم شنبه این پاسخ برای وزارت کشور 
رفته است.میرلوحی در پاسخ به این سوال که نتیجه استعلام وزارت اطلاعات چه بوده 
است نیز گفت: من برآوردم این است که مشکلی نبوده است و مانع خاصی برای صدور 

حکم آقای حناچی نیست.

وحدت  اینکه  بیان  با  امام  یادگار 
استراتژی بلند مدت جمهوری اسلامی 
است، گفت: اگر  نفس مسیحایی انقلاب 
اسلامی ایران به جهان دمیده نمی شد 
و پس از امام توسط خلف شایسته امام 
ادامه پیدا نمی کرد، مطمئن باشید پان 
ایرانیسم و  عربیسم، پان ترکیسم، پان 
هزاران گروه و فرقه بودن نقشی را برای 
صهیونیسم ها تعریف می کرد که در قرن 
هفت و هشت مغول ها در این جغرافیای 

سیاسی ایجاد کردند.
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار 
با مهمانان سی و دومین اجلاس وحدت 
اسلامی با بیان اینکه وحدت مانند هر فعل 
انسانی دیگر مقدماتی دارد، اظهار کرد: تا ما 
تصوری از وحدت نداشته باشیم، فوائد آن 
را تصدیق نکنیم و فایده آن را بر کارهای 
دیگر ترجیح ندهیم هیچ اراده ای نسبت 
به کسب آن پیدا نمی کنیم. بنابراین، شاید 
علت اینکه برخی از ما عاشق وحدت امت 
اسلامی هستیم و برخی دیگر کم توجهیم 
و یا حتی از اصحاب تفرقه به حساب می 
آییم توجه نکردن به مبادی این امر باشد.

یادگار امام با اشاره به تفاوت ها در برداشت 
از مفهوم وحدت، افزود: معنای مورد نظر 
ما از وحدت یکی شدن در آراء و عقاید 
نیست و قرار نیست عقیده خود را فرو 
بگذاریم و عقیده دیگری را برداریم؛ بلکه 
مراد، تأکید بر نقاط اشتراک است؛ ما واحد 

هستیم اما جامعه اسلامی دارای وحدت 
در عین کثرت و کثرت در عین وحدت 
است و در چنین کثتری قرار است توجه 
را به نقاط مشترکی که ما را به نام مسلمان 

مزیّن کرده معطوف کنیم.
وی با بیان اینکه از روزی که مسلمانان 
به  توجه  جای  به  و  شدند  جدا  هم  از 
به همدیگر مشغول  دشمنان مشترک 
اسلامی  جامعه  بر  مرگ  خاک  شدند، 
پاشیده شد و دشمنان سوء استفاده خود 
را آغاز کردند: گفت: در برهه های مختلف 
تاریخ کسانی که خیر هیچ مسلمانی را 
نمی خواستند اختلاف انداختند و  بر 

جهان اسلام سیادت کردند.
سید حسن خمینی تأکید کرد: اگر 
قرار است فلسطین آزاد شود امکان ندارد 

بدون همتی که در همه مسلمانان هست 
اتفاق بیفتد؛ اگر قرار است جامعه اسلامی 
پیشرفت کند و فقر را از بین ببرد و غدد 
سرطانی جدیدی مانند رژیم صهیونیستی 
پیدا نکند، امکان ندارد که با دوری از هم 
و یا با ستیز و دشمنی با هم به پیروزی 
دسترسی پیدا کنیم.وی ادامه داد: بسیاری 
افراد متوجه اهمیت وحدت هستند، اما 
فکر می کنند منافعی دیگر دارند که بر 
منافع جهان اسلام اولی است؛ مثلا در بین 
شیعیان می گویند اعتلای مکتب اهل 
بیت)ع( بیشتر از وحدت ارزش دارد و در 
میان اهل سنت می گویند ضرر شیعیان 

از نفع اتحاد با آنها بیشتر است.
سید حسن خمینی در همین زمینه 
عمر  پایان  از  زیادی  مدت  داد:  ادامه 

حکومت داعش نمی گذرد و گرچه همان 
به  جریان  آن  که  بود  معلوم  هم  زمان 
نتیجه نمی رسد اما نباید فراموش کنیم 
که استدلال آنها این بود که خطر شیعه از 

صهیونیسم بیشتر است.
* عقلای جهان اسلام دور یکدیگر 

جمع شوند
رسیدن  راهکار  مورد  در  امام  یادگار 
به وحدت گفت: همه می دانیم در میان 
شیعیان کسانی هستند که از هر دشمن 
صهیونیستی ضرر بیشتری به جهان اسلام 
می زنند و در میان اهل سنت هم کسانی 
هستند که خون به دل پیامبر)ص( می 
کنند؛ اما مراقب باشیم درگیر جنگ با آنها 
نشویم، بلکه بدانیم راه حل صحیح این 
است که عقلای جهان اسلام دور یکدیگر 
از وحدت  را  تبری خود  و  جمع شوند 

شکنان اعلام کنند.
اینکه کنفرانس وحدت  بیان  با  وی 
گامی برای دور هم جمع شدن عاقلان و 
دلسوزان است، گفت: جاهلان و کسانی 
همیشه  اند  برداشته  تکفیر  چوب  که 
هستند، اما باید در میان شیعیان کسانی 
که به اندیشه امام باور دارند و در میان اهل 
سنت کسانی که به وحدت توجه دارند 
روابطشان را بیشتر کنند و برادرانه با هم 
ارتباط بگیرند و سخن بگویند و رفاقت 
کنند تا ان شاء الله از این دوره سخت 

عبور کنیم.

وزیر کشور خواستار برنامه ریزی و اقدامات مؤثر رسانه ای قوه قضائیه برای اطمینان 
مردم از بازگشت ثروت های چپاول شده از سوی اخلالگران اقتصادی شد. 

عبدالرضا رحمانی فضلی در هفتمین جلسه ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی 
کشور با تبریک مجدد عید فرخنده میلاد پیامبر اعظم)ص( و امام جعفر صادق علیه 
السلام، از تلاش های همه اعضا و همکاری های دستگاه های مختلف اجرایی و اطلاع 
رسانی و از جمله رسانه های رسمی و رسانه های اجتماعی قدردانی کرد.رئیس ستاد 
اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی، ضمن اشاره به گزارش اجمالی ارائه شده در جلسه 
در خصوص آسیب شناسی روند اطلاع رسانی از طرح ها و خدمات بسیار مهمی که در 
جریان سفر رئیس محترم جمهور و سایر اعضای دولت افتتاح می شود، بر لزوم پیگیری و 
حتی مستندسازی این طرح ها از سوی دستگاه های متولی و همچنین همکاری جدی با 
صدا و سیما در روند تولید و پخش این برنامه سازی ها تأکید کرد.رحمانی فضلی همچنین 
خاطر نشان کرد: روند اطلاع رسانی و تبلیغات طرح های به ثمر نشسته و در حال اجرا 
باید به گونه ای باشد که ضمن اهتمام پیوسته به انعکاس واقعی اقدامات، مردم به عنوان 
مخاطبان اصلی این خدمات، آثار و دستاوردهای اقدامات بخش های مختلف اجرائی را 
به صورت عینی لمس و درک کنند.وزیر کشور با اشاره به ارائه گزارش های رسانه ای 
مثبتی که در خصوص روند بارندگی های پائیز در کشور، پروژه های افتتاح شده در بخش 

کشاورزی در خوزستان و همچنین گزارش روند موفق تأمین و ورود کالاهای اساسی و 
همچنین نهاده های تولید به کشور، از تقویت این روند های رسانه ای ابراز رضایت کرد 
و در عین حال مجدداً بر تقویت روند نظارت مؤثر بر شبکه توزیع برای مقابله با نوسان 
قیمت کالاها برای مصرف کننده نهائی و همچنین استمرار برنامه ریزی ها برای اطمینان 
خاطر از عدم بروز هرگونه احساس کمبود کالا در دو ماه پایانی سال تأکید کرد.رحمانی 
فضلی همچنین با توجه به گزارش  ارائه شده در ستاد در خصوص لغو برخی مقررات مانع 
از شکل گیری ساختارهای منضبط و قابل مدیریت در روند تولید و توزیع کالا و خدمات 
در کشور گفت: باید از سیاست  گذاری هایی که مانع از شکل گیری صحیح یک نظام 
زنجیره ارزش در کشور چه دربخش تولید و چه در بخش توزیع می شود، اجتناب کرد.وی 
در همین زمینه بر ضرورت حمایت رسانه ای از برنامه ریزی با رویکرد زنجیره ای کردن 
توزیع البته با تأکید بر زنجیره سازی افقی و نه عمودی فعالان بخش توزیع کالا در کشور 
تأکید کرد.وزیر کشور ضمن اشاره به گزارشی که از سوی نماینده قوه قضائیه در ستاد در 
خصوص روند جدی برخورد این قوه با مفاسد اقتصادی ارائه شد، خواستار برنامه ریزی و 
اقدامات مؤثر رسانه ای قوه قضائیه برای اطمینان مردم از بازگشت ثروت های چپاول شده 
از سوی اخلالگران اقتصادی شد تا نتیجه اقدامات قوه قضائیه از منظر اقتصادی و انعکاس 

رسانه ای آن برای مردم ملموس باشد.

آیت الله سیدحسن خمینی:

وحدت، استراتژی بلند مدت جمهوری اسلامی است

مردم را از بازگشت ثروت های چپاول شده مطمئن کنید

درخواست وزیرکشور از قوه قضاییه

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

رییس مجلس شورای اسلامی، گفت: برگزاری الکترونیکی 
انتخابات سلامت آن را تضمین و حضور مردم را تسهیل می 
کند، همچنین دقت نظر شورای نگهبان را افزایش می دهد 

چرا که روش های سنتی منسوخ شده است. 
بررسی  نشست  در  دوشنبه   روز  لاریجانی  علی 
دستاوردهای دولت الکترونیک و میزان پیشرفت آن، 
افزود: مجلس در برنامه ششم توسعه دولت را موظف 
کرده که تا پایان سال دوم اجرای برنامه ششم توسعه، 
زیرساخت های اجرای دولت الکترونیک را فراهم کند و در 
حال حاضر چند ماه بیشتر تا پایان سال باقی نمانده است 
که باید هرچه سریع تر تا ماه های باقیمانده اجرایی شود.

رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه گام های 
اولیه از لحاظ زیرساختی برای اجرای دولت الکترونیک 
برداشته شده است، بیان کرد: چند نکته باید رفع شود 
تا به مقصود قانونگذار در برنامه ششم توسعه برای اجرای 
دولت الکترونیک دست یافت که یکی از نیازهای ضروری 

در کشور اجرای دولت الکترونیک است.
* مقصود از دولت الکترونیک حکومت هوشمند 

است
وی با اشاره به اینکه مقصود از اجرای دولت الکترونیک 
تنها اتصال قوه مجریه به سیستم نیست، خاطرنشان کرد: 
تمام دستگاه هایی که به مردم خدمات ارائه می دهند باید 
اطلاعات خود را در دسترس قرار دهند چرا که مقصود 

از دولت الکترونیک، حکومت هوشمند است که تمامی 
دستگاه ها اعم از قوه مقننه، قوه قضائیه و نیروهای مسلح 
باید به این سیستم متصل شوند تا بتوان ارائه خدمت به 
مردم را تسهیل کرد.لاریجانی با بیان اینکه مقصود از ارائه 
اطلاعات در دسترس قرار دادن تمامی اطلاعات نیست، 
اظهار داشت: مقصود اطلاعاتی است که برای دسترسی 
مردم و آسان سازی فعالیت های آن ها ضروری است.

رییس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: مقصود قانونگذار 
این بوده که تمام حکومت اطلاعات خود را در دسترس 
قرار دهد تا بهره وری افزایش یافته و جلوی مفاسد گرفته 
شود بنابراین اگر نیاز است که قانون روشن تر نوشته شود 
باید به مجلس و کمیسیون صنایع اعلام شود در غیر این 
صورت پیشنهاد باید به شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
قوای سه گانه ارائه شود.رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان 
با اشاره به اینکه باید اطلاعات 2 هزار و 500 دستگاه در 
دولت الکترونیک قرار گیرد، ادامه داد: ظاهرا تنها اطلاعات 
260 دستگاه در دولت الکترونیک قرار گرفته است البته 
برخی دستگاه ها در داخل سازمان خود الکترونیکی شده 
اند اما به دولت الکترونیک متصل نشده اند که باید در این 

زمینه سیاست تشویقی و تنبیهی در نظر گرفته شود.
از  ها  دستگاه  اطلاعات  به  افراد  * دسترسی 

حقوق شهروندی است
وی با بیان اینکه مجلس و کمیسیون صنایع و معادن 

می توانند موضوع اتصال دستگاه ها به دولت الکترونیک 
را پیگیری کنند، تاکید کرد: می توان در بودجه سال 98 
الزامات آن را در نظر گرفت و اگر موضوع جنبه قانونی 
ندارد می توان در شورایعالی اقتصادی قوای سه گانه 

موضوع را پیگیری کرد.
لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
اینکه دسترسی افراد به اطلاعات دستگاه ها از حقوق 
شهروندی است، تصریح کرد: تمام کشورهای دنیا به 
دنبال چنین سیستمی هستند و اگر دستگاه ها به موقع 
اطلاعات خود را به مردم ارائه دهند بهره وری در بخش 
های مختلف اعم از صنعت، خدمات و کشاورزی افزایش 

می یابد.
برگزاری  از  باید  نگهبان  اینکه شورای  بیان  با  وی 
انتخابات به صورت الکترونیکی استقبال کند، ادامه داد: 
برگزاری الکترونیکی انتخابات سلامت آن را تضمین و 
حضور مردم را تسهیل می کند و همچنین دقت نظر 
شورای نگهبان را افزایش می دهد چرا که روش های 

سنتی منسوخ شده است.
وزارت  رییس مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: 
برگزاری  به  تواند  می  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات 
الکترونیکی انتخابات کمک کند تا برای شورای نگهبان 
این اطمینان خاطر حاصل شود که برگزاری الکترونیکی 

مشکلی ایجاد نمی کند.

علی لاریجانی:

برگزاری الکترونیکی، سلامت انتخابات را تضمین می کند 

»علی اکبر صالحی«رییس سازمان انرژی اتمی در 
سومین سمینار همکاری های صلح آمیز هسته ای ایران 
و اتحادیه اروپا، ضمن غیرسازنده خواندن رویکرد دولت 
کنونی آمریکا در خروج از برجام گفت: این رویکرد نشان 
داد که این کشور به تعهدات بین المللی پایبند نیست. 

این سمینار اولین نشست همکاری های هسته ای 
ایران واروپا بعد از خروج آمریکا از برجام و بازگشت 

تحریم های یک جانبه این کشور علیه ایران است.
ابراز  با  را  خود  سخنرانی  دوشنبه  روز  صالحی 
سومین  در  همکارانش  و  خود  حضور  از  خرسندی 
سمینار عالی رتبه همکاری های صلح آمیز هسته ای 
بین ایران و اتحادیه اروپا آغاز کردو گفت: این رویداد دو 
روزه باید به ما اجازه دهد تا ضمن ارزیابی تلاش های 
مشترک دو سال گذشته، روش ها و ابزارهای واقعی 
برای حرکت به جلو با دیدگاهی روشن و گام هایی 

محکم را بررسی کرده و درباره آنها گفت وگو کنیم.
صالحی با اشاره به دیدار با »میگل آریاس کانتیه« 
اروپا در بروکسل در سال  انرژی اتحادیه  کمیسیونر 
2016 گفت آنچه که دراین سال مورد توافق قرار گرفت 
بازتاب ضرورت تحقق دستاوردهای توافق هسته ای در 

زمینه همکاری هسته ای بود.

اقدام  جامع  برنامه  سوم  ضمیمه  گفت:  صالحی 
امضا کنندگان  نهایی  توافق  داد که  نشان  مشترک 
درباره رویکردها و اقدامات برای اجرای این توافق در 
این حوزه مهم و اساسی ضرورت دارد.صالحی گفت:این 
حقیقت که کارشناسان و دانشمندان ایران و اتحادیه 
اروپا برای تبادل تجربیات و دانش خود در خصوص 
استفاده صلح امیز از انرژی هسته ای گفت و گو می 
کنند به خودی خود یک دستاورد بزرگ است.صالحی 
بااشاره به تلاشهای دولت آمریکا برای جلوگیری ازاجرای 
برجام ازجمله ازطریق فشاربر دیگران برای پیروی از 
سیاست های این کشور گفت: این رویکرد غیرسازنده 
آمریکا نشان می دهد که این کشور به عنوان عضو دائم 
شورای امنیت به تعهدات بین المللی خود پایبند نیست. 
خروج آمریکا از توافقات چند جانبه و حتی معاهدات 
بین المللی فهرستی طولانی دارد و شامل توافق آب 
و هوایی پاریس و ترانس پاسفیک و برنامه جامع اقدام 
مشترک می شود که در قطعنامه سال 2231 شورای 
تاییدشده است.صالحی،  امنیت سازمان ملل متحد 
چنین توافقات و معاهداتی را نتیجه تلاش های طولانی 
و چند جانبه برای تبدیل کردن جهان به مکانی بهتر 
برای زندگی و احترام متقابل دانست.وی گفت: منطق 

آمریکا برای خروج از برجام به وجود سیزده گزارش 
آژانس بین المللی انرژی هسته ای در تایید تعهدات 
کشورهای  از  بسیاری  ازدیدگاه  تعهداتش  به  تهران 
مستقل در جهان امری عجیب به نظر می رسد. نکته 
طنز قضیه این است که یک عضو دائم شورای امنیت با 
انتقاد از نتایج توافقی که درسطح بین المللی و از طریق 
همان شورای امنیت به تایید رسیده است تعهدات خود 
را در قبال صلح و امنیت در جهان نقض می کند.رئیس 
سازمان انرژی اتمی کشورمان با ابراز امیدواری نسبت به 
همکاری های بیشتر در آینده گفت: ایمنی هسته ای 
صنعت هسته ای اولویت ماست و دستاوردهای اخیر 
بسیار مهم هستند زیرا به توسعه بیشتر امنیت چرخه 
سوخت کمک می کند. صالحی در پایان بر تعهد ایران 
برای تداوم، توسعه و تعمیق تعامل سازنده با اتحادیه اروپا 
در زمینه »همکاری هسته ای بین المللی« تاکید کرد 
و پیشرفت در این زمینه را به نفع هر دو طرف و جامعه 
بین المللی دانست و بر ضرورت اقدام در جهت کمک به 
رفع نگرانی های بین المللی و منطقه ای در زمینه صلح 
و امنیت در جهان به ویژه در دوران نامطمئن و پرآشوب 
کنونی و حمله بی سابقه به اصول قوانین بین المللی و 

چندجانبه گرایی تاکید کرد.

رییس سازمان انرژی اتمی: 

رویکرد آمریکا در خروج از برجام غیرسازنده است 

معاون سیاسی وزیر امور خارجه با اشاره به اینکه 
منافع اقتصادی ایران در برجام و لغو تحریم ها محقق 
نشده است، هشدار داد که این توافق در شرایط دشواری 

قرار گرفته است. 
سید عباس عراقچی روز دوشنبه در سومین سمینار 
همکاری های صلح آمیز هسته ای ایران واروپا دربروکسل 
گفت: برجام دستاورد سیاسی مهمی است و ابران به 
طور کامل به تعهداتش در قالب این توافق پایبند است.

وی افزود: آژانس بین المللی انرژی اتمی به عنوان 
نهاد ناظر بر فعالیت های هسته ای ایران این مساله را 
برای سیزده بار تائید کرده، اما در آن سوی ماجرا، ایران 
همچنان از مزایای اقتصادی برجام بهره مند نشده است.

وی با بیان اینکه » اعمال مجدد تحریم های آمریکا، 
بهره مندی ایران از مزایای برجام را به صفر نزدیک کرده 
است« گفت: برجام متعلق به آمریکا و یا ایران نیست، 
بلکه توافقی بین المللی است که اعضاء شورای امنیت 

سازمان ملل متحد در قالب قطعنامه 2231 آن را تائید 
کرده اند. این در حالی است که آمریکا این قطعنامه را 
نقض کرده و سایر کشورها را به دلیل پیروی از آن 

مجازات می کند. 
معاون وزیر خارجه ایران تصریح کرد: حفظ برجام 
وظیفه بین المللی است و همه موظف هستیم که در 

راستای اجرای این توافق گام برداریم.
وی درادامه اقدامات اتحادیه اروپا در راستای حفاظت 
از برجام را تحسین کرد وگفت: این مساله نشان می دهد 
که اروپا به لحاظ سیاسی در مسیر درستی قرار دارد. 
عملی،  راهکارهای  هنوز  که  است  این  واقعیت  اما 
مکانیسم هایی که ایران بتواند از مزایای اقتصادی برجام 
بهره مند و سبب شود تحریم های آمریکا این توافق را از 

بین نبرد، محقق نشده است.
عراقچی بابیان اینکه توازن»بده بستان« برجام از بین 
رفته است، هشدار داد: اگر ایران از مزایای برجام بهره مند 

نشود این توافق زنده نمی ماند.
که  کرد  عنوان  کشورمان  خارجه  وزیر  معاون 
برجام   3 ضمیمه  آمریکا،  تحریم های  مجدد  اعمال 
افزود: همکاری های  و  داده است  قرار  را تحت الشعاع 
هسته ای محدود به اراک و فردو نیست بلکه طرح های 
زیادی وجود دارد که جنبه های تجاری دارند اما به دلیل 
تحریم های آمریکا، نبود کانال مالی و تهدیدهای آمریکا، 

متوقف شده اند. 
وی بابیان این مطلب نتیجه گرفت که راه اندازی 
همکاری های  تداوم  برای  اروپا  مالی  ویژه  سازوکار 
'یک  برجام   3 ضمیمه  اجرای  و  هسته ای  صلح آمیز 

ضرورت است. '
عراقچی در پایان ابراز امیدواری کرد که اروپا هرچه 
سریع تر سازوکار ویژه مالی را برای جلوگیری از تأثیرات 
منفی تحریم های آمریکا بر روابط تجاری شرکت های 

اروپایی و ایران، راه اندازی کند.

سید عباس عراقچی:

برجام در شرایط دشواری قرار گرفته است 

عباس پازوکی *

محمد رضا تابش *
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اقتصادی

یک اقتصاددان مطرح کرد؛

نرخبیکاریواقعیایرانیها۴۵درصداست
یک اقتصاددان  گفت: توجه نکردن به نیروی کار ماهر و تحصیل کرده واقعی به افزایش 

بیکاری دامن زده است.
فرشاد سلیمی با بیان اینکه نرخ بیکاری یکی از شاخص هایی است که برای ارزیابی 
شرایط اقتصادی کشور مورد استفاده قرار می گیرد، افزود: با نگاهی به نتایج طرح آمارگیری 
نیروی کار در سال ۹۷ قابل مشاهده است که نرخ بیکاری جمعیت ۱۰ ساله و بیشتر ۱۲.۱ 
درصد، نرخ بیکاری جمعیت ۱۵ ساله و بیش تر ۱۲.۱ درصد، نرخ بیکاری جوانان ۲۴ - 
۱۵ ساله ۲۸.۳ درصد، نرخ بیکاری جوانان ۲۹ - ۱۵ ساله ۲۵.۵ درصد و جمعیت بیکار 
فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران ۳۶.۴  درصد است؛ همچنین نرخ بیکاری در 

آذربایجان غربی از ۱۱ درصد در بهار ۹۶ به ۱۴.۹ درصد در بهار ۹۷ افزایش یافته است.
*نرخ بیکاری واقعی ایرانی ها ۴۵ درصد است

وی تصریح کرد: البته این آمارها براساس تعاریف طرح آمارگیری نیروی کار که هفته ای 
یک ساعت کار کرده باشند و یا دانشجویان و محصلان که بعنوان شاغل در نظر گرفته می 
شوند و همچنین افرادی که بدون دریافت مزد برای یکی از اعضای خانوار خود که با وی 
نسبت خویشاوندی دارند، کار می کنند و کارآموزانی که در دوره کارآموزی فعالیتی در ارتباط 
با فعالیت مؤسسه محل کارآموزی انجام می دهند و سربازان وظیفه نیروهای نظامی که همه 
این افراد در رسته شاغلان قرار می گیرند، به دست آمده است. اگر نرخ بیکاری واقعی و 
براساس معیار ایجاد درآمد برای افراد محاسبه شود، در حالت خوشبینانه بالای ۴۵ درصد 

بعنوان جمعیت بیکار در نظر گرفته خواهند شد.
*عامل بسیاری از مشکلات کشور ریشه در مسئله اشتغال دارد

سلیمی با اشاره به اینکه وقتی صحبت از اشتغال و بیکاری می شود، موضوع به یک استان 
و یا شهر خاص محدود نمی شود و کل اقتصاد کشور را در بر می گیرد، افزود: متاسفانه 
اقتصاد ایران در دو دهه اخیر با مشکل بیکاری بالا مواجه شده است و ریشه آن در انفجار 
جمعیتی بود که در دهه ۶۰ اتفاق افتاد و دولت بجای کنترل و کاهش بیکاری با اتخاذ 
سیاست های اشتباه در بیشتر مواقع به افزایش آن دامن زد. دولتمردان باید این موضوع 

را درک کنند که عامل بسیاری از مشکلات کشور ریشه در مسئله اشتغال و بیکاری دارد.
این استاد دانشگاه آزاد ارومیه افزایش سن ازدواج از ۲۴ سال به ۲۹ سال، افزایش جرم و 
جنایت، فساد، طلاق، کاهش نرخ رشد جمعیت از ۳.۹ درصد در سال ۶۰ به ۱.۰۹ درصد 
در سال ۹۶ و پیری جمعیت را ریشه در مسئله اشتغال دانست و گفت: اگر این شرایط با 
همین سرعت ادامه یابد کشور با مشکلات بیشتری از جمله کاهش مشارکت اقتصادی در 
سالهای آتی به خاطر کاهش نرخ رشد جمعیت و پیری جمعیت، کاهش نیروی کار ماهر 
بخاطر انگیزه نداشتن برای تحصیل، کاهش تولید و بسیاری از مشکلات دیگر، مواجه 
خواهد شد. سلیمی تصریح کرد: اگر بخواهیم تمام مشکلات کشور را در خصوص بیکاری 
عنوان کنیم، دلایل مختلفی دارد ولی مهمترین مشکلاتی که به بیکاری بالا و نرخ مشارکت 
اقتصادی پایین که به کاهش بهره وری کارکنان نیز دامن می زند را عنوان کنیم، به توجه 
نکردن به نیروی کار ماهر و تحصیل کرده واقعی، اشکال در نوع استخدام و آزمون های 

استخدامی می توان اشاره کرد.
*برخی مدیران تمایلی به استخدام نیروی فعال ندارند

این استاد اقتصاد ادامه داد: متاسفانه در بسیاری از اداره ها و سازمان های دولتی به دلیل 
اینکه نیروی کار از نظر سطح رزومه و کارایی از مدیر سازمان در سطح بالاتری است و این 
عامل به اشتباه بعنوان تهدید برای تصاحب میز برای مدیر سازمان در نظر گرفته می شود، 
بنابرین میل چندانی برای استخدام نیروی فعال وجود ندارد و در بیشتر مواقع مدیر ادارات 
با گرفتن مدرک در دانشگاه هایی که برای آن سازمان و مدیران افتتاح شده است، این نقص 
را حل می کنند، غافل از اینکه این موارد در بلند مدت با اجرای سیاست های اشتباه توسط 

مدیر به ضرر سازمان و کشور است.
 *رابطه به جای ضابطه در جذب نیرو وجود دارد

این دکتری اقتصاد یادآور شد: با افزایش مجوز و تاسیس انواع دانشگاه ها و مدرک گرایی 
برای سرپوشانی به مشکل بیکاری، رابطه به جای ضابطه در جذب نیرو،  چند شغلی مدیران 
و دریافت حقوق های نجومی، اجرای سیاست هدفمندسازی یارانه و پرداخت یارانه ۳۸۰۰ 

میلیارد تومان در ماه بشکل مستقیم نمی توان مشکل بیکاری جوانان کشور را حل کرد.
سلیمی با اشاره به اقتصاد کشورهای توسعه یافته گفت: اگر اقتصاد کشورهای توسعه 
یافته را در نظر بگیریم که بخش خصوصی در راس امور است و دولت فقط در مباحث مربوط 
به آموزش رایگان، بهداشت، امنیت، دفاع و مالیات دخالت دارد؛ بخش خصوصی بخاطر 
درگیری با کل بخش های اقتصاد مسئولیت ایجاد اشتغال را بعهده می گیرد و دولت بعنوان 

ناظر بر بخش خصوصی با اعمال سیاست هایی از حقوق افراد دفاع می کند.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه با نگاهی به نرخ بیکاری جمعیت ۱۰ ساله و بیشتر و 
نرخ بیکاری جمعیت ۱۵ ساله و بیش تر قابل مشاهده است که تفاوتی از نظر درصد با 
یکدیگر ندارند با اشاره به ابهامات آمارگیری افزود: بحث اصلی برروی جمعیتی است که 
در رسته شاغلین کشور برای پایین نشان دادن جمعیت بیکار کشور آورده می شوند و به 
عنوان ابهامات آمارگیری نیز به حساب می آید که شامل دانشجویان و محصلان، سربازان، 
کارآموزان و افرادی که بدون دریافت مزد برای یکی از اعضای خانوار خود که با وی نسبت 
خویشاوندی دارند، کار می کنند و افرادی که هفته ای یک ساعت کار می کنند، است؛ در 
حالت کلی اگر بخواهیم بشکل منطقی به قضایا نگاه کنیم، بحث اصلی، ایجاد اشتغال 
پایدار است، نه کاهش بازه سنی و قرار دادن این جمعیت در رسته شاغلین؛ در صورت 
ادامه و اجرای سیاست های اشتباه و به فکر نبودن مسئولین در ایجاد اشتغال، کشور در 
آینده با مشکلات زیادی از جمله افزایش جرم و جنایت، فساد، طلاق، کاهش نرخ رشد 
جمعیت و پیری جمعیت، کاهش نیروی کار ماهر و در نتیجه کاهش بهره وری و تولید مواجه 
خواهد شد. وی گفت: با نگاهی به آمارهای جهانی می توان مشاهده کرد که فقط اشتغال 
نسبت به جمعیت بالای ۱۵ سال و اشتغال نسبت به جمعیت مابین ۲۴-۱۵ سال موجود 
است؛ البته آماری تحت عنوان اشتغال کودکان در کشاورزی در سن ۷-۱۴ سالگی نیز در 
آمارهای جهانی قابل مشاهده است، ولی این نرخ در کشورهای توسعه یافته محاسبه و 
استفاده نمی شود. طبق آخرین آمار مرکز ایران مطابق طرح آمارگیری نیروی کار تابستان 
۹۷، بررسی نرخ بیکاری افراد ۱۰ساله و بیش تر نشان می دهد که ۱۲.۲ درصد از جمعیت 
فعال)شاغل و بیکار( بیکار بوده اند. روند تغییرات این نرخ حاکی از آن است که این شاخص 
نسبت به تابستان ١٣٩٦ به میزان ۰.۷ درصد افزایش داشته است و جمعیت بیکار کشور  با 
٢٣٧  هزار نفر افزایش به ٣ میلیون و ٣٢٦ هزار نفر رسیده است. جمعیت شاغلین ۱۰ ساله 
و بیشتر در این فصل ٢٣ میلیون و ٩٥٦ هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه سال قبل 
١٥٨ هزار نفر افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش های عمده اقتصادی نشان 
می دهد که درتابستان ١٣٩٧، بخش خدمات با ۴۹.۵ درصد بیش¬ ترین سهم اشتغال را به 
خود اختصاص داده است. در مراتب بعدی بخش های صنعت با ۳۱.۶ درصد و کشاورزی 

با ۱۸.۹ درصد قرار دارند.

وزیر نفت: 

شرکتچینیجایگزین»توتال«
درپارسجنوبیشد

وزیر نفت با اشاره به خروج شرکت توتال فرانسه از پروژه توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی، گفت 
که شرکت »سی ان پی سی« چین به طور رسمی جایگزین توتال شده ، اما شروع به کار نکرده 

است.
»بیژن نامدار زنگنه« افزود: باید با شرکت چینی »سی ان پی سی« مذاکره کنیم تا مشخص 

شود فعالیت عملیاتی و اجرایی را از چه زمانی آغاز می کند.
با خروج شرکت فرانسوی توتال از پروژه ۴.۸ میلیارد دلاری فاز ۱۱ پارس جنوبی، شرکت 

ملی نفت چین، سی ان پی سی، جایگزین آن شد.
تیرماه سال گذشته، قرارداد توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی میان شرکت های توتال با ۵۰.۱ 
درصد سهم، سی ان پی سی با ۳۰ درصد و شرکت پتروپارس ایران با ۱۹.۹ درصد سهم امضا 
شد اما شرکت توتال فرانسه بعد از اعلام خروج آمریکا از برجام گفت که در صورت عدم 

دریافت معافیت از تحریم ها، این پروژه را ترک می کند.
ایران دو ماه به توتال فرصت داد که از آمریکا معافیت بگیرد و سرانجام شرکت توتال اعلام 

کرد که آمریکا موافقت نکرده و از پروژه کنار رفت.
البته شرکت »سی ان پی سی« چین به طور رسمی اعلام نکرده  که آیا مایل به دریافت سهم 
توتال هست یا نه، اما بر اساس قرارداد، هر کدام از سهام داران می توانند سهم خود را به 
شرکت همکار واگذار کنند. جایگزین شدن شرکت »سی ان پی سی« در پارس جنوبی به این 
معناست که این شرکت، اکنون سهمی ۸۰٫۱ درصدی در پروژه دارد و باید حدود ۴ میلیارد 
دلار در پارس جنوبی سرمایه گذاری کند. این پروژه به دو بخش تقسیم شده است؛ بخش 
اول مربوط به حفاری چاه ها، ساخت و نصب سکوهای تولید گاز و کشیدن خط لوله تا 
پالایشگاه های پارس جنوبی در عسلویه است و ارزش آن ۲ میلیارد دلار تخمین زده می شود 

و هدف آن تولید روزانه ۵۶ میلیون متر مکعب گاز و ۸۰ هزار بشکه میعانات گازی است.
اما نکته مهم و مشکل کار، بخش دوم پروژه است که برای پنج سال آینده برنامه ریزی شده 
بود و شامل ساخت یک سکوی عظیم ۲۰ هزار تنی به همراه چندین کمپرسور برای حفظ 
میزان تولید گاز این فاز است. پیش بینی می شود تا پنج سال آینده فشار میدان پارس 
جنوبی به شدت افت پیدا کند و سکوهای ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ تنی موجود در این میدان باید 
با سکوهای ۲۰ هزار تنی عوض شوند.  هزینه ساخت هر سکوی ۲۰ هزار تنی به همراه 
کمپرسورها نیز حدود ۲٫۵ میلیارد دلار تخمین زده می شود که نه ایران و نه شرکت چینی 
فناوری ساخت آن را ندارند. ایران امیدوار بود که شرکت توتال همراه با ساخت اولین سکوی 
عظیم، فناوری ساخت آن را نیز به ایران بیاورد؛ به گفته مقام های ایرانی، بعد از پنج سال، 
دست کم نیاز به ۱۰ سکوی عظیم برای نصب در پارس جنوبی است تا میزان تولید میدان 
دچار افت نشود. پارس جنوبی با تولید روزانه حدود ۶۷۰ میلیون متر مکعب گاز، سهمی 
۷۰ درصدی در کل تولید گاز کشور دارد. خبرگزاری رویترز ماه گذشته خبر داد که این 
شرکت چینی که همزمان از مشتریان عمده نفت ایران نیز هست، به خاطر تحریم های 
آمریکا حاضر نشده  تا در ماه نوامبر نفتی از ایران خریداری کند. هنوز معلوم نیست، این 
شرکت که برای خرید نفت ایران نیز رعایت تحریم های آمریکا را می کند، چگونه حاضر به 
سرمایه گذاری ۴ میلیارد دلار در پارس جنوبی خواهد شد. البته این شرکت سال هاست که 
توسعه میدان آزادگان شمالی ایران را بر عهده دارد. اکنون روزانه ۸۰ هزار بشکه نفت از این 

میدان تولید می شود.

پژوهشگر حوزه فقر و عدالت اقتصادی گفت: بانک ها در شرایطی نیستند که از 
تولیدکنندگان حمایت کنند؛ چراکه به شدت به بانک  مرکزی و دولت وابسته هستند 
و بسیاری از اینها بدون دریافت وام از بانک مرکزی نمی توانند به حیات روزمره خود 
ادامه دهند. از این رو مسئله جدی است و در نهایت دامن کل اقتصاد را می  گیرد و تنها 

شاهد نابودی تولیدکنندگان نخواهیم بود.
»حمایت از تولید نیاز به عزمی پایدار دارد«؛ عزمی که تقریبا در هیچ مسئول یا 
دستگاهی دیده نمی شود. در این میان بانک ها به عنوان نهادی که تولید را تامین 
مالی می کنند، بر طبل سود بیشتر می کوبند؛ بدون اینکه بخواهند به آثار و پیامدهای 
اجتماعی دریافت بهره هایِ کمرشکن بی اندیشند. از این رو تولید و نیروی کار در آتش 

بی تدبیری می  سوزند و هر روز به خط افول نزدیک تر می شوند.  
زایش مرتب بی خردی و سیاست های سبک سرانه از دل دولت ها، قربانیان این 
آتش را هر روز بیشتر و بیشتر می  کند و به نارضایتی گسترده دامن می زند. به عقیده 
»حسین راغفر« پژوهشگر حوزه فقر و عدالت اقتصادی  در همچنان بر همان پاشنه 
خواهد چرخید؛ اگر اصلاح نظام بانکی و کنترل نرخ ارز به دست فراموشی سپرده 

شود.
در  است  قوه  به سران سه  اقتصاددان«  »نامه ۵۰  نویسندگان  از  یکی  که  راغفر 

گفت وگوی پیش رو به راهکار خروج و تبعاتِ »حفظ وضع موجود« می پردازد. 
عموم تولیدکنندگان از نحوه تعامل بانک ها با خود گلایه دارند و آنها را بابت 
دریافت می کنند، شماتت  تولید  از  اسم حمایت  به  که  بهره های سنگینی 
می کنند. آنها بانک ها را قاتل تولید، کارآفرینی و اشتغال معرفی می کنند و 
از دولت می خواهند به هر نحوی که شده با آنها برخورد کند تا بیش از این با 

بهره هایی که به خون در شکم زالو می ماند، فربه نشوند. آیا در دولت که ابزار 
بانک مرکزی را برای سیاست گذاری در اختیار دارد، چنین اراده ای می بینید؟  

دقت کنید که این نظام بانکی که با این وصف از آن یاد کردید توان ایستادن روی پای 
خود را ندارد. در واقع آنچه در حال اتفاق افتادن است، نجات نظام بانکی از جیب مردم 
و به هزینه مردم است. آیا از نظامی که ورشکسته است و با حمایت دولت سرپاست 
می توان انتظار حمایت از تولید را داشت؟! پس ارائه چنین کمکی دور از انتظار و دور 

از واقعیت هایی است که در جریان است.
بهره های دریافتی کمر تولیدکنندگان را خرد کرده است لذا آنها امکان ادامه حیات را 
ندارند. مسئولان و نمایندگان مجلس این را خوب می دانستند که بانک ها با چه تقلبی 
به تولیدکنندگان وام می دهند. آنها به اسم ۲۰ درصد، ۳۰ تا ۳۳ درصد بهره می گیرند.
این  می شود.  انجام  بانک ها  توسط  که  است  کلاهبرداری  نوع  یک  عملا  این 
کلاهبرداری متداول شده و از ناحیه بانک مرکزی و مسئولان تا حدودی پذیرفته و 
حمایت شده است. شما می بینید که سپرده های مردم را با هزار نیرنگ جذب می کنند 
و به فعالیت های غیرمولد سودده تخصیص می دهند. به هر صورت ناکارآمدی نظام 

بانکی به هزینه  تولیدکنندگان جبران می شود.
این انتقاد وارد شده است که بانک ها به اجرای قانون رفع موانع تولید رقابت 
پذیر تن نمی دهند؛ قانونی که در نهایت در شورای نگهبان تصویب شد و به 
نظر می آمد که شاهد همراهی بانک ها باشیم اما بازهم با برخورداری از حمایت 

دولت، از جیب مردم علیه تولیدکنندگان عمل کردند.
بانک ها در شرایطی نیستند که از تولیدکنندگان حمایت کنند؛ چراکه به شدت به 
بانک  مرکزی و دولت وابسته هستند و بسیاری از اینها بدون دریافت وام از بانک مرکزی 
نمی توانند به حیات روزمره خود ادامه دهند. از این رو مسئله جدی است و در نهایت 

دامن کل اقتصاد را می  گیرد و تنها شاهد نابودی تولیدکنندگان نخواهیم بود.  
راستا  همین  در  می گوید.  سخن  جبرانی  سیاست  و  حمایت   از  دولت 
از اختصاصِ میلیاردها  برنامه و بودجه  »محمدباقر نوبخت« رئیس سازمان 
تومان به منظور حمایت از تولیدکنندگان و پیمانکاران خبر می  دهد که البته 
عملی نشده است؛ چراکه مجلس تاکنون چنین مجوزی را صادر نکرده است. 
اینها همه در حالی است که از کسری شدید بودجه در نیمه دوم سال صحبت 

می شود. با چنین وصفی آیا برنامه های دولت مانور تبلیغاتی است؟
به سران سه قوه اختیاراتی داده شده است که می توانند تصمیماتی بگیرند و آنها 
را به اجرا بگذارند که این امر به معنای دور زدن مجلس است؛ اگرچه مجلسی که ما 
می بینیم، در خدمت همین سیاست هاست؛ برای همین فرقی نمی کند که مجلس 
مصوبه ای در این زمینه بدهد یا مجوزی برای اصلاح بودجه صادر کند. دیگر قوا هم با 

همین مصوبات کار خود را پیش می برند و اتفاقی نمی افتد.
بانک هایی  و  ایرانی  تولیدکنندگان  علیه  را  جدیدی  تحریم های  آمریکا 
صنایعی  است.  کرده  وضع  می کنند،  مدیریت  را  ایران  تجاری  تبادلات  که 
همچون تراکتورسازی تبریز و یا فولاد مبارکه از این جمله هستند. شرکت های 
خودروسازی و معادن نیز پیش از این در لیست تحریم ها قرار گرفته بودند که در 
مجموع همه اینها جزو صنایع مادر هستند که به واسطه آنها می توان مشاغل 
پایدار حالا چه به صورت مستقیم و چه به صورت غیرمستقیم ایجاد کرد. به 
نظر شما در صورت پایدار ماندن تحریم ها، چند درصد از مشاغل موجود ریزش 

می کنند؟
اگر منظور شما از صنایع مادر صنایع بزرگ پتروشیمی، فولاد و معدنی باشد باید 
گفت که آنها تقاضای خود را در بازار جهانی دارند. البته آنها بازارهای محدودی را تحت 
پوشش دارند که خود این بازارها در سیطره روابط تجاری آمریکا هستند؛ مانند چین و 
ترکیه. نکته مهم این است که به ظرفیت های داخلی توجه شود. به این منظور باید روی 
این ظرفیت ها و روی بنگاه های کوچک و متوسط متمرکز شد که امکان تامین منابع 
آنها از داخل وجود دارد؛ ضمن اینکه این بازنگری می تواند نتایج مفیدی داشته باشد و 
شکل گیری گسترده مشاغل جدید را ممکن سازد. البته این حوزه ها هم از تحریم های 

آمریکا مصون نمی مانند.

آقای منصوری )معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی( چند 
ماه پیش از وضع دور اول تحریم های آمریکا که صنایع خودروسازی  و فلزات 
را نشانه رفته اند؛ گفته بود که تحریم های آمریکا و متحدان آن سبب از دست 
رفتن ۱ میلیون شغل می شود. به نظر شما آماری که آقای منصوری ارائه کرده 

قریب به واقعیت است؟
ایشان گفته بودند که نزدیک به ۱ میلیون و ۱۰۰ هزار شغل تنها به صورت مستقیم از 
دست می رود. ارزیابی ما این است که به همین میزان مشاغل وابسته به صنایع هدف 
گرفته شده از دست می روند. البته حدس ما بیش از اینهاست! ضمن اینکه وزارت کار 
تنها به مسئله تحریم ها توجه کرده است اما آنها به آسیب هایی که از ناحیه افزایش نرخ 

ارز به تولیدکنندگان وارد می شوند، نپرداخته اند.
 بحث افزایش مزد یا به صورت کلی بهبودِ قدرت خرید کارگران از روش های 
نقدی و غیرنقدی، در سال جاری با توجه به افزایش چند نوبته قیمت اقلام 
مصرفی، داغ است البته بدنه کارفرمایی دولت با آن به شدت مخالفت می کنند 
و می گویند که دولت برای حمایت از کارگران به آنها سبد کالا می دهد. شما بارها 
از داشتن »سیاستی مدون« و »روندی پایدار« که به افزایش درآمدهای مردم 
بیانجامد، سخن گفته اید. البته در رویکرد اقتصادی شما حمایت از تولیدکننده 
ارجح است اما آیا نگرش شما با توجه به کاهش شدید ارزش ریال در مقابل دلار، 
ارزی که نوسانات آن هزینه های زندگی مردم را تعییین می کند، تغییری کرده 

است؟
اگر هم موافق باشم با توجه به وضعیت کنونی بنگاه ها شدنی نیست؛ چراکه قدرت 
خرید خانوارهایِ کارگری دست کم ۴۰ درصد کاهش یافته است که حالا این امر باید 
به نحوی جبران شود. اما خیلی بعید می دانم که در این مقطع افزایش دستمزد بین 

۵ تا ۱۰ درصد شدنی باشد.
این افزایش ۵ تا ۱۰ درصدی که می گویید چه کمکی به بهبود شرایط زیستی 

خانوارها می کند؟
اینها رقمی نیست و تاثیر معناداری بر زندگی مردم نمی گذارد.

پس چه سیاست جبرانی می توان روی میز گذاشت؟ اقتصاددانان در نامه 
اخیر خود پیشنهاد کنترل نرخ ارز را داده اند که نه برای تولیدکنندگان و نه برای 
مردم که ریال های داخل جیبشان بی ارزش شده، سیاست جبرانی محسوب 

نمی شود!   
منتفعین قدرتمندی در نظام تصمیم گیری حضور دارند از این رو سیاست هایی که 
اتخاذ می شوند به نفع آنها و به زیان مردم هستند. متاسفانه تنها صدای اصحاب قدرت 

و ثروت در کریدورهای مجلس امکان شنیده شدن را دارد.
پس منظور شما این هست که به غیر از کاهش نرخ ارز کار دیگری نمی توان 
انجام داد که آن هم با توجه به وصف شما از تاثیرات اقتصادی قدرت، شدنی 

نیست!  
من می گویم که قیمت ارز باید به حدی باشد که تولیدکننده قادر به تولید باشد. 
به هر شکل در ماه های آینده تا حدودی فروپاشی بخش تولید را خواهیم داشت؛ 
چراکه هنوز تولیدکننده ها منتظر هستند اتفاقات متفاوتی رخ دهد اما چون چشم 
انداز روشنی پیش رو نداریم خیلی از تولیدکنندگان مجبور به تعطیلی واحدهای خود 
خواهند شد و به نظر من بزرگترین میزان بیکاری و گسترش آن را شاهد خواهیم 
بود. من می گویم که بازگشت قیمت ارز شرایط را تعدیل می کند ولی قیمت فعلی ارز 
حافظ منافع افراد برخوردار و صاحب نفوذ در کانون های تصمیم گیری است؛ مگر 
اینکه پیامدهای اجتماعی افزایش قیمت ها موجب شود که سیاست گذاران مجبور به 

عقب نشینی شوند و بازنگری در سیاست های موجود صورت پذیرد.
اقتصاددانان چه نرخی را برای دلار مطلوب می دانند؟

مهم این نیست که آنها چه گفته  اند مهم این است که تولیدکنندگان با چه نرخی 
می توانند فعالیت کنند و به تولید ادامه دهند. به نظر نباید قیمت دلار بالاتر از ۳ هزار 
و ۸۰۰ تومان و ۳ هزار و ۷۰۰ تومن باشد؛ چراکه رقم های بالاتر از این به تعطیلی 

گسترده واحدها دامن می زند. 

راغفر اقتصاددان :

نظام بانکی ورشکسته توان حمایت از تولید را ندارد

رئیس سازمان خصوصی سازی با انتقاد از سنگ اندازی در 
مقابل واگذاری ها گفت: با وجود اینکه بنگاه ها را بیش از قیمت 
پیش بینی شده می فروشیم اما همواره این سازمان را به ارزان 

فروشی متهم می کنند.
خصوصی سازی در راستای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساسی در خردادماه ۱۳۸۴ توسط مقام معظم رهبری ابلاغ 
شد. با ابلاغ این سیاست ها که از آن به انقلاب اقتصادی یاد می 
 شد، قرار بود ریل  گذاری جدیدی در اقتصاد کشور ایجاد شود 
اما با گذشت حدود ۱۲ سال از ابلاغ این سیاست ها که بندهای 
الف و ج آن به صراحت به توسعه بخش خصوصی و غیردولتی در 
اقتصاد ایران اشاره دارد، وضعیت کنونی برخی از شرکت های 
واگذار شده به بخش خصوصی، سبب انتقادها به چگونگی 

واگذاری آنها شده است.
سازمان  رئیس  حسینی«  پوری  عبدالله  اشرف  »میرعلی 
خصوصی سازی در خصوص پیدا و پنهان واگذاری بنگاه ها به 
ایرنا، گفت: سازمان خصوصی سازی از سال ۱۳۸۰ تاسیس 
شد و این سازمان از سال ۱۳۸۷ عملا وارد واگذاری بنگاه ها به 

بخش خصوصی شد.
* سازمان خصوصی سازی با هیچ کس عهد اخوت ندارد 
رئیس سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه برخی همواره به 
فکر سنگ اندازی در مسیر واگذاری ها هستند، گفت: وقتی 
اینکه  یا  کنند،  نمی  شرکت  افراد  شود  می  برگزار  ای  مزایده 
شرکت می کنند اما قیمت پایین پیشنهاد می کنند و برنده نمی 
شوند؛ در چنین شرایطی وقتی فرد دیگری برنده می شود ادعا 
می کنند که به »ثمن بخس« )نیم بها( یا افراد نااهل فروخته 

شده است. 
پوری حسینی با بیان اینکه تمام کارهای سازمان خصوصی 
سازی مطابق قانون است، افزود: تاکنون هر چه انجام دادیم 
براساس قانون بوده و غیر از این نیز از سازمان خصوصی انتظار 

نمی رود.
وی افزود: بارها تحقیق و تفحص از سازمان خصوصی سازی را 
مطرح کرده اند؛ من به عنوان رئیس این سازمان آمادگی کامل 
دارم که توضیح دهم اهلیت خریداران را چگونه تعیین کردیم، 
آن وقت اگر ایرادی بر قانون یا هیات واگذاری است، نمایندگان 

قانون را اصلاح کنند. 
این مقام مسئول با تاکید بر اینکه سازمان خصوصی سازی 
با هیچ کس عهد اخوت ندارد، گفت: قرارداد هر خریداری که 
تعهداتشان را در مقابل سازمان خصوصی انجام ندهد، فسخ 
می کنیم، اما اینکه عده ای بگویند واگذاری غلط است، را قبول 

ندارم. 
در ادامه رئیس سازمان خصوصی سازی درباره واگذاری بنگاه 
هایی همچون »کشت و صنعت مغان، پتروشیمی و پالایشگاه 
کرمانشاه و آلومینویم المهدی« که در سال های گذشته مورد 

اعتراض بود، به خبرنگار ایرنا توضیح داد. 
کرمانشاه  پالایشگاه  شرکت  بهای  نیم  فروش  ادعای   *

توسط متقاضی که موفق نشد 
شرکت پتروشیمی کرمانشاه از سال ۸۸ در فهرست شرکت 
های مشمول اصل ۴۴ قانون اساسی و در نوبت واگذاری به 

بخش خصوصی قرار گرفت. 
حدود ۶۰ درصد از سهام پالایشگاه کرمانشاه متعلق به شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران و ۴۰ درصد دیگر 
به سهام عدالت تعلق دارد؛ البته در سال ۱۳۹۰، ۵۵ درصد 
سهام پالایشگاه بابت بدهی دولت به ۹ بانک  کشور واگذار شده 

بود که این مصوبه در سال ۹۴ از سوی دولت یازدهم لغو شد.
طریق  از   ۹۵ سال  در  پیاپی  چندبار  پالایش  شرکت  سهم 
فرابورس و همچنین از طریق مزایده با ارزش کل پایه ۱۷۹۵ 
میلیارد ریال عرضه شد اما خریداران اقبالی به آن نشان ندادند؛ 
سرانجام این شرکت به روش مزایده و به قیمت هر سهم به ۲۲ 

هزار و ۱۸۳ ریال به شرکت تجارت گستر بیستون فروخته شد. 
پالایشگاه  واگذاری  درباره  سازی  خصوصی  سازمان  رئیس 
نفت  پالایش  واگذاری  »مشکلات  داشت:  اظهار  کرمانشاه، 
کرمانشاه از جایی شروع شد که شخصی در مزایده شرکت کرد و 
چون در فرابورس بود، باخبر شد که غیر از خود متقاضی دیگری 

نیست، بنابراین از مزایده کنار رفت.« 
این مقام مسئول افزود: »این فرد پس از انصراف از سازمان 
خصوصی سازی خواست قیمت پایه را از ۱۸۰ میلیارد تومان به 
میزان ۶۰ میلیارد تومان کاهش دهد تا قیمت نهایی آن به ۱۲۰ 
آنجایی که سازمان خصوصی سازی  از  برسد.  تومان  میلیارد 
گرفت  تصمیم  نداشت،  خریداری  و  داده  آگهی  بار  چندین 
این کار را انجام دهد. اما در این فاصله زمانی شخص دیگری 
خواست تا دوباره با قیمت پایه ۱۸۰ میلیارد تومان آگهی کنیم 
پالایشگاه  شرکت  بعدی  آگهی  در  کند.  شرکت  مزایده  در  تا 

کرمانشاه با ۲۱۰ میلیارد تومان فروخته شد.«
وی تصریح کرد: »پس از فروش، فرد اولی که خواهان خرید 
۱۲۰ میلیارد تومان بود چون موفق نشد، فرافکنی را آغاز کرد 
و مدعی شد پالایشگاه به ثمن بخس )نیم بها( فروخته شده 

است.«
واگذای کشت صنعت  موافق  وزارت جهاد کشاورزی   *

مغان بود
۱۰۰ درصد سهام شرکت کشت و صنعت و دامپروری مغان 
در مزایده سوم مردادماه امسال به قیمت پایه هر سهم پنج هزار 
و ۵۳۴ ریال و ارزش کل پایه ۱۷ هزار و ۶۱۰ میلیارد و ۸۸۶ 
میلیون و ۹۳۸ هزار ریال قیمت گذاری شده بود که با رقابت 
چند گروه در نهایت از سوی یک شرکت حقوقی خریداری شد.

همچنین سپرده شرکت در این واگذاری نیز معادل با مبلغ 
۵۲۸ میلیارد و ۳۲۶ میلیون و ۶۰۸ هزار و ۱۴۰ ریال تعیین شد.
رئیس سازمان خصوصی سازی درباره فروش کشت و صنعت 
مغان و حاشیه های پیش آمده برای آن گفت: »مغان را چهار 
پنجم هیات  نوبت  در  نرفت،  و فروش  مزایده گذاشتیم  به  بار 
واگذاری می خواست از اختیار قانونی خود استفاده کند و آن 
را به صورت مذاکره ای ۱۴۰۰ میلیارد تومان بدون سود فروش 

اقساطی به بنیاد مستضعفان بفروشد.«
به گفته پوری حسینی، » این نوع واگذاری بدون دریافت سود 
موضوع  که  ساله«  الحسنه ۱۰  قرض  یعنی  اقساطی  فروش 
در هیات واگذاری این موضوع مطرح شد؛ »به اعضای هیات 
واگذاری اعلام کردیم مجدد مزایده بگذارید و سپس مذاکره ای 

بفروشیم چون قیمت پایین می آمد.«
وی افزود: سرانجام بار دیگر مزایده برای کشت و صنعت مغان 
اقساطی  فروش سود  با  و  تومان  پایه ۱۷۶۱میلیارد  قیمت  با 
برگزار شد؛ چهار خریدار شرکت کردند که یک نفر را به دلیل 

ناقص بودن مدارک کنار گذاشتیم.« 
این  فروش  از  پس  گفت:  سازی  خصوصی  سازمان  رئیس 
روز  پنج  بنده  است.  اهل  نا  خریدار  که  کردند  اعلام  شرکت 
که  بدهند  سهم  ورقه  یک  که  خواستم  مدعیان  از  متوالی 
مشخص شود خریدار نااهل است و حتی از دادستان کل کشور 
خواستم که این موضوع را پیگیری کنند اما ۲ هفته گذشت و 

سندی اعلام نشد. 
وی افزود: »برخی می گویند که ما شک داریم و احتمال می 
دهیم که خریدار نااهل است. سازمان خصوصی سازی نمی 
تواند با شک بگوید که خریدار نااهل است بلکه باید دلیل داشته 

باشد.«
این مقام مسئول تاکید کرد: با شائبه و احتمال نمی شود حق 
کسی را ضایع کرد. به ما می گویند صبر کنید مگر چه قدر می 

توانیم صبر کنیم. 
سال  در ۶  مغان  صنعت  و  کشت  شرکت  اینکه  بیان  با  وی 
گذشته تنها ۲ سال سودده بود، گفت: وزارت جهاد کشاورزی 
و حتی  بود  موافق  مغان  و صنعت  با خصوصی سازی کشت 

»محمود حجتی« وزیر جهاد کشاورزی می گفت اگر نمی توانید 
بفروشید، پس بدهید تا کاری کنیم و از آن استفاده کنیم.

پوری حسینی اظهارداشت: حال سوال من این است شرکت 
برای ۸۰  آیا  و صنعت مغان در طول ۴۰ سال گذشته  کشت 
ایرانی یک ریال تولید کرد، سود سهام، مالیات داد؟  میلیون 
در حالی که با فروش آن ظرف ۱۲ سال آینده بیش از ۳ هزار 

میلیارد تومان از خریدار پول می گیریم و به خزانه می دهیم. 
وی تصریح کرد: »خریدار مغان ۱۰۰ درصد خصوصی است 
و چون خصوصی است، او را اذیت می کنند. در صورتی که اگر 
هیات واگذاری مغان را مذاکره ای به بنیاد مستضعفان با ۱۴۰۰ 
میلیارد تومان بدون فروش اقساطی می داد، هیچ موجی در 

کشور ایجاد نمی شد.«
* مدیران سابق المهدی مخالف واگذاری آن بودند 

در سال ۱۳۹۴ سازمان خصوصی سازی ۷۲ درصد از سهام 
مجتمع آلومینیوم المهدی هرمزگان را به ارزش ۱۷۵۰ میلیارد 
پوری حسینی درباره  واگذار کرد؛  به بخش خصوصی  تومان 
انتقادها به این واگذاری گفت: در این واگذاری نیز با مدیران 
المهدی مشکل داشتیم؛ آنها پس از آگهی این مجتمع گفتند، 
که با این قیمت فروش نمی رود اما پس از فروش شاهد اعتراض 

مدیران بودیم. 
میلیارد  فروش ۴۵۰  زمان  در  المهدی  وی گفت: »مجتمع 
تومان زیان انباشته داشت و سازمان نوسازی و گسترش صنایع 
)ایدرو( ۳۶۰ میلیارد تومان به این مجتمع پول داده بود تا فقط 

سرپا باشد.«
پوری حسینی اضافه کرد: بابت فروش این شرکت تا کنون 
۱۶۰۰ میلیارد تومان از خریدار پول گرفتیم که ۶۰۰ میلیارد 

تومان آن را به خزانه واریز کردیم؛ آیا این فروش اشتباه است. 
به  را  سازی  خصوصی  سازمان  همواره  داشت:  اظهار  وی 
فروش نیم بهای بنگاهها متهم می کنند در حالی که ما قیمت 
فروش این مجتمع را ۱۰۰میلیارد تومان نسبت به قیمتی که آنها 

می گفتند، افزایش دادیم و فروختیم باز سر ناسازگاری دارند.
این مقام مسئول تاید کرد: نمی دانم اگر فضا اینطور پیش برود 
چگونه می توانیم رو به جلو حرکت کنیم؛ من نمی دانم فصل 

الخطاب کجاست؟ 
وی تاکید کرد: اگر خریدار المهدی در قبال تعهدات دولت 
کوتاهی کرد، سازمان خصوصی بهتر بلد است چطور این سهام 
را پس بگیرد؛ اما نه به جهت اینکه معامله و واگذاری بد بوده 
بلکه این کار در صورتی انجام می شود که خریدار تعهدات خود 

را انجام ندهد.«

نیمه پنهان واگذاری ها از زبان رئیس سازمان خصوصی سازی:

کسانیکهموفقبهخریدنمیشوند،اتهامارزانفروشیمیزنند

در 6 ماه نخست امسال ؛

بدهیخارجیایران9درصدکاهشیافت
بانک مرکزی اعلام کرد که حجم بدهی های خارجی ایران در شهریورماه نسبت 

به فروردین ماه امسال با حدود ۹ درصد کاهش روبه رو بوده است.
به گزارش روز یکشنبه ایرنا و بر اساس آخرین آمار بانک مرکزی، میزان بدهی 
خارجی ایران در پایان شهریور ۹۷ براساس سررسید اولیه بدهی ها ۱۰ هزار و 
۳۱۷ میلیون دلار است که ۶ هزار و ۸۵۳ میلیون دلار آن، بدهی های میان مدت و 

بلندمدت و ۳ هزار و ۴۶۴ میلیون دلار از این میزان بدهی های کوتاه مدت است.
این تعهدات بالفعل ایران بر مبنای یورو نیز رقمی افزون بر ۸ هزار و ۷۸۳ میلیون 
یورو محاسبه شده که ۵ هزار و ۸۳۴ میلیون یورو از این میزان حجم بدهی های 
میان مدت و بلندمدت و ۲ هزار و ۹۴۹ میلیون یورو حجم بدهی های کوتاه مدت 
است. حجم بدهی های ایران در پایان مردادماه امسال، ۱۰ هزار و ۴۰۵ میلیون 
دلار بوده که در پایان شهریور با افت مواجه شده و به ۱۰ هزار و ۳۱۷ میلیون 
دلار رسیده است. این در حالی است که آمار بدهی های خارجی ایران در پایان 
ماه نخست سال، ۱۱ هزار و ۳۰۵ میلیون دلار بوده که حکایت از کاهش حجم 

بدهی های خارجی ایران در ۶ ماه نخست امسال دارد.
بر این اساس، نسبت بدهی های خارجی ایران به تولید ناخالص داخلی حدود 

۲٫۵ درصد است که رقم پایینی به شمار می رود.
مقایسه شاخص نسبت بدهی خارجی ایران به تولید ناخالص داخلی با سایر 
کشورها نیز نشان می دهد که ایران در زمره کشورهایی است که کمترین میزان 

بدهی خارجی را در جهان دارد.
بدهی خارجی شامل بدهی های یک کشور به وام دهندگان خارجی گفته 
می شود که می تواند شامل وام های دریافتی از بانک های خصوصی خارجی، 
دولت های دیگر و موسسه های مالی بین المللی مانند بانک جهانی و صندوق 

بین المللی خارجی باشد.

رئیس اتاق اصناف ایران اعلام کرد
گرانیلوازمخانگیربطیبهفروشندگانندارد!

در شرایطی که بازار لوازم خانگی با مشکل افزایش قیمت دست و پنجه نرم می کند، 
رییس اتاق اصناف ایران معتقد است که مساله  گرانی ربطی به فروشندگان ندارد و 
مشکل در تولید و تامین این کالاها است. در پی نوسانات بازار ارز که از اواخر سال 
گذشته تاکنون کم و بیش ادامه داشته است، بازار برخی محصولات همچون لوازم 
خانگی با چالش ها و مشکلاتی روبه رو شد که از جمله آن می توان به گران فروشی و عدم 
فروش از سوی برخی از عرضه کنندگان این کالا اشاره کرد. در پی بروز این مشکلات 
بازار همچنان با تغییرات قیمتی مواجه شد و سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان نیز چندین بار به پرونده تولیدکنندگان و فروشندگان لوازم خانگی ورود 
کرده و با آنها برخورد کرد، اما با وجود چالش ها و مشکلات فراوان بین تولیدکنندگان و 
فروشندگان که هر یک تقصیر را به گردن یکدیگر می اندازند، مشخص نیست که عامل 
اصلی گرانی و گران فروشی لوازم خانگی چیست؟ در این رابطه علی فاضلی - رئیس 
اتاق اصناف ایران - اظهار کرد: در زمینه  لوازم خانگی تولید نسبت به گذشته بهتر شده 
است، اما همچنان کافی نیست و یقینا در برخی از لوازم خانگی به واردات نیاز داریم. 
به ویژه در کالاهایی که مزیت تولید داخل آنها وجود ندارد یا کمتر از نیاز داخلی است. 
وی ادامه داد: یکی از اساسی ترین مسائلی که در این زمینه باید به آن توجه می شد، 
مشکلات کارخانجات و تولیدکنندگان لوازم خانگی است که البته بخشی از آنها حل 
شده است و به طور نسبی بازار لوازم خانگی نسبت به اوایل تابستان، وضعیت و شرایط 
بهتری دارد اما همچنان مطلوب نیست. رئیس اتاق اصناف ایران اظهار کرد: همچنان 
گرانی در بازار لوازم خانگی مشاهده می شود که نمی توان آن را کتمان کرد. فاضلی در 
پاسخ به سوالی مبنی بر این که در زمینه  گرانی و گران فروشی لوازم خانگی مشکل در 
تولید این کالاهاست یا عرضه و فروش آنها، اینگونه توضیح داد که "مسلما مشکلی در 
فروشندگان این کالاها وجود ندارد و عمدتا طبق قانون سود منطقی در این بازار وجود 

دارد، اما مشکل اصلی تولید لوازم خانگی و عرضه آنها است".

مدیر عامل شرکت ذوب آهن اصفهان  خبرداد

افزایشدوبرابریظرفیتتولیددرذوبآهناصفهان
مدیر عامل شرکت ذوب آهن اصفهان از ظرفیت تولید دو برابری فولاد در این شرکت خبر داد.

منصور یزدی زاده در نشست خبری به مناسبت پنجاه و یکمین سالگرد شرکت ذوب آهن اصفهان 
افزود: این توان وجود دارد که در صورت تامین مواد اولیه، میزان تولید فولاد از ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن 
فعلی به حدود ۴ میلیون تن برسد و به تازگی سرمایه این شرکت از ۳ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان به ۶ هزار 

و ۱۵۰ میلیارد تومان افزایش یافته است.
وی اضافه کرد: مشکل اصلی ما تامین پایدار مواد اولیه است به این دلیل که خصوصی سازی ها به 
صورت موزون انجام نشده و معادنی که واگذار شده اقدام به صادرات سنگ آهن می کنند و به آنها تاکید 

نشده که ابتدا به تعهدات داخلی عمل کنند.
یزدی زاده گفت: برخی صاحبان معادن خودشان اقدام به ایجاد واحدهای فولادسازی و نورد کرده اند 
در حالیکه شرکت ذوب آهن اصفهان تنها شرکتی است که از فرآیند کوره بلند برای تولید فولاد استفاده 
می کند. مدیر عامل شرکت ذوب آهن اصفهان با اشاره به متنوع سازی محصولات در ذوب آهن اصفهان 

افزود: غیر از تولید مواد ساختمانی، نیمی از محصولات ذوب آهن اصفهان صنعتی شده است.
یزدی زاده با اشاره به تولید ریل مترو و راه آهن که جدیدترین اتفاق شرکت است گفت: قراردادی برای 

تامین ۴۰ هزار تن برای راه آهن و ۱۵ هزار تن برای وزارت راه داریم.
وی با اشاره به تولید فولاد مقاطع ساختمانی در کشور اظهار داشت: در این زمینه از واردات بی نیاز و 
به بزرگترین صادر کننده منطقه تبدیل شده ایم به طوری که سال گذشته ۸ میلیارد دلار انواع فولاد به 

صورت ورق از کشور صادر شده است.
مدیر عامل ذوب آهن اصفهان گفت: امسال با دریافت گواهینامه مربوطه این قابلیت را داریم که انواع 
میلگرد را به اروپا صادر کنیم. وی افزود: با بومی سازی تولید تیرآهن h در این شرکت ۳ میلیون یورو 

صرفه جویی شده است.
یزدی زاده گفت: همچنین طرح تزریق پودر زغال تا بهمن در این شرکت راه اندازی می شود که سالانه 
حدود ۱۵۰ میلیارد تومان صرفه جویی خواهد شد. مدیر عامل شرکت ذوب آهن اصفهان همچنین به 

اقدامات انجام شده برای کاهش مصرف آب و انرژی اشاره کرد.
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برانکو:

 در اعتصاب بازیکنان کنار آنها هستم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: بازیکنان به خاطر مشکلات مالی تصمیم به 
اعتصاب گرفتند و من هم کنار آنها هستم.

برانکو ایوانکوویچ در حاشیه تمرین دیروز پرسپولیس که به دلیل اعتصاب بازیکنان 
برگزار نشد در جمع خبرنگاران اظهار کرد: بازیکنان تصمیم گرفتند به خاطر مشکلات 
مالی، امروز تمرین نکنند. آنها حرفه ای هستند و برای گذران زندگی به دریافت پول خود 
نیاز دارند.  وی در رابطه با عملکرد حمیدرضا گرشاسبی به عنوان مدیرعامل باشگاه 
گفت: گرشاسبی برای حل مشکلات تلاش زیادی کرده و توانست بدهی های چندین 

سال قبل باشگاه را هم پرداخت کند تا خطرات زیادی از سر ما باز شود. 
برانکو افزود: بازیکنان هم اعلام کردند مبالغ زیادی طلب دارند و امیدوارم باشگاه با 

تلاش دوچندان مشکلات آنها را سریعتر حل کند. 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: به خوبی از مشکلات باشگاه خبر دارم اما 
همیشه در کنار بازیکنان خود حضور دارم و تصمیم آنها برای من قابل احترام است. 

باشگاه مقابل بازیکنان و کادرفنی وظایفی دارد که امیدوارم اجرایی شود. 
وی در خصوص دیدار روز گذشته مقابل تراکتورسازی گفت: دیدار مقابل تراکتورسازی 
یک دربی بسیار مهم بود و معمولا در چنین مسابقاتی بازیکنان تحت فشار زیادی قرار می 
گیرند. تراکتورسازی اخیرا نتایج بسیار خوبی کسب کرده و با انگیزه بالایی به تهران آمده 
بود. روز گذشته شاهد بازی خوبی از سوی دو تیم نبودیم و در نهایت خوشحالم که یک 
امتیاز بدست آوردیم. سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: تیم ما به خاطر خستگی با 
مصدومیت های زیادی روبه رو شد و متاسفانه مشکل شانه کمال کامیابی نیا هم باید 
به صورت جدی رسیدگی شود. بازیکنان من هفت ماه است که با تلاش فراوان برای 
موفقیت پرسپولیس تمرین کردند. اکثر تیم های لیگ برتر امسال بسیار خوب تقویت 
شدند اما شرایط برای ما متفاوت بود.  برانکو اظهار داشت: تیم من در بازی دیروز اصلا 
خوب نبود اما اصلا از بازیکنان ناراحت نیستم و آنها را به بهترین شکل درک می کنم. 
در نیم فصل بازیکنان جدید خوبی را جذب می کنیم که بتوانیم یک نیمکت قدرتمند 
در حد پرسپولیس داشته باشیم.  وی افزود: بازیکنان جذب شده به برنامه پرسپولیس 
می خورند و سعی خواهیم کرد در کنار آنها 3 بازیکن زیر 23 سال جذب کنیم تا آینده 
پرسپولیس را هم بسازیم. سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص عملکرد نه چندان 
مطلوب خط حمله این تیم اظهار داشت: تیم ما امسال گل های کمی به ثمر رسانده و 
باید قبول کنیم شرایط تیم های دیگر هم متفاوت بوده است. نکته بسیار مهم عملکرد 

متفاوت خط دفاعی ما است که حتی یک موقعیت هم به تیم تراکتورسازی نداد.
وی افزود: البته باید فکر اساسی برای عملکرد خط حمله خود کنیم زیرا تیمی که می 

خواهد قهرمان شود باید عملکرد قوی تری در گلزنی داشته باشد. 

 با قهرمانی تیم آذربایجان غربی؛

مسابقات کبدی استعدادهای برتر کشور در قم 
پایان یافت

 مسابقات کبدی استعدادهای برتر کشور در بخش پسران با قهرمانی تیم آذربایجان 
غربی در قم پایان یافت.

تیم  قهرمانی  با  قم  در  کشور  ورزشی  برتر  استعدادهای  المپیاد  کبدی  مسابقات 
آذربایجان غربی به پایان رسید و این تیم با غلبه بر سیستان و بلوچستان قهرمان اولین 
دوره این مسابقات شد. دیدار نهایی این مسابقات صبح شنبه در سالن نخلستان قم 
برگزار شد و تیم آذربایجان غربی موفق شد در فینال تیم سیستان و بلوچستان را شکست 
دهد و قهرمانی این مسابقات را در قم جشن بگیرد. تیم آذربایجان غربی برای حضور در 
فینال تیم کبدی قزوین را در پیش داشت که توانست این تیم را ۴۱ بر 3۰ شکست دهد 
و تیم سیستان و بلوچستان نیز در نیمه نهایی موفق شد ۶۹ بر ۴۴ تیم کبدی استان 
اصفهان را از پیش رو بردارد. همچنین در مرحله یک چهارم نهایی این مسابقات نیز 
اصفهان ۴۷ بر ۴۴ تیم کبدی خوزستان را حذف کرد، تیم آذربایجان غربی 33 بر 2۴ 
برابر تیم گلستان پیروز شد و فارس با شکست 3۴ بر ۵۰ برابر سیستان و بلوچستان از 
دور مسابقات کنار رفت ضمن این که قزوین نیز با پیروزی آسان ۶۰ بر 2۸ بر کرمانشاه 
به نیمه نهایی رسیده بود. تیم کبدی استان قم نیز در این مسابقات تا مرحله یک هشتم 
نهایی بالا آمد اما در این مرحله برابر تیم آذربایجان غربی که در نهایت قهرمان مسابقات 
شد با حساب 3۷ بر ۵۴ نتیجه را واگذار کرد تا با قرعه ای نامناسب، از رسیدن به مراحل 
بالاتر باز بماند. عباس اورسجی رئیس فدراسیون کبدی طی برگزاری این مسابقات در 

قم حضور داشت و این مسابقات را از نزدیک نظاره کرد.

دبیر هیأت كاراته استان قم خبر داد

3 کاراته کاي قم در رنکينگ برترین هاي ایران
برتر رنکینگ کاراته وان  با معرفي کاراته کا هاي  دبیر هیأت کاراته استان قم گفت: 

دختران و پسران ایران شاهد حضور سه نماینده قم در جمع بهترین ها هستیم.
سعید برخوردار اظهار کرد: امسال برای نخستین بار شاهد برگزاری رقابت های لیگ 
کاراته وان پسران و دختران ایران هستیم و این مسابقات زیر نظر سازمان لیگ فدراسیون 
کاراته و با حضور درخشان کاراته کاهای قم به انجام می رسد. وی خاطرنشان کرد: با پایان 
نخستین مرحله پیکارهای لیگ کاراته وان ایران، رنکینگ چهار کاراته کای برتر دختر و 
پسر اعلام شد و از بین کاراته کاهای قمی حاضر در این دوره، یک نفر در بخش کاتا و دو 
کاراته کا در قسمت کومیته بین برترین های رنکینگ قرار گرفتند. دبیر هیأت کاراته استان 
قم با بیان اینکه این لیگ در دو بخش کاتا و کومیته رده های سنی نوجوانان و جوانان 
برگزار می شود، ابراز کرد: در بخش دختران نماینده ای از قم بین برترین ها نیست اما در 
کاتای انفرادی رده سنی جوانان پسر سیدمجید وکیلی از قم حضور دارد. وی خاطرنشان 
کرد: در کاتای انفرادی جوانان احمدرضا محمودی از تهران با 2۷3۰ امتیاز در صدر 
ایستاده، سیدمجید وکیلی از قم با 2۴۶۰ امتیاز دوم است و متین زارع دیگر کاراته کای 
عضو تیم تهران با 2۰۸۰ امتیاز همراه با رضا گرامی با ۱۱۷۰ امتیاز از گیلان سوم و چهارم 
شدند. برخوردار افزود: در کاتای انفرادی و در وزن منهای ۶۱ کیلوگرم حسین خدری از 
استان قم با کسب ۱۷۸۵ امتیاز در مکان سوم ایستاده است، ضمن اینکه کاراته کاهایی 
از استان های مرکزی و کرمانشاه در این وزن بالاتر از نماینده قم رتبه های اول و دوم را 
در اختیار دارند. وی ابراز کرد: در وزن منهای ۷۶ کیلوگرم محمود نعمتی از استان قم 
با ۱۵۹۰ امتیاز رتبه سوم را به خود اختصاص داده است، وزنی که در آن نمایندگان 
استان های خراسان رضوی و تهران اول و دوم هستند، ضمن اینکه نفرات برتر به شکل 

مستقیم وارد نخستین مرحله اردوی آماده سازی تیم ملی می شوند.

نوری:

 استقلال فقط 3 امتياز را گرفت
کارشناس فوتبال گفت: استقلال در این فصل مثل فصل گذشته زیبا بازی نمی کند و 

این تیم نیاز به تقویت دارد.
محمد نوری در مورد پیروزی یک بر صفر استقلال مقابل استقلال خوزستان گفت: 
استقلال خوزستان شرایط متفاوتی برای این بازی داشت سرمربی اش قرارداد نبست 
ایمان مبعلی هم که ظاهراً قهر کرده بود اسیب و دید و تعویض شد. در مجموع استقلال 
خوزستان یکی از ضعیف ترین تیم های لیگ است و زور و قدرت بردن استقلال را نداشت.
وی افزود: استقلال تهران با توجه به آرایش تیمی اش برای پیروزی و گرفتن سه امتیاز 
آمده بود که به هدفش رسید. البته به عقیده من ترکیب  استقلال باز هم مشکل داشت. 
الحاجی گرو کارآیی لازم را ندارد نمی دانم چه اصراری است او در ترکیب ثابت حضور 
داشته باشد. بازیکنانی مثل صیادمنش و آذری که جوانان خوبی هستند می توانند 
کارایی بیشتری نسبت به گرو داشته باشند طارق همام هم می توانست در این بازی 
کارایی بهتری داشته باشد.ژ نوری با اشاره به ضعف های استقلال تهران گفت: استقلال 
تهران که حدود دو ماه دیگر باید در لیگ قهرمانان آسیا به میدان برود باید خود را تقویت 
کند. استقلال در این فصل مثل فصل گذشته زیبا و با طراوت بازی نمی کند. استقلال 
در مسابقه با استقلال خوزستان فقط سه امتیاز را گرفت که آن هم به لطف اشتباه فاحش 
دروازه بان استقلال خوزستان و تیزهوشی باقری بود. وی تصریح کرد: استقلال از دقیقه 
۷۰ به بعد محافظه کار شد. شفر نویمایر را به میدان فرستاد و یک مهاجم بیرون کشید تا 
برنده شود و تک گل خود را حفظ کند.  استقلال به نظر من هنوز در خور نام این تیم بازی 

نمی کند و از استقلال فصل گذشته فاصله زیادی گرفته و این تیم نیاز به تقویت دارد.

رییس دپارتمان داوران: 

گل تراکتورسازی ۱۰۰ درصد آفساید بود
رییس دپارتمان داوران معتقد است تیم داوری دیدار پرسپولیس و تراکتورسازی به 

خوبی و با تمرکز توانست از عهده قضاوت این بازی برآید.
به گزارش سایت رسمی فدراسیون فوتبال، داود رفعتی درباره عملکرد داوران در هفته 
سیزدهم لیگ برتر گفت: با توجه به گزارش ناظران شاهد قضاوت های خوبی در این 
هفته بودیم و مشکلی خاصی وجود نداشت، به جز بازی ماشین سازی تبریز و سپاهان که 
باید در جلسه آنالیز ویدیویی مورد بررسی قرار بگیرد. او در ادامه بیان کرد: به نظرم  داور 
بازی پرسپولیس و تراکتورسازی به خوبی توانست از عهده قضاوت این بازی برآید. گل 
تراکتورسازی ۱۰۰ درصد آفساید بود و کمک داور به درستی اعلام آفساید کرد.  رفعتی 
در پایان افزود: ما سعی می کنیم با تذکر و راهنمایی های لازم اشتباهات را تقلیل دهیم و 
نقاط قوت را افزایش دهیم تا در قضاوت های بعدی داوران عملکرد بهتری داشته باشند.

در گفت وگوی با صالحی امیری مطرح شد

پاسخ صریح و شفاف رئیس کمیته المپیک به برخی ابهامات ورزشی

رئیس کمیته المپیک ایران به طور صریح اعلام کرد که اسلام و نظام اسلامی در متن 
و بطن خود قائل به هیچ گونه تبعیض جنسیتی نیست و این باور باید در اذهان جهانیان 

به تصویر کشیده شود.
»سید رضا صالحی امیری« رئیس نخستین نهاد بین المللی ورزش ایران که از وی 
به  عنوان یک سیاستمدار و فعال علمی و فرهنگی یاد می شود، در فعالیت ۱۰ ماه 
اخیر خود توانست گام مهمی در برقراری ثبات و آرامش ورزشکاران با رعایت اصل 

»شفاف سازی« و »اعتمادسازی« بردارد و به شماری از ابهامات این حوزه پاسخ دهد.
وی که در آغاز کار دولت یازدهم به مدت۷۰ روز سرپرستی وزارت ورزش و جوانان را 
بر عهده داشت، به  عنوان رئیس کتابخانه و اسناد ملی و سپس وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی به کابینه اول حجت الاسلام »حسن روحانی« رئیس جمهوری راه یافت و در 
دولت دوازدهم نیز با رای قاطع حداکثری اعضای مجمع، به  عنوان یازدهمین رئیس 

کمیته ملی المپیک برگزیده شد.
رئیس نهاد بین المللی ایران روز دوشنبه در گفت وگو با ایرنا به  طور صریح و شفاف 
مواضع کمیته ملی المپیک درباره ابهامات موجود در پیش نویس اساسنامه جدید، 
حضور زنان در ورزشگاه ها، ورزش کشتی، ارتقای جایگاه ایران در بازی های آسیایی 
2۰۱۸ جاکارتا با مثبت شدن آزمایش دوپینگ 2 قهرمان ازبکی و راهبرد ویژه این نهاد 

ورزشی برای بازی های 2۰2۰ توکیو با توجه به نوسانات ارزی را اعلام کرد.
مشروح این گفت وگو را در زیر می خوانید:

* حضور زنان ایران در ورزشگاه ها تا چه حد ضرورت دارد و با توجه به اینکه 
اكنون زمینه های این حضور در حال فراهم شدن است، برخی ها این حضور را 

گزینشی عنوان می كنند؟
حضور زنان در ورزشگاه ها حاوی سه نکته مهم است: اول اینکه حضور زنان یک نیاز 
اجتماعی محسوب می شود که به باور ما آسیب زا نیست. به عنوان نمونه در دیدار اخیر 
فینال لیگ قهرمانان آسیا در تهران همه اذعان دارند که هیچ رفتار ناهنجاری را شاهد 
نبودیم و همه تماشاگران در چارچوب اخلاقی رفتار کردند. بنابراین تفاوت معناداری 
میان ورزشگاه، دانشگاه و سایر محیط هایی که زنان و مردان حضور دارند، نمی بینیم. 
اما تاکید می کنم مبانی فقهی مربوط به حوزه است و آنها باید وجه فقهی مساله را تبیین 

کنند زیرا ما در این حوزه تخصصی نداریم.
دوم اینکه هیچ وجه تمایزی بین محیط ورزشگاه، دانشگاه، سینما و پارک قائل 
نیستیم بلکه معتقدیم مکان نمی تواند عامل فساد باشد، بنابراین می توان با تدابیری 

ورزشگاه را به صورت محیطی بانشاط اما سالم اداره کرد. 
اما موضوع سوم اینکه یک مطالبه دائمی از سوی نهادهای بین المللی اعم از کمیته 
بین المللی المپیک )IOC(، کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC( و فدراسیون بین المللی 
فوتبال )FIFA( وجود دارد که تاکید دارند زنان را از حضور در ورزشگاه ها محروم نکنید. 
آن چیزی که ما می توانیم از منظر اجتماعی تحلیل کنیم این است که جامعه و جوانان 
نیاز به نشاط اجتماعی دارند و یکی از راهکارهای تحقق این امر، ورزشگاه ها و دیگری 

حوزه فرهنگی و هنری با رعایت کامل موازین اخلاقی، شرعی و قانونی است. 
علاوه بر این معتقدم، برای ارائه تصویری زیبا از ایران لازم است حقیقت و واقعیت 
اسلام و انقلاب و نظام را به جهانیان بشناسانیم که این اسلام و نظام در متن و بطن خود 
قائل به هیچ گونه تبعیض جنسیتی نیست و این باور باید در اذهان جهانیان به تصویر 
کشیده شود. همان طور که رئیس فیفا در فینال لیگ قهرمانان آسیا از نظام به دلیل 

حضور زنان در ورزشگاه بارها قدردانی کرد.
اما متاسفانه در شرایط فعلی نگاه بیرونی متفاوت بوده که این برگرفته از تبلیغات 
دروغین رسانه های بیگانه و برخی رفتار ناصواب ما در داخل است. همچنین اگر به 
زنان اجازه دهیم در ورزشگاه حاضر شوند، مردان ما به طور یقین مسائل اخلاقی را 
بیشتر رعایت می کنند و دغدغه برخی مسئولان نسبت به حرمت شکنی حضور زنان 
در ورزشگاه ها رفع خواهد شد، زیرا این حضور در رویدادهای گذشته نشان داد که 

هیچ گونه بی اخلاقی یا حتی بداخلاقی رخ نداده است.
 * اخیرا ابهامات و اظهارات ضد و نقیضی از اصلاح پیش نویس اساسنامه 
كمیته ملی المپیک در محافل رسانه ها مطرح می شود كه هنوز اطلاع دقیقی 

درباره فرایند این موضوع بیان نشده است؟
اصلاح پیش نویس اساسنامه کمیته ملی المپیک یک ضرورت است که از دوره قبل 

آغاز شده و در دوره جدید فعالیت این نهاد ورزشی، تیمی مجرب و خبره بررسی مجدد 
ابعاد این اساسنامه را آغاز کردند تا با توجه به تحولات و نیازهای روز بتوانیم آن را برای 
تصویب به دولت ارسال کنیم. اما اساسنامه فعلی سه نقص عمده دارد که در اساسنامه 

جدید بدنبال رفع آن هستیم.
اولین نقص اینکه در اساسنامه فعلی اختیارات رئیس شفاف نیست در حالی که 
رئیس به  عنوان ریاست هیأت اجرایی باید اختیارات روشنی داشته باشد و این اختیارات 

فقط در حد شفاهی بیان شده است.
دوم نکته مربوط به نحوه انتخاب خزانه دار و دبیرکل کمیته است. با مطالعه و بررسی 
فدراسیون های  اروپا،  و  آسیا  المپیک  المپیک، شورای  بین المللی  ساختار کمیته 
بین المللی و کمیته های ملی المپیک در بیش از ۴۰ کشور جهان، مشخص و شیوه 
انتخاب خزانه دار و دبیرکل به 2 شکل صورت می گیرد. اول معرفی از سوی رئیس به 
هیات اجرایی و تصویب توسط این هیات که این شیوه در کمیته بین المللی المپیک، 
کشورهای اروپایی و اکثر کشورهای عضو مرسوم بوده و دیگری شیوه انتصابی که تنها 
در کشورهای عربی رایج است. البته ما بر اصل معرفی از سوی رئیس اصرار داریم ولی 

مرجع تصویب می تواند هیات اجرایی یا مجمع باشد. 
بر این اساس در سفر به سوئیس برای شناخت بیشتر ساختار IOC آگاه شدیم که این 
نهاد بین المللی در ساختار خود، عنوان دبیرکلی ندارد و تنها دبیر اجرایی دارد و رسالت 
وی هماهنگی امور اجرایی داخلی کمیته و امور سیاستگذاری و بین المللی راهبردی 
هم بر عهده رئیس کمیته و معاونان آن است. اما استدلال ما برای تغییر اساسنامه جدید 

با توجه به بررسی اسنادی و مطالعات انجام شده در سه محور خلاصه می شود: 
الف- اینکه ما تابع قوانین و ساختار کمیته بین المللی المپیک هستیم و تمام سطوح 
مدیریتی این نهاد، منصوب رئیس هستند و به لحاظ سلسله  مراتب دبیر اجرایی یکی از 

این مدیران ۱۹گانه نهاد بین المللی المپیک محسوب می شود. 
ب- پرسشی مطرح می شود که چرا دبیرکل را باید رئیس معرفی کند یا به تصویب 
هیات اجرایی و مجمع عمومی برسد که پاسخ معرفی دبیرکل توسط رئیس برای 
همسویی و همگرایی مدیریتی است. وقتی دو مدیر با دو رویه متضاد نامزد شوند و از 
مجمع رأی بگیرند، آغاز مناقشه و درگیری خواهد بود. البته تاکید می کنم این بدان معنا 
نیست که اکنون این چالش وجود دارد. در شرایط کنونی هیچ گونه مناقشه یا چالش 
با دبیرکل فعلی نداریم و آقای »شاهرخ شهنازی« فردی توانمند، اخلاقی، قانونمند و 

تعامل گراست. از اینرو، این موضوع ناظر به آینده است.
سومین خلأ اساسنامه فعلی، مشخص نشدن اختیارات سرپرست کاروان است. 
بنابراین در جمع بندی این بخش باید گفت که شفاف شدن اختیارات رئیس، انتخاب 
خزانه دار و دبیرکل به معرفی رئیس و تصویب مجمع یا هیات اجرایی و تعیین حدود 

اختیارات و وظایف سرپرستان سه تغییر اصلی در پیش نویس اساسنامه جدید است.
* به غیر از این سه نقص عمده آیا ضعف دیگری در اساسنامه فعلی وجود دارد؟
اساسنامه ضعف های جدی دارد. به عنوان نمونه باید گفت مجموعه ای از موادی 
که در اساسنامه فعلی گنجانده شده )از جمله نحوه اداره جلسات و...( باید به  صورت 

آیین  نامه تدوین شود. این موارد می تواند در قالب آیین نامه، ضمیمه اساسنامه شود.
* آیا در پیش نویس اساسنامه جدید ماده قانونی اضافه شده است؟

خیر، به جز 2 ماده مربوط به اختیارات رئیس و وظایف سرپرست، چیزی اضافه نشده 
است و مابقی هم ویرایش شده است.

* این اساسنامه چه زمانی به تصویب خواهد رسید؟
این اساسنامه در سه مرحله به تصویب می رسد که اکنون در مرحله نخست به 
هیات اجرایی ارسال شده است و خوشبختانه اکثریت اعضای هیات اجرایی نسبت 
به آن نظر مثبت دارند. پس از این مرحله، اساسنامه در دی ماه امسال به مجمع 
عمومی می رود. سپس برای تصویب به هیات وزیران و کمیته بین المللی المپیک 

ارسال خواهد شد. 
البته تمام این مسیر را می توان موازی هم طی کرد. پیش بینی هم می کنیم حداقل 
تا پایان سال طول بکشد و حتی به سال آینده موکول شود زیرا روند اصلاح پیش نویس 
اساسنامه به طور طبیعی کُند اما قطعی است. در عین حال این پیش نویس را برای 
صاحبنظران و رئیسان قبلی کمیته ملی المپیک و فدراسیون های ورزشی جهت اخذ 

نظرات کارشناسی ارسال می کنیم و هیچ عجله ای برای تصویب نداریم. 
* عنوان شده كه استعفای دوم و اخیر »رسول خادم« از فدراسیون كشتی 
درباره مسائل مالی بهانه ای بیش نیست زیرا كه این فدراسیون همواره از سوی 
وزارت ورزش و كمیته ملی المپیک حمایت های مالی و معنوی شده است. اصل 

موضوع چیست؟
راهبرد قطعی این دو نهاد ورزشی حمایت کامل از کشتی به  عنوان ورزش اول کشور 
بوده و هست. اتفاقی که در کشتی افتاد تصمیم شخص خادم بود و وزارت ورزش و 
کمیته المپیک هیچ تصمیمی در این زمینه اتخاذ نکردند جز اینکه در مقابل تصمیم 

آقای خادم الزاما باید سرپرست تعیین می شد.
معتقدم به جای پرداختن به محوریت شخص باید به خود کشتی فکر کنیم و این رشته 
کهن و افتخارآفرین را مهم تر از اشخاص بدانیم. خادم یکی از همان قهرمانان پرافتخاری 
است که به طور مداوم یک شعار را دنبال می کنند و می گویند هدف اصلی ما کشتی 
است و همه باید در خدمت این ورزش باشیم. بنابراین این رشته ورزشی در شرایط فعلی 
گردش مدیریتی خواهد داشت و یک چهره صاحب صلاحیت دیگری سکوی مدیریت 
کشتی را بر عهده خواهد گرفت، البته از تجربیات سایر قهرمانان از جمله آقای خادم 

هم بهره مند می شویم.
اما نکته مهم، ایجاد زمینه های لازم برای برگزاری انتخابات آزادانه در کشتی است. 
به نحوی که همه دلسوزان کشتی در این انتخاب سهمی داشته باشند. اکنون کشتی 
به ثبات و آرامش برای هدف گذاری در المپیک 2۰2۰ نیاز دارد و باید از هرگونه تنش و 

حاشیه به  شدت پرهیز کرد.
از  ناشی  ریاست كمیسیون ورزشکاران  از  آیا استعفای »حمید سوریان«   *

اتفاقات اخیر در كشتی است؟
سوریان قهرمان بزرگ ملی و محبوب مردم است. در جلسه ای از وی خواستم در این 
سمت باشد اما اصرار داشت به  عنوان عضو بماند و ریاست را واگذار کند که ما هم به نظر 

این ورزشکار احترام گذاشتیم.
* رسالت جامعه كشتی در قبال حمایت های مداوم مردم از این قهرمانان 

چیست؟
در این زمینه موضوع مهمی مطرح می شود و اینکه باید مدال با اخلاق عجین باشد. 
مدال بدون اخلاق فاقد ارزش است. ورزشکار حرفه ای باید اخلاقی باشد. وقتی مدال 
رنگ اخلاق می گیرد قهرمان به الگویی تبدیل می شود که در معرض افکار عمومی 
جامعه است و باید ارزش های اخلاقی را در ساختار های رسمی و هنجاری رعایت کند. 
اگر مردم ببینند قهرمان از الگوهای ارزشی و اخلاقی عبور می کنند، جامعه رنجیده و 
دچار چالش می شود. خوشبختانه قهرمانان کشتی ما نماد و سمبل اخلاق نیز هستند. 
در یک شبیه سازی می توان این طور عنوان کرد که مردم به روحانیت به  عنوان سمبل 
اخلاق، دین مداری، معرفت و مردم داری نگاه می کنند و در حقیقت روحانی همدرد 
و همنوا با مردم تلقی می شود، لذا اگر خلاف این را ببینند دچار چالش شده و به  
شدت موضع گیری می کنند. قهرمانان ملی هم این گونه هستند، یعنی مردم از آنها 
در کنار کسب مدال، انتظار معرفت، اخلاق و انسانیت دارند. البته این اقدام نیاز به 
گفتمان سازی دارد و به همین دلیل کمیسیون فرهنگی کمیته ملی المپیک را فعال 

کرده ایم تا به این نیاز پاسخ دهیم. 
بازی های آسیایی 2018  ایران در  بررسی عملکرد كاروان  نتایج  بود  قرار   *

به زودی اعلام شود، اما تاكنون خبری نشده است؟
پیش از آن باید عنوان کنم با توجه به دوپینگی شدن 2 نفر از قهرمانان ازبکی، به 
احتمال قوی ایران از رتبه ششم به پنجم صعود خواهد کرد. بر اساس خبرهای رسیده، 
استفاده از مواد نیروزا توسط این 2 ورزشکار در نمونه نخست، مثبت اعلام شد و اکنون 
نمونه دوم را درخواست کردند که با اعلام نتیجه، ایران یک پله صعود می کند. از طرفی 
جایگاه چهارمی اندونزی واقعی نیست و در حقیقت جایگاه واقعی ایران را چهارم 

ارزیابی می کنیم.
اما درباره عملکرد کاروان چند نکته وجود دارد: نکته اول اینکه هر دو نهاد ورزشی 
کشور )وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک( عملکرد کاروان ایران را به لحاظ حضور 

فعال تر ورزشکاران و شمار کسب مدال ها موفقیت آمیز می دانند.
دوم اینکه عملکرد فدراسیون هایی که درخشان نبودند بررسی و در جلسات پیش رو 
نحوه رفتار با فدراسیون ها به طور دقیق تر ارزیابی و تعیین خواهد شد. البته در اینجا 
رویکرد انتقامی و تخریبی وجود ندارد بلکه رویکرد ما ایجابی است. در این رویکرد، 
ضعف فدراسیون هایی که ضعیف کار کردند برطرف می شود و فدراسیون های خوب 

و عالی تشویق و تجلیل می شوند.
همچنین عملکرد کاروان ایران در المپیک جوانان 2۰۱۸ آرژانتین هم در حال تدوین 
است. در این دوره، جوانان با صعود ۱۷پله ای در جایگاه هفتم قرار گرفتند که برای 
ما یک دستاورد خوب است. در واقع مهم ترین پیام المپیک جوانان در کنار افزایش 
سرمایه گذاری روی نوجوانان و کسب نتایج بهتر در عرصه های بین المللی، دیپلماسی 
فرهنگی، همبستگی ملت ها و تبادل و تعاملات فرهنگی است که نتایج آن را در 

المپیک 2۰2۰ توکیو خواهیم دید.
* رویکرد كمیته برای حفظ قهرمانان المپیک جوانان 2018 چیست؟

ارزیابی کادر سرپرستی و فنی کمیته المپیک فراهم کردن مسیر برای رسیدن به 
سکوی قهرمانی بزرگسالان و درخشش آنها در المپیک 2۰2۰ توکیو است.

* راهبرد ویژه كمیته المپیک برای بازی های ساحلی 2019 ویتنام و المپیک 
2020 توكیو چیست؟

کمیته ویژه ای شامل حوزه بین الملل، نظارت و مشاوران کمیته ملی المپیک تشکیل 
شد که به  طور دائمی در حال رصد کردن موضوع هستند. مکاتبات در حال انجام 
است تا با انتخاب سرپرست کاروان رسمیت یابد اما برای المپیک 2۰2۰ سه رویکرد 
تعریف شده است: نخست، هماهنگی کامل با وزارت ورزش برای آمادگی حداکثری 
تیم ها برای کسب سهمیه، دوم، حمایت مالی، معنوی و حقوقی از فدراسیون ها برای 
پاسخگویی به نیازهای ورزشکاران تا بازیهای المپیک 2۰2۰ و سوم، درخشش در 

المپیک و قرار گرفتن بر سکوهاست.
* اما بارها شده وقتی قهرمانی نتوانسته به روی سکو برود، همان ورزشکار یا 
رئیس فدراسیون، ضعف را با مطرح كردن كمبود مسائل مالی توجیه می كند، 

كمیته برای جلوگیری از این بهانه چه برنامه ویژه ای در دستور كار دارد؟
تاکنون در بخش مالی دو رویداد آسیایی و المپیکی را بدون چالش برگزار کردیم و 
دولت با تخصیص به  موقع و زود هنگام منابع مالی )ریالی و ارزی( به وزارت ورزش و 
جوانان و کمیته المپیک کمک کرد تا مشکلی در این زمینه ایجاد نشود و ما با کمترین 
مشکل برنامه های خود را اجرا کنیم. اما در شرایط جدید با مسائل ارزی روبرو هستیم 
که باید چند راهبرد را دنبال کرد: اول صرفه جویی و مدیریت هزینه، دوم جذب حامیان 

مالی و سوم منابع جدید درآمدی. 
درباره ارز هم باید با احتیاط عمل کرد. این بدان معنا نیست که اردوها برگزار نشود 
و ما حمایت نکنیم بلکه رسالت قطعی وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک، حمایت از 

فدراسیون ها و قهرمانان برای رسیدن به سکوی قهرمانی است.
* كمیته المیپک در این مدت برای تقویت حوزه بین المللی و كسب سهمیه ها 

چه اقداماتی را دنبال كرده است؟
طی ۱۰ماه گذشته سه سفر انجام دادم و در هر سفر حداقل ۱۰ دیدار با مقام های 
ارشد ورزشی برگزار شد تا بتوانیم فضای جدیدی را در عرصه بین المللی برای حضور 
ایران فراهم کنیم. البته این امر مستلزم موفقیت قهرمانان و درخشش رشته های 
ورزشی است. در حقیقت، ورزشکاران فرصتی برای کشور ایجاد می کنند تا ایران بتواند 
کرسی های جدید کسب کند. رویکرد بعدی ما، تلاش در شورای المپیک آسیا برای 
رسیدن کشورمان جایگاه واقعی خود است. اکنون تلاش ها آغاز شده و این مساله نیاز 

به زمان دارد.
پیشنهاد میزبانی ایران برای برپایی اجلاس كمیسیون ورزشکاران كمیته 

بین المللی المپیک به كجا رسید؟
این موضوع اکنون در دستورکار هیات اجرایی کمیته قرار دارد و هنوز تصمیمی در 

این زمینه گرفته نشده است.

 سرمربی تیم ملی ایران گفت: طبیعی است وقتی شما سگ های شکاری در اختیار 
نداشته باشید باید از گربه ها استفاده کنید! ولی همینجا می گویم هیچ چیزی جلودار 

ما نیست.
کارلوس کی روش در نشستی که دیروز با اصحاب رسانه برگزار کرد درخصوص اینکه از 
۱۰۰  بردی که در بازی های ملی و دستاورد کدام را بیشتر می پسندد گفت: برد همیشه 
مثل دارو می ماند. بازی با قطر و کره قبل از جام جهانی 2۰۱۴ بسیار برای من لذت بخش 
بود و من هیچ وقت این بازی ها را فراموش نمی کنم چون پشت آن دو بردی که بدست 

آوردیم مسائل دیگری وجود داشت. 
*باخت به عراق هنوز در گلوی من گیر كرده است

وی افزود: مطمئنا کادر فنی من شکست های ما را بیشتر به یاد دارند چون بعد از 
باخت ها اتفاقاتی می افتد چون به خاطر این است که من اصلا باخت را دوست ندارم. 

سرمربی تیم ملی درخصوص باخت های تلخ وی گفت: مطمئنا باخت به تیم ملی لبنان 
و همچنین ازبکستان در تهران برای من خیلی سخت است. در آن دو مسابقه ما اصلا 

فوتبال بازی نکردیم. 
سرمربی تیم فوتبال ایران در خصوص اینکه کدام بازی برای وی حسرت بار بوده است، 
گفت: ما از احساسات درون خودمان بسیار خوشحال بودیم. بازی با آرژانتین و اسپانیا 
برای ما خاطره انگیز بود به خصوص اینکه داور در آن مسابقه اشتباه عجیبی داشت. البته 
باخت به عراق هنوز در گلوی من گیر کرده است چون ما نباید در آن مسابقه شکست 

می خوردیم. 
*مربی بعدی تیم ملی هم معرفی شده است

سرمربی تیم ملی درخصوص آماده سازی برای جام ملت ها گفت: مطمئناً ما کار سختی 
داریم ولی رایزنی های مختلفی انجام دادیم که با تمام قوا به این مسابقات برویم. می دانید 
که تیم ملی عراق با ما هم گروه است و آنها بازیکنی مثل بشاررسن که در پرسپولیس بازی 

می کند را دارند. به همین خاطر با تمام توانمان در این مسابقات شرکت خواهیم کرد.
اتفاقی رخ خواهد داد،  از جام ملت ها چه  به این سوال که بعد  کی روش در پاسخ 
گفت: من بعد از جام جهانی قراردادم را تمدید کردم چون فکر می کردم پیشنهادی که 
به من می شود ۴ ساله خواهد بود. البته برخی ها در این زمینه شیطنت کردند و می دانم 
برنامه های دیگری دارند ولی من وظیفه ام است که بعد از جام ملت ها برای تیم ملی ایران 

آرزوی موفقیت کنم و به دنبال شغل دیگری باشم. 
کی روش در ادامه با کنایه تاکید کرد: مربی بعدی تیم ملی شما هم معرفی شده و او 
هفته پیش در یک مصاحبه همه چیز را اعلام و سپس تکذیب کرد )با خنده(. با همه این 
شرایط من همه تلاشم را برای موفقیت تیم ملی ایران انجام می دهم تا بتوانیم دل مردم 

را شاد کنیم. 
*به جای سگ های شکاری، مجبوریم از گربه استفاده كنیم!

کی روش ادامه داد: متاسفانه هیچ حمایتی از طرف وزارت ورزش از فدراسیون فوتبال 
صورت نگرفته و ما باید با تیم های لبنان و فلسطین و قطر قبل از جام ملت ها به میدان 
برویم. طبیعی است وقتی شما سگ های شکاری در اختیار نداشته باشید باید از گربه ها 
استفاده کنید! ولی همینجا می گویم هیچ چیزی جلودار ما نیست و با تمام توانمان به 

مصاف رقبایمان خواهیم رفت. 
*آرزویم حضور در 5 دوره جام جهانی است

کی روش در پاسخ به این سوال که شما چه آرزویی در آینده دارید، گفت: طبیعتا من آرزو 
داشتم به اندازه اوسیانو کروز که ۵۹ بازی ملی دارد بازی داشته باشم ولی دیگر سن و سالم 
به این آرزو نمی رسد اما دستیابی به ۵ دوره جام جهانی با هدایت تیم های ملی در اختیار 

من و تابارز است. اگر این اتفاق بیفتد، آرزویم برآورده خواهد شد. 
کی روش با اشاره به روزهای ابتدایی اش در ایران گفت: وقتی به اینجا آمدم برخی 
بازیکنان فکر می کردند یک کارت اعتباری برای حضور در تیم ملی دارند یکی از بزرگترین 
چالش های من این بود که هیات رئیسه یا رسانه ها می گفتند چرا از پرسپولیس فقط ۵ 
بازیکن یا مثلا از استقلال 3 بازیکن دعوت کرده اید و متقاعد کردن این افراد بزرگترین 
چالش برای من بود. تیم ملی متعلق به کسانی است که با تمام قلبشان و فکرشان کار 

می کنند.
*برخی ها فقط به فکر تجارت هستند

وی ادامه داد: اینکه فکر کنیم چون سپاهان قهرمان شده باید ۵ بازیکن از آنها یا ۷ 
بازیکن از تیم دیگر دعوت کنیم درست نیست و افرادی که چنین کارهایی می کنند فقط 
به فکر تجارت هستند. ما در حال حاضر 3۶ بازیکن داریم که همه استحقاق حضور در تیم 
ملی را دارند. اما من فقط می توانم 23 نفر را انتخاب کنم. مطمئنا ما هم اشتباه می کنیم 
ولی در این راه اوسیانو کروز موهایش را کامل از دست داده و موهای من هم کم کم در 

حال ریختن است. 
وی در پایان گفت: شما دیدید من مجید حسینی را بدون سابقه ملی در جام جهانی 
بازی دادم. کادر فنی من از ساعت ۷ صبح در اینجا هستند و تا ۱۱ شب کار می کنند و 
بعضا یک مسابقه را ۴ بار تماشا می کنند شفاف بگویم که ما کار دشواری داریم، چون از 

بین 3۵نفر فقط باید 23 نفر را انتخاب کنم. 

علی پروین: 

همه از دیدار با پرسپوليس در 
ليگ قهرمانان هراس دارند

سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال درباره قرعه 
گفت:  آسیا  قهرمانان  لیگ  در  سرخپوشان 
پرسپولیس یکی از تیم های برتر قاره آسیا است 

و تیم های دیگر از رویارویی با آن هراس دارند.
به قرعه کشی فصل  اشاره  با  پروین«  »علی 
گروهی  هم  و  آسیا  قهرمانان  لیگ  جدید 
پرسپولیس با تیم های الاهلی عربستان، السد 
 - ازبکستان  )پاختاکور  آف  پلی  برنده  و  قطر 
نیروی هوایی و برنده آن مسابقه در دیدار با النصر 
با بیان این مطلب افزود: پرسپولیس  امارات( 
مانند تیم استقلال در گروه بسیار سختی قرار 
گرفته است و باید با تیم های قدرتمندی برای 

صعود به مرحله بعدی این رقابت ها پیکار کند.
اسطوره باشگاه پرسپولیس افزود: البته باید این نکته را در نظر داشت که پرسپولیس 
با  رویارویی  از  دیگر  تیم های  و  آسیا محسوب می شود  قاره  برتر  تیم های  از  یکی 

قرمزپوشان پایتخت هراس دارند و به خوبی می دانند بازی با پرسپولیس آسان نیست.
سرمربی اسبق تیم های ملی و باشگاه پرسپولیس اظهار داشت: رسیدن به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا یک شاهکار بزرگ از پرسپولیس بود و الان رقبا به چشم آقای آسیا به این 

تیم نگاه می کنند و با دلهره پا به زمین مسابقه می گذارند. 
پروین در پاسخ به این پرسش که آیا پرسپولیس می تواند از گروه خود در لیگ قهرمانان 
آسیا به راحتی صعود کند یا خیر گفت: اگرچه رقابت در این گروه سخت و فشرده است 
اما با توجه به نتایجی که پرسپولیس در دوره گذشته این رقابت ها به دست آورد و تا مرحله 
فینال پیش رفت، همه انتظار دارند این تیم با پشت سرگذاشتن رقبای خود به عنوان 

صدرنشین صعود کند. 
اسطوره باشگاه پرسپولیس در ادامه به قدرت تیم های عربی حاشیه نشین خلیج فارس 
اشاره کرد و خاطر نشان کرد: نباید فراموش کنیم تیم های عربی از امکانات سخت افزاری 
و پشتوانه مالی ایده آلی برخوردار هستند و این اصلا قابل قیاس با امکانات فوتبال ایران 
نیست. آنها برای جذب یک بازیکن رقم های هنگفتی هزینه می کنند و این در حالی 
است که تیم های پر طرفدار ایران برای برگزاری تمرینات خود در یک زمین چمن مناسب 

با مشکل روبرو هستند.
 پروین تاکید کرد: به طورحتم با باز شدن پنجره نقل و انتقالات و اضافه شدن بازیکنانی 
که می توانند از نیم فصل دوم مسابقات لیگ برتر پرسپولیس را همراهی کنند، قدرت این 
تیم افزایش پیدا خواهد کرد و آن وقت مشکلاتی که برانکو ماه هاست با آن دست و پنجه 

نرم می کند از بین خواهد رفت. 
وی با بیان اینکه سرخپوشان برای موفقیت نیاز به دو تا سه بازیکن خارجی با کیفیت 
همچون گادوین منشا دارند، ادامه داد: بازیکنان خارجی باید بتوانند باری از روی دوش 
تیم بردارند. اگر بازیکن درجه اول خارجی پیدا شود، جذب او برای پرسپولیس باید در 

اولویت داشته باشد.

كارلوس كی روش:

رویایم حضور در فينال جام ملت ها است
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ضد دردهای طبیعی؛ از زردچوبه تا آب!

تسکین  برای  رایج  گزینه های  از  استامینوفن  و  ایبوپروفن  مانند  داروهای مسکن 
دردهای روزانه ما هستند. اما ضرر مصرف بسیاری از این داروهای بدون نسخه به بدن 
می تواند بیشتر از سود آنها باشد و این در شرایطی است که با روند استفاده بیش از حد از 

این قبیل داروها برای مقابله با درد مزمن مواجه هستیم.
این قبیل داروهای ضد درد اعتیادآور هستند و می توانند موجب آسیب جدی به 
کبد، کلیه ها و روده شوند. در همین راستا، طی سالیان اخیر تعداد افرادی که در پی 
جایگزین های طبیعی برای تسکین درد و بهبود شرایط بدن خود هستند، افزایش یافته 
است. برخی از مواد غذایی دارای خواصی هستند که می توانند به بهبود و تسکین درد 

کمک کنند. در ادامه با برخی از بهترین نمونه ها در این زمینه بیشتر آشنا می شویم.
*زردچوبه

زردچوبه از گذشته های دور برای مبارزه با التهاب، تقویت سمزدایی، ترمیم بافت ها، 
تسکین درد، و بهبود سلامت کلی بدن مورد استفاده بوده است. زردچوبه به عنوان یک 
مسکن طبیعی برای کاهش درد مزمن، دردهای ماهیچه ای، کمر درد، دندان درد، و 
درد ناشی از آرتریت عمل می کند. زردچوبه می تواند برای بهبود عطر و طعم غذاهای 
مختلف استفاده شود یا به چای، اسموتی، یا آبمیوه ها اضافه شود. برای تقویت فراهمی 

زیستی کورکومین، ماده فعال موجود در زردچوبه، می توانید آن را با فلفل ترکیب کنید.
*سیر

سیر از تاریخچه ای طولانی برای تسکین درد دندان، عفونت های گوش، و درد ناشی از 
آرتریت برخوردار است. شما با جوشاندن آهسته سه حبه سیر خرد شده در نصف فنجان 
روغن زیتون به مدت دو دقیقه می توانید به سادگی روغن سیر مورد نیاز خود را تهیه کنید. 
این روغن را می توانید از صافی عبور داده و برای دو هفته در یخچال نگهداری کنید. برای 
تسکین درد مفاصل یا ماهیچه های دردناک می توانید روغن سیر از پیش گرم شده را به 
آرامی روی موضع مالش دهید یا دو قطره روغن سیر گرم را در گوش عفونی ریخته تا درد 
آن تسکین یابد. برای دندان درد می توانید خمیری از سیر و اندکی نمک تهیه کرده و 

روی دندان دردناک قرار دهید.
*میخک

میخک یکی دیگر از گزینه های طبیعی خوب دیگر برای تسکین درد دندان و لثه است. برای 
تسکین درد می توانید یک میخک را بجوید تا ماده ضد درد قوی آن به نام اوژنول آزاد شود. اگر 

نمی توانید طعم میخک را تحمل کنید، می توانید یک چای میخک غلیظ تهیه کنید.
*گیلاس

گیلاس گزینه ای خوشمزه برای تسکین درد آرتریت، نقرس، یا سردردهای مزمن 
است. گیلاس حاوی سطوح بالا از آنتوسیانین ها است که مسئول خواص ضد التهابی 
و اثر کاهنده درد این میوه هستند. این ترکیبات آنزیم هایی که موجب التهاب و درد در 

بافت می شوند را از بین می برند.
*سرکه سیب

سرکه سیب یک محصول چند منظوره است. سرکه سیب در بهبود و تسکین سوزش 
سردل موثر عمل می کند. این محصول به عنوان یک قلیایی ساز عمل می کند و به بدن 
در تجزیه چربی و پروتئین به شیوه ای کارآمد برای پیشگیری از سوزش سردل کمک می 
کند. اگر به طور معمول پس از وعده های غذایی با سوزش سردل مواجه می شوید، یک 
لیوان آب به همراه یک قاشق غذاخوری سرکه سیب را پیش از وعده غذایی بنوشید یا آن 

را جرعه جرعه پس از وعده غذایی مصرف کنید.
*پوست درخت بید سفید

پوست درخت بید سفید در گذشته توسط یونانی ها به عنوان محصولی شبیه به یک 
آسپرین استفاده می شد. سالیسین، ترکیب فعال موجود در پوست درخت بید سفید، از 
خواص کاهنده درد سود می برد و می تواند اثری مشابه با آسپرین به همراه داشته باشد. 
پوست درخت بید سفید را می توان برای تسکین درد در بخش های مختلف بدن از کمر 
تا مفاصل، ماهیچه ها، سر و دندان ها استفاده کرد. پوست درخت بید در اشکال مختلف 

پودر، چای گیاهی یا کپسول در دسترس است.
*آناناس

زمانی که موضوع نفخ مطرح می شود، آناناس می تواند یکی از گزینه های موثر برای 
مقابله با این شرایط باشد. این میوه سرشار از بروملین است که این آنزیم به گوارش 
کارآمد پروتئین و همچنین تسکین دستگاه گوارش کمک می کند. بخش مرکزی آناناس 
بیشترین تراکم بروملین را داراست. از این رو، آناناس های رسیده انتخاب خوبی هستند 
زیرا بخش مرکزی آنها نرم است. همچنین، شمال می توانید بخش مرکزی آناناس را به 

اسموتی یا آبمیوه های تازه اضافه کنید.
*نعناع بیابانی

از آنجایی که نعناع بیابانی از خواص ضد التهاب و ضد اسپاسم سود می برد، نه تنها می 
تواند به تسکین درد و التهاب کمک کند، بلکه در بهبود اسپاسم ها که موجب گرفتگی 
های ماهیچه ای می شوند نیز موثر عمل می کند. شما می توانید از روغن اساسی نعناع 
بیابانی برای ماساژ ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته استفاده کنید که به بهبود گردش خون 
در پوست کمک کرده و با باز شدن منافذ پوست، احساس گرما و آرامش به ماهیچه ها و 

مفاصل منتقل می شود.
*ترب کوهی

ترب کوهی از سطوح بالای سولفور برخوردار است که اثر آنتی بیوتیک ارائه می کند و به 
درمان علائم عفونت سینوس کمک می کند. نگه داشتن ترب کوهی در دهان تا زمانی 
که عطر و طعم آن منتشر شود به از بین بردن مخاط در مسیرهای بینی کمک می کند. 
ریشه ترب کوهی رنده شده بهترین گزینه برای این شرایط است. با اندکی ترب کوهی 
رنده شده آغاز کنید و اگر تاثیری به همراه نداشت، مقدار آن را به یک قاشق چایخوری 
برای قوی ترین تاثیر افزایش دهید. پس از پخش شدن عطر و طعم ترب کوهی آن را 
قورت دهید تا به پاکسازی مخاط در پشت گلو نیز کمک کند. ریشه گیاه ترب کوهی 

موثرترین گزینه برای درمان عفونت های سینوس است.
*آب

نوشیدن آب می تواند به تسکین درد ناشی از آسیب دیدگی کمک کند. زمانی که بافتی 
آسیب می بیند، جریان خون حاوی اکسیژن و مواد مغذی به آن دچار اختلال می شود. 
کاهش میزان اکسیژن و مواد مغذی موجب مرگ سلول ها می شود. بدن برای پاکسازی سلول 
های مرده جریان مایع به این بخش را افزایش می دهد که رشد سلول های جدید را امکان پذیر 
می کند. پس از آن، جریان اکسیژن و مواد مغذی به بخش آسیب دیده برای بهبود جای زخم 

استفاده می شود و سطح ناکافی آب در بدن می تواند در این روند اختلال ایجاد کند.
 

فوق تخصص بیماری های متابولیک کودکان:

بیماری هایی که ضریب هوشی کودک را 
کاهش می دهد

درمان  و  در تشخیص  تأخیر  متابولیک کودکان گفت:  بیماری های  فوق تخصص 
بیماری های متابولیک ارثی بسیارخطرناک است چراکه به ازای هر ماه تأخیر در تشخیص 

و درمان بیماری ، ظرفیت ضریب هوشی کودک 5.4 واحد کاهش می یابد.
شهلا فرشیدی، فوق تخصص بیماری های متابولیک  کودکان و دبیر علمی هفتمین 
سمینار کشوری ژنتیک و نقش آن در پیشگیری از معلولیت ها گفت: به دلیل شایع بودن 
ازدواج های خویشاوندی در ایران، تقریباً از هر ۱5۰۰ تا ۲۰۰۰ نوزاد، یک نفر دچار 
بیماری های متابولیک ارثی است که به دلیل عدم تشخیص به موقع، در آینده با عوارض 
شدیدی روبه رومی شوند. دبیر علمی هفتمین سمینار کشوری ژنتیک گفت: ضایعات 
شدید مغزی، عقب ماندگی ذهنی، فلج های عضلانی، مشکلات کبدی، سنگ های 
ادراری، نارسائی های چشمی  مانند آب مروارید و آب سیاه و بیماری های قلبی از عوارضی 
هستند که برای کودکان مبتلا به این مشکل پدید خواهد آمد. وی تصریح کرد: تأخیر در 
تشخیص و درمان بسیارخطرناک است زیرابه ازای هر ماه تأخیر در تشخیص و درمان در 
بیماری های متابولیک ارثی، ظرفیت ضریب هوشی کودک 5.4 واحد کاهش می یابد. 
بطوری که اگر در یک سال اولیه تولد، بیماری کودک شناخته نشده و درمان آغاز نشود، 
حدود 5۰ درصد ظرفیت ضریب هوشی کودک کاهش یافته و درمان وی در آینده با 
مشکلات بیشتری روبه رو خواهد شد. فرشیدی  عنوان کرد:با توجه به این که بیماری 
های متابولیک یکی از موارد شایع نیازمن مشاوره ژنتیک هستند شاید بهتر باشد در 
مورد مشاوره ژنتیک و انواع آن بیشتر صحبت شود و تمامی زوجین حتی افرادی که با 
هم فامیل نیستند نیز بهتر است قبل از ازدواج از خدمات مشاوره ژنتیک استفاده کنند.

وی در خصوص ازدواج های فامیلی افزود: برای ازدواج افراد خویشاوند با یکدیگر فقط 
مشاورین ژنتیک در این زمینه می توانند خانواده  را راهنمایی کنند. دبیر علمی هفتمین 
سمینار کشوری مشاوره ژنتیک در ادامه بیان داشت: در مشاوره ژنتیک پس از پرسش در 
خصوص بیماری ها و سوابق خانوادگی با کمک رسم شجره نامه ابتدا میزان ژن مشترک 
بین زوجین وسپس نحوه توارث بیماری در خانواده مشخص می گردد. وی افزود: 
بیماران مبتلا به اختلالات متابولیک در بدو تولد کاملا طبیعی  هستند. ولی بسته به نوع 
بیماری و شدت آن علاءم حاد یا مزمن نشان می دهند. پس حتی در موارد اختلال کبد ، 

چشم ، قلب، ...در سنین بالا تر نیز باید این بیماری ها را در نظر گرفت .

موضوع شیردهی، از همان ساعات اولیه تولد به مهم ترین دغدغه مادران تبدیل 
می شود. تغذیه نوزاد با شیر مادر از اهمیت بالایی برخوردار است و خوشبختانه مادران 
زیادی میل دارند نوزاد را با شیر خود تغذیه کنند. اما در خصوص شیردهی حرف و 
حدیث زیادی وجود دارد که اکثر آن ها واقعیت ندارند و باید در خصوصشان تجدیدنظر 

شود.
 در ادامه چند مورد از باورهای نادرست در مورد شیردهی را بررسی می کنیم. با ما 

همراه باشید...
*اکثر خانم ها به میزان کافی شیر ندارند

کاملا برعکس. اکثر خانم ها بیش از حد نیاز هم شیر تولید می کنند و اگر نوزاد رشد 
کندی دارد و یا لاغر می شود به دلیل عدم تولید شیر کافی نیست. بلکه به این دلیل است 
که نوزاد به درستی پستان مادر را نمی گیرد و شیر کافی نمی خورد. بنابراین لازم است از 

روز اول نحوه شیردهی درست به مادر آموزش داده شود.
*درد در شیردهی امری عادی است

باوجود اینکه حساس شدن پستان ها در روزهای نخست شیردهی رایج است اما این 
مسئله نباید ادامه پیدا کند؛ بخصوص اگر در حدی باشد که مادر در حین مک زدن نوزاد 
احساس درد زیادی تحمل کند. در روزهای نخست شیردهی هر درد خفیفی عادی 
است و معمولًا به بد گرفتن پستان مربوط می شود. اما نباید دردی که بیش از 5 تا 6 
روز طول می کشد را نادیده گرفت. کاهش شیردهی روش مناسبی برای پیشگیری از 
درد نیست و قطع شیردهی نیز در مرحله آخر درمان پستان دردناک قرار دارد. باید این 

مشکل را با پزشک در میان بگذارید.
*نوزاد باید هر سینه را به مدت یکسان بگیرد

باوری وجود دارد مبنی بر اینکه نوزاد از یک سینه آب و از سینه دیگر نان می خورد. 
بنابراین مادرها تأکید می کنند اگر نوزاد ۱۰ دقیقه پستان راست را بگیرد باید به همین 
مدت از سینه چپ نیز تغذیه کند. اما اگر نوزاد به درستی سینه را بگیرد و به عنوان مثال 
۱5 تا ۲۰ دقیقه از یک طرف شیر بخورد ممکن است به خوبی سیر شود و نیازی به 
طرف دیگر نباشد. اگر نوزاد فقط چند دقیقه یکی از پستان ها را مک بزند و سپس خسته 
شود یا خوابش ببرد و بعد از آن سینه دیگر را بگیرد، حتی اگر مدت زمان این شیردهی 

نیز زیاد شود باز به میزان کافی شیر نخورده است. نوزادی به خوبی شیر می خورد که 
به درستی سینه را بگیرد. اگر مادر پستان را به درستی بگیرد و فشار دهد تا شیر جریان 
داشته باشد به مک زدن نوزاد کمک می کند بخصوص اگر نوزاد می تواند به خوبی مک 
بزند. این باور که گفته می شود نوزاد در ۱۰ دقیقه اول گرفتن سینه 9۰ درصد شیر 

می خورد نیز یک باور اشتباه است. مهم درست گرفتن سینه و مک زدن خوب است.
*چند روز اول بعد از زایمان شیری وجود ندارد یا بسیار اندک است

این گونه نیست که شیری وجود نداشته باشد. در روزهای نخست شیرخوار نمی تواند 
به درستی سینه را بگیرد در نتیجه شیر موجود را به خوبی دریافت نمی کند. در این 
صورت حتی اگر نوزاد بیش از دو ساعت پستان را گرفته باشد نیز گرسنه خواهد ماند. 
اگر شیرخوار به درستی پستان را مک نزند نمی تواند اولین شیر ترشح شده یا همان آغوز 
را دریافت کند که خاصیت بسیاری دارد. نیازی نیست شیر آغوز را بدوشید. شیرخوار با 

همان مک زدن های اولیه نیز می تواند به میزان کافی شیر دریافت کند.
*نوزادی که شیر مادر می خورد به مکمل ویتامین D نیاز دارد

این مسئله صرفاً در خصوص نوزادانی که با شیر مادر تغذیه می کنند مربوط نمی شود 
و همه نوزادان به مکمل ویتامین D نیاز دارند. شیرهای خشک با ویتامین D غنی 
می شوند. با این حال نوزاد با کبدی پر از ویتامین D به دنیا می آید و قرار گرفتن او در 
معرض نور خورشید نیز به جذب این ویتامین از طرق اشعه ی ماورای بنفش کمک 
می کند. البته نیازی نیست که نوزاد را به طور روزانه و طولانی مدت در معرض نور 
خورشید قرار دهید. ویتامین D یک ویتامین محلول در چربی است و در بدن ذخیره 

می شود. در خصوص مصرف مکمل پزشک دستورات لازم را ارائه می دهد.
*مادر قبل از شیردهی باید پستان ها را بشوید

بایدی وجود ندارد. واقعیت این است که باید نسبت به تمیزی و بهداشت تغذیه با شیر 
خشک دقت بیشتری کرد. چون این نوع شیر نه تنها باعث حفاظت کودک از عفونت ها 
نمی شود بلکه ممکن است زمینه را برای رشد باکتری ها فراهم کرده و به سادگی آلوده 
شود. برعکس، شیر مادر نوزاد را از عفونت ها حفاظت می کند و شستن یا نشستن 

پستان قبل از شیردهی تأثیری در نوع شیر یا آلودگی ندارد.
*شیر مادر حاوی آهن مورد نیاز نوزاد نیست

آهن موجود در شیر مادر جوابگوی نیاز نوزاد هست. اگر نوزاد به موقع به دنیا آمده باشد 
تا 6 ماهگی آهن مورد نیاز خود را از طریق شیر مادر دریافت می کند. با وجود اینکه شیر 
خشک حاوی آهن بیشتری است اما بهره مندی از این میزان آهن مستلزم آن است که 
نوزاد به میزان کافی آن را جذب کند تا دچار کمبود نشود. باید بدانید که آهن موجود 
در شیرخشک به خوبی جذب نمی شود و نوزاد بخش زیادی از آن را پس می دهد. در 
اکثر موارد تا قبل از 6 ماهگی نیازی به دریافت مکمل غذایی به همراه شیر مادر نیست.

*هیچ روشی برای اندازه گیری شیری که نوزاد می خورد وجود ندارد
روش مطمئن و ساده ای برای اندازه گیری میزان شیری که نوزاد مصرف می کند وجود 
ندارد اما این بدین معنا نیست که نمی توان از سیر شدن نوزاد اطمینان حاصل کرد. برای 
این کار باید به روش مک زدن نوزاد دقت کنید. مکش درست شیر آرام و عمیق است. 
علاوه براین افزایش وزن شیرخوار، افزایش میزان ادرار و روشن شدن رنگ مدفوع از 

دیگر علائمی است که نشان می دهد نوزاد به میزان کافی شیر دریافت می کند.
*شیرخشک های جدید مشابه شیر مادر هستند

شیرخشک های جدید فقط در ظاهر شبیه شیر مادر هستند. تولیدکننده های شیر 
خشک اصلاحات جزئی روی شیرخشک های قدیمی انجام داده و آن را وسیله ای برای 
تبلیغ کالاهای خود کرده اند. واقعیت این است که تحقیقات کامل و دقیقی در خصوص 
شیر مادر انجام نشده و شیرهای خشک صرفاً تقلیدی سطحی از شیری است که هنوز 
ماهیت آن به درستی مشخص نشده است. نکته مهم اینکه در شیرهای خشک خبری 
از آنتی بادی ها، سلول های زنده، آنزیم ها، هورمون ها نیست. در عوض در مقایسه با شیر 
مادر میزان زیادی آلومینیوم، منگنز، کادمیوم، سرب و آهن دارند. شیر خشک همچنین 
پروتئین بیشتری نسبت به شیر مادر دارد. پروتئین ها و چربی های موجود در شیرهای 
خشک کاملًا با این ترکیبات موجود در شیر مادر متفاوت هستند. کیفیت و کمیت این 
نوع شیرها در تمام مدت شیرخواری چه در روز اول، چه در روز هفتم و چه در روز سی ام 
تولد تغییری نمی کنند. تنها مزیت شیرهای خشک این است که به رشد سریع شیرخوار 
کمک می کنند. اما شیردهی امری فراتر از بزرگ شدن سریع نوزاد است. بنابراین فریب 

تبلیغات را نخورید و تا حد امکان خودتان به فرزند دلبندتان شیر دهید.
*اگر مادر دچار بیماری شده باشد باید شیردهی را قطع کند

به استثنای برخی موارد نادر، ادامه شیردهی به محافظت از نوزاد کمک می کند. در 
مواردی که مادر دچار تب )یا مواردی مانند سرفه، استفراغ، اسهال و غیره( می شود به 
این معنی است که آلودگی پیش از آن به شیرخوار منتقل شده است. بهترین روش 
محافظت شیرخوار از آلودگی به ویروس ادامه دادن به شیردهی است. ممکن است 
ویروس از شیرخوار به مادر منتقل شده باشد اما علائم بیماری به دلیل شیرخواری 
بروز نکرده باشد. علاوه بر این، عفونت های مربوط به بافت پستان مانند آبسه پستان 
که مشکل دردناکی هست نیز نباید دلیلی برای قطع شیردهی باشد. در واقع این قبیل 
عفونت ها با ادامه دادن به شیردهی زودتر از بین می روند. اگر دچار شک و سردرگمی 

شده اید قبل از هر کس از پزشکتان مشورت بگیرید.
*اگر شیرخوار استفراغ کند و یا اسهال داشته باشد مادر باید شیردهی را قطع 

کند
بهترین درمان برای بهبود عفونت های گوارشی شیرخوار شیردهی است. در این مدت 
کوتاه بیماری از دادن مواد غذایی دیگر به نوزاد خودداری کنید اما به شیردهی ادامه 
دهید. شیر مادر تنها مایعی است که نوزاد در مواقع اسهال یا استفراغ به آن نیازمند 

است. البته موارد استثنا نیز وجود دارد که باید با نظر پزشک باشد.
*مادری که قرص مصرف می کند نباید شیر بدهد

تعداد قرص ها و داروهایی که مادر در طول شیردهی نمی تواند مصرف کند اندک 
است و بدون شک پزشک قبل از تجویز در خصوص بارداری یا شیردهی سؤال می پرسد. 
ترکیبات دارویی اندکی وجود دارد که خود را در شیر نشان می دهد اما در اکثر موارد 
جای نگرانی زیادی نیست. بدون شک امروزه با پیشرفت هایی که در حوزه داروسازی 
شده است اگر دارویی در دوره شیردهی مورد منع مصرف داشته باشد، معمولًا داروی 
جایگزین و مؤثری نیز دارد که می توان بدون آسیب و نگرانی مصرف کرد. عمل شیردهی 
به قدری برای مادر و شیرخوار مفید است که نمی توان به هر بهانه ای از آن چشم پوشی 
کرد. یادتان باشد که هر دارویی را تحت نظر پزشک مصرف کنید و حتماً او را از وضعیت 

شیردهی تان آگاه کنید.

راست و دروغ های شیر مادر!

باورهای غلط در خصوص شیردهی

 

یک شرکت چینی، نوعی پهپاد خودران ارائه داده که با کمک هوش مصنوعی امکان 
عکسبرداری و فیلمبرداری را در تمام زوایا برای کاربران فراهم می کند.

شرکت چینی "زیرو زیرو رباتیکز")Zero Zero Robotics(، نسل جدید پهپادهای 
خودران خود را به بازار عرضه کرده است. این شرکت در ابتدای این ماه، از تولید پهپاد 
 Hover("۲ جدید خود خبر داده بود. عملکرد این محصول غیرمنتظره موسوم به "هوور

۲(، با کمک هوش مصنوعی صورت می گیرد.
هوور ۲، یک پهپاد کاملا جدید است که که با دوربین ۱۲ مگاپیکسلی خود امکان 
می کند.  فراهم  کاربران  برای  را   4k فیلمبرداری  و  گوناگون  زوایای  از  عکسبرداری 
فناوری هایی مانند رادار نوری و هوش مصنوعی، در دوری از موانع و ردیابی، به پهپاد 

کمک می کنند.
سادگی و کارآیی هوور ۲ برای طراحان آن، بسیار مهم بوده؛ در نتیجه کار کردن با این 
محصول بسیار آسان است. کاربران، تنها باید چهار "قاب خودکار")AutoFrame( را 
انتخاب کنند تا هوور ۲، موقعیت و قاب را در حال پرواز در نظر بگیرد و با فشار یک دکمه، 
عکسبرداری را انجام  دهد. این پهپاد، قابلیت عکسبرداری از هر زاویه ای را دارد؛ در 
نتیجه امکان حرکت کاربران و خلاقیت آنها را هنگام عکس گرفتن فراهم می کند. هوور 
۲ برخلاف روش های عکسبرداری قدیمی که به حالت خاصی محدود بودند، می تواند 
کاربر را در همه زوایا دنبال کند و یا سه عکس را به شکل یک عکس ارائه دهد. دوربین این 

پهپاد، حرکات کاربر را ردیابی می کند تا او را در مرکز عکس نگه دارد.
فناوری رادار نوری به پهپاد امکان می دهد بر جهت حرکت تمرکز کند؛ در نتیجه تمرکز 
دوربین اصلی آن بر کاربر است و می تواند از موانع احتمالی دوری کند. الگوریتم های 
ردیابی بر ویژگی های منحصربه فردی تمرکز می کنند تا امکان ردیابی دقیق و ثبات دائمی 
فراهم شود. رادار نوری، به یک حسگر مجهز است که به پهپاد کمک می کند عمق جهت 

پرواز خود را تشخیص دهند.

گروهی از دانشمندان چینی موفق شدند برای نخستین 
بار، نوزادانی را با کمک اصلاح ژنتیکی به دنیا بیاورند.

به گزارش ایسنا و به نقل از تک کرانچ، یک دانشمند چینی 
ادعا می کند که موفق شده برای نخستین بار، نوزادانی 
را با روش اصلاح ژنتیکی به وجود آورد. دکتر "جیانکوی 
فناوری  از  استفاده  با  اینکه  از  پس   ،)Jiankui He("هه
کریسپر و برطرف کردن ژن "gene CCR5"، اصلاحاتی در 
رحم به وجود آورد، موفق شد در اوایل این ماه، دو نوزاد دختر 
دوقلو به دنیا بیاورد. دکتر هه و گروه پژوهشی او در "دانشگاه 
علم و فناوری جنوب")SUSTech( چین، از فناوری کریسپر 
برای حذف ژن CCR5 استفاده کردند تا نوزادانی مقاوم در 

برابر ایدز به دنیا بیاورند.

یات  سان  "دانشگاه  دانشمندان   ،۲۰۱5 سال  در 
سن")SYSU( چین نیز برای نخستین بار ژن های داخل 
و  فناوری کریسپر اصلاح کردند  با کمک  را  انسان  رحم 
توانستند ژن های خاصی را با این روش که عملکرد یک 
قیچی ژنتیکی دقیق را داشت، خارج کنند. هه در مصاحبه 
خود گفت: من مسئولیت بزرگی را در این زمینه احساس 
نمونه  نخستین  آزمایش،  این  داشتم  قصد  و  می کردم 
مثال زدنی در نوع خود باشد. چکیده این طرح پژوهشی 
نشان می دهد که زمان تعیین شده برای آزمایش، از هفت 
مارس سال ۲۰۱7 تا هفت مارس سال ۲۰۱9 است. در 
مربوط  نیازهای  که  چین  ساکن  زوج های  آزمایش،  این 
به سلامتی آنها برطرف شده و مایل به انجام دادن لقاح 

مصنوعی هستند، شرکت دارند. هدف پژوهشگران از این 
آزمایش، به دنیا آوردن نوزادان سالم مقاوم در برابر ویروس 
ایدز و ارائه بینش های جدیدی برای از بین بردن بیماری های 
ژنتیکی در رحم انسان است. جدول مربوط به این بررسی، 
آزمایش های ژنتیکی که تاکنون روی جنین های ۱۲، ۱9 و 
۲4 هفته ای انجام شده نشان می دهد. البته هنوز مشخص 
نیست که آیا یکی از همین آزمایش ها به تولد این دختران 
دوقلو منجر شده یا خیر. والدین این نوزادان نیز مایل نیستند 
که نامشان فاش شود. هه افزود: من باور دارم که این آزمایش 
می تواند به خانواده ها و فرزندان کمک کند. من هم درد این 
گونه افراد را احساس می کنم و قصد دارم مسئولیت خود را 

در این باره انجام دهم.

مطالعه اخیر پژوهشگران نشان داده است، "پروتئین پریون")prion protein( که سبب از 
بین رفتن مغز می شود، در بافت چشم ۱۱ فرد مبتلا به یک بیماری خاص مغزی)کروتزفلد 
یاکوب( کشف شده است. پژوهشگران این مطالعه امیدوارند که این کشف ممکن است منجر به 
تشخیص زودهنگام بیماری "کروتزفلد یاکوب" یا "جنون گاوی")CJD( شود. بیماری "کروتزفلد 
یاکوب" یا "جنون گاوی")CJD( شایع ترین بیماری ناشی از تجمع پروتئین پریون در مغز است. 
بیماری کروتزفلد یاکوب یا جنون گاوی یک بیماری عصبی و کشنده تحلیل برنده مغز در انسان 
است که در اثر پریون ها ایجاد می شود. این بیماری در دهه ۱9۲۰ توسط دو عصب شناس 
آلمانی به نام "هانس گرهارد کروتزفلد" و" آلفونس ماریا جاکوب" توصیف شد. این بیماری 
مردان و زنان را به نسبت مساوی گرفتار می کند. بیماران دچار علائم روانی و رفتاری مبهمی 
می شوند که پس از هفته ها و ماهها به زوال عقل پیش رونده منتهی می شود و اغلب با حرکات 
غیرطبیعی بدن و اختلال دید همراه بود.پریان یا پریون انواعی از پروتئین است که می تواند 
به شکل های متنوعی تا شود. آنها معمولا بیماری زا هستند و در گروه های مختلف موجودات 
ایجاد بیماری می کنند. هیچ اسید نوکلئیک قابل شناسایی ندارند. آنها در برابر فرمالدئید و گرما 
و اشعه ماوراء بنفش که ویروس ها را غیرفعال می کنند کاملا مقاوم هستند. بیماری های پریونی 
را که "انسفالوپاتی اسفنجی شکل مسری" می نامند شامل بیماری اسکراپی در گوسفندان 
و بیماری جنون گاوی در گاوها هستند. پریون یکی از پروتئین هایی است که بطور عادی در 

سلول های عصبی بیان می شود. در واقع شکل سلولی پروتئین پریون به وسیله کروموزوم 
میزبان رمزدهی می شود. بیماری پریون می تواند از فرد به فرد یا حیوان به شخص منتقل شود. 
پژوهشگران طی این مطالعه، چشم بیماران مبتلا به جنون گاوی را مورد بررسی قرار دادند. 
آنها در این آزمایش از یک روش تشخیص بیماری پریون به نام"RT-QuIC"، استفاده کردند تا 
پروتئین های تا شده پریون را در بافت چشم ۱۱ بیمار مورد بررسی قرار دهند. آنها طی مطالعه 
دریافتند، حدود 4۰ درصد از افرادی که مبتلا به جنون گاوی هستند، مشکلات چشمی برای 
آنها ایجاد می شود بنابراین آنها چشم افراد را مورد بررسی قرار دادند. آنها دریافتند که شبکیه 
چشم بیماران دارای بالاترین سطح پریون است. علاوه بر این، پژوهشگران همچنین متوجه 
شدند که پریون ها در سراسر قرنیه، لنز و عضلات داخل و اطراف چشم وجود دارد. این اولین 
مطالعه برای تشخیص پریون ها در این قسمت از چشم است. پژوهشگران همچنین دریافتند 
هنگامیکه پروتئین پریون به طور ناگهانی تا می شود، بر دیگر پروتئین های خود هم تأثیر 
می گذارد.اکنون پژوهشگران احتمال می دهند چون تجهیزاتی که برای معاینه چشم افراد 
استفاده می شوند، یکبار مصرف نیستند، آلوده هستند.علاوه بر این پژوهشگران گفتند افرادی 
که مبتلا به بیماری پریون هستند اما بیماری آنها تشخیص داده نشده، می توانند از طریق پیوند 
قرنیه بیماری خود را به فرد دیگری انتقال دهند. پژوهشگران همچنین افزودند که به آزمایش و 

ارزیابی ها خود ادامه می دهند تا راهی برای تشخیص جنون گاوی یابند.

فیلمبرداری 4k از تمام زوایا با کمک پهپاد مجهز به هوش مصنوعی+تصاویر

نخستین نوزادان با کمک اصلاح ژن به دنیا آمدند

شناسایی پروتئین عامل "جنون گاوی" در بافت چشم!

تولید پارچه دوجداره که آلودگی های 
صوتی را جذب می کند

 پژوهشگران دانشگاه صنعتی امیرکبیر موفق به ساخت پارچه های دوجداره ای شدند که 
قادر به جذب آلودگی های صوتی در محیط است.  

محمد داودآبادی فراهانی فارغ التحصیل دوره کارشناسی ارشد دانشکده مهندسی 
نساجی دانشگاه صنعتی امیرکبیر گفت: وجود صداهای نامطلوب و ناهنجار یکی از 
آلودگی های محیط  زیست است و این آلودگی موجب سلب آسایش افراد می شود که برای 
رفع این گونه آلودگی ها روش های متفاوتی برای کاهش آن توسط محققان ارائه شده است.

وی استفاده از پارچه های طراحی و ساخته شده متناسب با اماکن را از جمله روش های 
مناسب به منظور کاهش آلودگی صوتی عنوان کرد و افزود: در این تحقیق یک دسته از 
پارچه های دوجداره که بر روی ماشین های »حلقوی  تاری«  تولید می شوند، به لحاظ 

میزان جذب صوت، مورد بررسی قرار گرفتند.   
این محقق اضافه کرد: نتایج به دست آمده در این تحقیق تجربی نشان داد که می توان 
با ساختمان بافت مناسب و همچنین لایه گذاری متفاوت به کاهش آلودگی صوتی در 

فرکانس های متنوع دست یافت.  
فراهانی تاکید کرد: در این تحقیق نمونه هایی از پارچه دوجداره حلقوی تاری با طریق 
های مختلف قرار دادن نخ بین دو لایه پارچه در یکی از کارخانجات ایران تولید و همچنین 

با تنظیم ماشین، ضخامت و وزن نمونه ها با تغییرات مورد نظر بافته شدند.   
 وی انجام آزمایشات مربوط به جذب صوت بر روی نمونه ها تحت فرکانس های مختلف را 
از دیگر مراحل این تحقیق عنوان کرد و اظهار داشت: از این پارچه ها می توان برای کاهش 
آلودگی صوتی در سالن هایی که فضای داخل آن با پارتیشن ها از هم جدا شده تا محل 

استقرار کارکنان قرار گیرد می توان استفاده کرد.   
این محقق استفاده برای تزیین دیوار ساختمان که ضمن تزیین، آلودگی صوتی را 
کاهش می دهد را از دیگر کاربردهای این پارچه ها عنوان کرد و افزود: ساختمان بافت با 
بیشترین مقدار تخلخل حداکثر جذب صوت را دارد. ضمن آنکه تخلخل بیشتر، مصرف نخ 
را در تولید پارچه دوجداره حلقوی تاری کمتر می کند که از نظر اقتصادی مطلوب است.   

فراهانی با بیان اینکه ارتقا جذب صوت این پارچه مرحله بعد این تحقیق است، گفت: 
برای این منظور این پارچه با نانو الیاف پوشش داده خواهد شد.   

این طرح با راهنمایی دکتر علی اصغر اصغریان جدی از اعضای هیات علمی دانشکده 
مهندسی نساجی دانشگاه صنعتی امیرکبیر و دکتر مصطفی جمشیدی اوانکی عضو 

هیات علمی دانشگاه گیلان انجام شد.

اگهی موضوع ماده 3قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی واراضی وساختمان های فاقدسندرسمی 

اول/  ۱397/۰7/۲8هیات  ۱3976۰3۱6۰۱4۰۰۱75۰مورخ  شماره  رای  برابر 
رسمی  فاقدسند  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع 
مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی اقای پیام ویسی فرزند علی بشماره شناسنامه 3۲4۰94۲8۱۱صادره ازکرمانشاه  
درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱55.47مترمربع قسمتی از پلاک شماره ۱۱ 
و ۱9 اصلی واقع در بخش سه حومه به ادرس کرمانشاه شهرک مهدیه خیابان سی متری 
اصلی روبروی مسجد امیر المومنین )ع(خریداری مع الواسطه اززارع صاحب نسق اقای 

باجلان دارابی  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله ۱5 
روز اگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  
تسلیم و پس از اخذرسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1397/90/6 
تاریخ انتشار نوبت دوم:1397/09/20
فرهاد نوری  رییس ثبت اسناد واملاک
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اجتماعی

گروه خانواده؛ سیده راضیه حسینی

آزار خیابانی زنان دسته ای از رفتارهای نامناسب است 
که امنیت روانی زنان را تهدید می کند. در نقاط مختلف 
دنیا و از جمله ایران، قوانینی برای برخورد با این آسیب 

اجتماعی در نظر گرفته شده است.
 یک زن را در نظر بگیرید که تنها در یک خیابان فرعی 
از جلوی یک گروه از پسران جوان رد می شود یا در کنار 
خیابان منتظر آمدن تاکسی است و یا در ازدحام جمعیت 
و  موقعیت  به  بسته  است؛  رفتن  راه  حال  در  پیاده رو 
شرایطش ممکن است با طیفی از برخوردهای آزاردهنده 
مواجه شود؛ از متلک شنیدن و مشاهده برخی حرکات 
آزاردهنده تا بوق زدن ماشین هایی که برای سوار کردنش 
آزارهای  با  و گاهی حتی مواجه شدن  سمج می شوند 
فیزیکی. تمام این برخوردها در دسته آزار خیابانی جای 
می گیرد. آسیبی اجتماعی که زنان در هر نقطه از دنیا در 

محیط های عمومی ممکن است با آن روبرو شوند.
انجام  الان  تا  که  بررسی هایی  و  پژوهش ها  اساس  بر 
شده، بیشتر از 80 درصد زنان در سرتاسر جهان در طول 
زندگی شان حداقل یکبار با  آزار خیابانی مواجه شده اند. 
در کشورهای مختلف، آزار خیابانی بعنوان جرم در نظر 
گرفته شده است و برای مجازات کسانی که مرتکب آن 
قوانین  در  البته  است.  شده  وضع  قوانینی  می شوند، 
هرکدام از این کشورها، تعریفی مشخص برای این نوع 
جرم وجود دارد که در این گزارش به مرور برخی از این 

قوانین می پردازیم.
*جریمه نقدی فوری منوط به اعتراف متهم

یکی از پرسر و صداترین قوانینی که اخیرا در خصوص 
در  گسترده  بازتابی  و  رسیده  تصویب  به  خیابانی  آزار 
رسانه های دنیا پیدا کرده، مربوط به کشور فرانسه است. 
ماجرا از انتشار یک ویدیو در شبکه های اجتماعی شروع 
شد که نشان می داد یک دختر در یکی از خیابان های 
فرانسه مورد آزار و اذیت جنسی و سپس ضرب و شتم 
قرار می گیرد. این ویدیو منجر به واکنش های گسترده 
افکار  از سوی  را  زیادی  اعتراضات  و  این کشور شد  در 
عمومی این کشور به همراه آورد. پیرو این اعتراضات، 
نمایندگان فرانسه برای جلوگیری از تکرار چنین حوادثی، 
پیش نویس قانونی را با موافقت قاطع پارلمان به تصویب 
رساندند که بر اساس آن مزاحمت برای زنان در ملاء عام 

موجب جریمه نقدی فوری تا سقف 750 یورو می شود.
در فنلاند نیز قانونی مشابهی از سال 2016 تصویب 
شده است که  اگر کسی در حین ارتکاب آزار خیابانی 
دستگیر شود، بلافاصله جریمه نقدی می شود، مبلغ 
تا  چند  از  مرتکب شده  که  آزاری  نوع  به  بسته  جریمه 
چندهزار یورو خواهد بود. اما این قانون ملاحظاتی دارد 
که کارآمدی آن را تاحدی کاهش داده است؛ اول آنکه 
باید یک نفر شاهد وجود داشته باشد، دوم اینکه فقط 
آزار فیزیکی را در بر می گیرد و آزار کلامی در نظر گرفته 
نشده و در نهایت برای اینکه فرد خاطی جریمه شود، 
باید به انجام جرم اعتراف کند. اگر این اعتراف در همان 
مکان اتفاق نیفتد، در صورت درخواست شاکی، پرونده 
تشکیل شده و به دادگاه ارجاع داده میشود. بر اساس 
آمار رسمی پلیس این کشور، همین شرایط باعث شده تا 
در سال 2016 از بین 536 مورد گزارش شده تنها 31 

مورد جریمه اتفاق بیفتد.
* مجازات زندان در بیشتر کشورها

در سایر کشورها با گزارش فردی که مورد آزار قرار گرفته، 
پرونده تشکیل می شود و دادگاه بر اساس قوانین موجود 
حکم صادر میکند. در آمستردام هلند قانونی تصویب 
شده که از ژانویه 2018 آزار خیابانی 170 یورو جریمه 
در پی خواهد داشت. در روتردام، دومین شهر بزرگ این 
کشور نیز هر نوع آزار جنسی خیابانی به سه ماه زندان 
آزار  کشور  این  مجلس  پرتغال،  در  شد.  خواهد  منجر 
جنسی و کلامی را جرم در نظر گرفته و برای کسانی که 
مرتکب آن می شوند، 120 یورو یا یک سال زندان در نظر 

گرفته شده  است.
آزار  که  است  شده  تصویب  قانونی  اخیرا  نیز  پرو  در 
و  آزادی  که  می گیرد  نظر  در  عملی  هرنوع  را  خیابانی 
امنیت فیزیکی یا روانی یک نفر را در فضاهای  عمومی 
مختل کند. بر اساس این قانون، برای چنین جرمی بسته 
به شدت و آسیب های آن تا 12 سال زندان در نظر گرفته 
شده است. در بلژیک قانونی که در سال 2014 تصویب 
شد، جریمه نقدی قابل توجه و تا یک سال زندان را برای 
در  می گیرند  قرار  خیابانی  آزار  دسته  در  که  جرم هایی 
نظر گرفته است. طبق آمار رسمی در آمریکا 65 درصد 
زنان آزار خیابانی را تجربه کرده اند. در این کشور قوانین 
از آزار خیابانی  ایالت ها شکل های مختلفی  از  هرکدام 
را غیرقانونی دانسته و در صورت گزارش به پلیس، فرد 
خاطی مورد پیگرد قرار می گیرد. بعنوان مثال در ایالت 
شش  یا  دلارجریمه  دویست  کلامی  آزار  ماساچوست، 
ماه زندان در پی خواهد داشت. یا در ایالت نیویورک این 
رفتار  نظر گرفته شده:  آزار خیابانی در  بعنوان  رفتارها 
جنجال برانگیز، تهدیدآمیز، تهاجمی یا خشن، صدای 
در  مستهجن  حرکات  یا  الفاظ  فحاشی،  غیرمعمول، 
مکان های عمومی، سد راه بوسیله خودرو یا در پیاده رو، 
این  برای مجازات  تهاجمی.  یا  ایجاد شرایط خطرناک 
آزارها جریمه ای تا سقف 250 دلار و یا 15 روز زندان در 

نظر گرفته شده است.
* دلسردی از پیگیرد قانونی فرد آزاررساننده

دارد؛  وجود  خیابانی  آزار  ضد  بر  قانون  دو  مصر  در 
هر کسی که فرد دیگر را با الفاظ یا حرکات یا رفتارهای 
نامناسب در مکان عمومی مورد آزار قرار دهد، بین 6 ماه 
تا دو سال زندان و جریمه نقدی بین 500 تا 2000 پوند 
مصری در انتظار او خواهد بود. اگر کسی فرد دیگری را 
برای یک عمل نامناسب در فضای عمومی برانگیخته 
کند، به حداقل سه ماه زندان محکوم می شود. اگر در 
یک سال گذشته این جرم را یک بار مرتکب شده باشد، 
حداقل یک سال زندان و 500 پوند مصری جریمه خواهد 

شد.  
* اثبات منطقی بودن رفتار، مانع برخورد قانون

در انگلیس موارد زیر بعنوان آزار خیابانی در نظر گرفته 
آزاردهنده،  رفتارهای  یا  الفاظ  عمداً  اگر  است:  شده 
تهدیدآمیز یا رکیک را به کار ببرد یا رفتاری بر خلاف عرف 
عمومی مرتکب شود یا یک نوشته، علامت یا هر چیز قابل 
مشاهده دیگری را نشان دهد که تهدیدآمیز، رکیک و یا 

آزاردهنده باشد و فرد دیگری را اذیت نماید.
خیابانی  آزار  صورتی  در  رفتارها  این  آمریکا  مانند 
محسوب می شود که تعمدی و از روی قصد باشد.بعلاوه 
اینکه اگر مهاجم بتواند ثابت کند که رفتارش "منطقی" 
بوده، می تواند در برابر اتهام آزار خیابانی از خودش دفاع 
کند. تعریف رفتار "منطقی" بسیار مشکل است و می تواند 

فرد مرتکب جرم شده را از این جرم تبرئه کند. 

* تبعات آزار، مهمتر از قصد آزاررساننده
در کانادا بیشتر بر روی تبعات جرم تمرکز شده است تا 
قصدی که فرد خاطی در نظر داشته است. در قانونی که 
برای مقابله با آزار خیابانی در نظر گرفته شده است، گفته 
شده اگر فردی با اطلاع یا از روی بی ملاحظگی سبب 
شود فرد دیگر مورد آزار قرار گیرد و باعث شود او برای 
امنیت خودش دچار اضطراب شود، آزار خیابانی مرتکب 
شده است. در این قانون آن چیزی که شرط اصلی در نظر 
گرفته شده است این است که قربانی مورد آزار قرار گیرد؛ 
چه فرد مرتکب تعمدا قصد این کار را داشته باشد و چه 
نداشته باشد. مصداق هایی که برای این آزار و اذیت در 
نظر گرفته شده شامل تعقیب کردن فرد، تلاش مستمر 
برای ارتباط برقرار کردن مستقیم یا غیرمستقیم، دید زدن 
مداوم محل کار یا زندگی، انجام یک رفتار تهدیدآمیز. 
برای هر کدام ازین مصادیق بسته به شدت و ضعف آن و 
آسیبی که به فرد وارد می شود زندان و یا جریمه نقدی در 

نظر گرفته شده است.
در آفریقای جنوبی نیز این قانون به فردی که مورد آزار 
قرار گرفته اجازه می دهد یک شکایت رسمی را ثبت کند 
و پلیس این کشور می تواند اطلاعات بیشتری در مورد 
خاطی را بدست بیاورد از جمله نام، آدرس ، شماره تماس 
یا ایمیل. اگر جرم او ثابت شود، جریمه نقدی یا تا سقف 
5 سال زندان برای او در نظر گرفته می شود. در قانون 
این کشور هم "قصد" آزار مبنا نیست و کسی که جرم را 
مرتکب شده چه از قصد اینکار را کرده باشد و چه بخاطر 

بی ملاحظگی باشد، محکوم خواهد شد.
* شلاق و حبس، مجازات آزار خیابانی در ایران

در قانون ایران جرمی به نام آزار خیابانی وجود ندارد و 
برای مجازات کسانی که مرتکب این جرم می شوند، به 
قوانین دیگری مراجعه می شود. آنگونه که متخصصین 
قوانین جزایی می گویند در قانون مجازات اسلامی چند 
جرم وجود دارد که می توان بر اساس آن بعضی از انواع 
آزار خیابانی را مورد پیگیری قانونی قرار داد. از جمله در 
ماده 638 آمده »هرکس علنا« در انظار و اماکن عمومی 
و معابر تظاهر به عمل حرامی نماید علاوه بر کیفر عمل، 
به حبس از ده روز تا دوماه یا تا 74 ضربه شلاق محکوم 
می گردد و در صورتی که مرتکب عملی شود که نفس آن 
عمل دارای کیفر نیست ولی عفت عمومی را جریحه دار 
نماید فقط به حبس از ده روز تا دو ماه یا تا 74 ضربه شلاق 

محکوم خواهد شد.
همچنین بر اساس ماده 61۹ نیز »هر کس در اماکن 
عمومی یا معابر متعرض یا مزاحم اطفال یا زنان بشود یا 
با الفاظ و حرکات مخالف شئون و حیثیت به آنان توهین 
نماید، به حبس از دو تا شش ماه و تا 74 ضربه شلاق 
محکوم خواهد شد« و در نظریه مشورتی اداره حقوقی 
قوه قضائیه در خصوص این ماده آمده است: »به کار 
بردن لفظ یا الفاظ رکیک جهت تحقق جرم موضوع ماده 
61۹ شرط نیست و چنانچه مسلم شود که مردی به قصد 
مزاحمت زنی را تعقیب کرده است، قابل مجازات است.«
* مشکلاتی که بر سر راه پیگیری قانونی وجود دارد

بر اساس اظهارات متخصصین این حوزه، راه قانونی برای 
درخواست مجازات مزاحمین خیابانی وجود دارد و حتی 
می توان متلک گویی ها را نیز پیگیری کرد اما مشکلاتی که 
در عمل وجود دارد، باعث می شود مجازات مزاحمین در 
صورتی که آزار اتفاق افتاده کمتر از نوع فیزیکی باشد، خیلی 
کم اتفاق بیفتد. از جمله موانع اصلی، اطاله دادرسی است 
که در اکثر موارد افراد ترجیح می دهند به جای صرف وقت، 
انرژی و هزینه، آزارهایی که با آن مواجه می شوند را تحمل 
کنند و از کنار آن بگذرند. دلیل دیگری که باعث منصرف 
شدن افراد از پیگیری قانونی می شود نگرانی از این موضوع 
است که نتوانند ادعای خودشان را به هر دلیلی در دادگاه 
ثابت کند. موضوع دیگر، دیدگاهی است که در جامعه 
وجود دارد و باعث می شود صرفا زن را بخاطر نوع لباس 
پوشیدن یا رفتار و آرایشش مستحق چنین رفتاری بدانند. 
در حالیکه در دیدگاه اسلامی گرچه رعایت اصول رفتار و 
پوشش عفیفانه مانع از آزار افراد مریض القلب می شود اما 
هیچ گاه فرد آزار رساننده با این دلیل که زن مقصر بوده، از 
مجازات تبرئه نمی شود.  و اما آخرین نکته ای که حقوقدانان 
و متخصصان روانشناسی اجتماعی به آن اشاره می کنند 
این است که مجازات چنین جرمی، در صورتی که با نوعی 
جبران خسارت معنوی یا مادی وارد شده به قربانی همراه 
باشد، به قربانی انگیزه بیشتری برای پیگیری می دهد در 
حالیکه در مجازات چنین جرایمی جبران خسارت وارد 

شده به قربانی در نظر گرفته نشده است.

در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی مطرح شد؛ 

اجرای طرح »همیار تولید ملی« در مدارس 
مقطع ابتدایی استان قم 

ششمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی روز دوشنبه با حضور سید محمدرضا 
هاشمی استاندار، معاونان و مسئولان دستگاه های اجرایی قم در استانداری برگزار و بر 
اجرای طرح »همیار تولید ملی« در مدارس مقطع ابتدایی استان در راستای حمایت از 

کالای تولید داخلی تاکید شد. 
مدیرکل آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم در این جلسه با ارائه گزارشی 
از مصوبه های کارگروه هماهنگی امور اجتماعی، فرهنگی و گردشگری، گفت: در این 
کارگروه هفت برنامه و محور به عنوان محورهای فرهنگی و گفتمانی اقتصاد مقاومتی مد 

نظر قرار گرفته و مبتنی بر این گام پیش می رود.
محمدجواد شاکر آرانی افزود: فرهنگ حمایت از کالای ملی به عنوان شعار سال محور 
فعالیت ها قرار گرفته و بهره وری، اصلاح الگوی مصرف، پرداخت مالیات، پرهیز از تجمل 

گرایی و مصرف زدگی و اقدامات فرهنگی و اجتماعی ذیل این موارد مورد تاکید است.
وی اضافه کرد: کارگروه هماهنگی امور اجتماعی، فرهنگی و گردشگری در سال جاری 
2 جلسه برگزار کرده که هفت مصوبه از جمله برنامه پیشنهادی برای فرهنگ سازی و 
گفتمان سازی از سوی بسیج سازندگی، جهاد دانشگاهی و اداره صنعت، معدن و تجارت، 
برنامه جامع شرکت آب، برق و گاز در مدیریت مصرف، تهیه طرح »همیار تولید ملی« توسط 

سازمان صنعت، معدن و تجارت و اداره کل آموزش و پرورش قم بوده است.
وی ادامه داد: تهیه و انتشار فهرست 260 قلم کالای تولید استان، تهیه و انتشار فهرست 
حدود 200 قلم از محصولات تولیدی قم که مورد نیاز طرح های عمرانی و ساختمانی 
است، ارائه برنامه عملیاتی فرهنگ سازی اقتصاد مقاومتی در مساجد، هیات های مذهبی، 
بقاع متبرکه و مراکز فرهنگی هنری توسط اداره های کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، اوقاف و 

امور خیریه و اداره کل تبلیغات اسلامی از دیگر طرح های مصوبه های کارگروه می باشد.
شاکرآرانی خاطرنشان کرد: با توجه به آمادگی شرکت استانی تولید کننده شیرآلات 
برای اصلاح شیرآلات دستگاه های اجرایی و الزام قانونی به اصلاح مصرف، بخشنامه ای 
با امضای استاندار به دستگاه های اجرایی برای همکاری با شرکت مذکور و شرکت آب و 

فاضلاب شهری در راستای اصلاح شیرآلات ارسال شد.
وی افزود: اداره کل اقتصاد و دارایی نیز مکلف شد فهرست کالاهای مصرف تولید داخل 
که توسط سازمان صنعت، معدن و تجارت تهیه شده را به ذیحسابان و مسئولان اداری مالی 

و کارپردازان ابلاغ نماید.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز گفت: طرح »حامی تولید ایرانی« با 
همکاری اداره کل آموزش و پرورش اجرایی خواهد شد و مدارس مقطع ابتدایی جامعه 

هدف این طرح می باشد.
محمود سیجانی افزود: پذیرفتن راحت تر استدلال ها برای مصرف کالای ایرانی توسط 
دانش آموزان دوره ابتدایی، تربیت و اثرگذاری موضوع تولید ایرانی در ابتدای کودکی، 
اهمیت بیشتر تقویت خودباوری در سنین پایین و اهمیت بحث در مورد مسائل ملی بین 
کودکان در اعتماد به نفس شان از جمله دلایلی است که مدارس مقطع ابتدایی برای 

اجرای این طرح در نظر گرفته شده اند.
وی اضافه کرد: اجرای این طرح در 40 مدرسه هدف گذاری شده بود و قرار بود طرح 
از ابتدای سال تحصیلی جاری اجرایی شود و 500 تَن از دانش آموزان نیز در این راستا 

سازماندهی و به عنوان حامی کالای ایرانی معرف شوند.
وی با بیان این که 2 ماه از اجرای طرح عقب هستیم، ادامه داد: فرهنگ سازی مصرف 
کالای ایرانی بین دانش آموزان و خانواده ها، معرفی محصولات استان و کشور، امر به 
معروف اقتصادی در سطح مدارس و خانواده ها از دیگر اهداف طرح حامی تولید ایرانی 
است.سیجانی بیان کرد: با توجه به این که طرح همیاران تولید ملی در شهریورماه مصوب 
شده است، اراده آموزش و پرورش در این زمینه ضعیف است و باید تقویت شود، زیرا این 

طرح می تواند به عنوان نمونه در سطح کشور مطرح شود.
از تکالیف ستاد اقتصاد  با بیان این که پرداخت تسهیلات رونق تولید  وی در ادامه 
مقاومتی کشور است، گفت: ۹ هزار میلیاردی که امسال به دلیل عملکرد خوب پارسال 
برای استان قم در نظر گرفتند، با تاخیر ابلاغ شد، ولی بلافاصله به دستگاه ها ابلاغ نمودیم 

و ثبت نام ها نیز آغاز شد.
وی افزود: تاکنون که حدود 2 ماه از اجرایی شدن ابلاغ ها می گذرد، یک هزار و 450 

میلیارد ریال پرداختی بانک ها در سه حوزه صنعت، کشاورزی و گردشگری می باشد.
سیجانی با اشاره به رتبه نخست قم در پرداخت تسهیلات رونق تولید، اضافه کرد: اخیرا 
توسط رئیس بانک مرکزی لزوم تسریع در پرداخت تسهیلات به بانک ها تاکید شده است 
و از سوی دیگر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور به دادستان های استان ها بخشنامه 
ای ارسال و تاکید نموده تصمیم های ستاد تسهیل استان ها توسط دادستانی ها حمایت 
شود و در صوتی که شاکی وجود داشته باشد که مصوبات اجرایی نمی شود، دادستانی 

ورود کند.
وی خاطرنشان کرد: آیین تجلیل از صادرکنندگان برتر استان پنچشنبه هفته جاری با 

حضور رئیس کل توسعه تجارت کشور برگزار می شود.
 معاون پشتیبانی و توسعه مدیریت آموزش و پرورش قم نیز گفت: با توجه به این که 
فرهنگ سازی و آموزش از وظایف آموزش و پرورش است، طرح همیار تولید ملی از سوی 

این اداره کل برگزار می شود.
سهراب مقدمی افزود: با توجه به این که جامعه هدف دانش آموزان، فرهنگیان و اولیا 
هستند، کلاس های ضمن خدمت، جلسه های آموزش خانواده برای فرهنگیان و اولیا 
برگزار خواهد شد و همچنین در این راستا پوستر و کتابچه بین دانش آموزان توزیع می شود.
وی اضافه کرد: با توجه به وجود 14 هزار فرهنگی و 253 هزار دانش آموز، اجرای این 

طرح در مدارس اثرگذاری زیادی خواهد داشت.
وی ادامه داد: باید طرح همیار تولید ملی تامین اعتبار و پوستر و بروشوری برای این طرح 

طراحی شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قم نیز در این جلسه گفت: تاکنون برای 20 دستگاه 

اجرایی سه هزار وسایل کاهنده آب نصب شده است.
علی جان صادق پور با بیان این که امسال مصرف نسبت به سال گذشته یک درصد 
رشد داشته است، افزود: از ابتدای سال جاری تاکنون 80 میلیون مترمکعب آب در استان 

مصرف شده که در مدت مشابه پارسال این میزان 7۹ میلیون مترمکعب بوده است.
به گفته وی، امسال تعداد مشترکان بیش از 1.5 درصد رشد داشته اند که میزان مصرف 

آب، نشان دهده کاهش مصرف می باشد.
 مدیرکل اقتصاد و دارایی قم نیز گفت: افرادی می توانند در سامانه »ستاد ایران« معامله 
نمایند که عضو باشند و کالایی که بیش از 20 میلیون ریال ارزش داشته باشد، باید در این 

سامانه ثبت شود.
عادل علیپور افزود: دستگاهی که قصد خرید کالایی را در سامانه مطرح می کند، باید 

قیمت مناسب را سفارش دهد و مقرون به صرفه خریداری نماید.
 رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم نیز گفت: هفته گذشته تفاهم نامه ای بین رئیس 
سازمان برنامه و بودجه کشور و وزیر جهاد کشاورزی در قالب تبصره 18 اشتغال روستایی 

امضا شد.
محمدرضا طلایی افزود: سهمیه استان قم از این تفاهم نامه یک هزار و 100 میلیارد ریال 

با اشتغالزایی 470 تَن در سال زراعی ۹8-۹7 می باشد.
وی ادامه داد: همچنین یک هزار و ۹0 میلیارد ریال نیز سهم استان در قالب تسهیلات 6 

درصد مناطق برخوردار و 12 درصد مناطق غیربرخوردار تعیین شده است.
وی با بیان این که بانک ها هنوز در استان قم عملکرد درستی ندارند، خاطرنشان کرد: هر 
پرونده ای که می فرستیم در سامانه بدهکار اعلام و پرونده برگردانده می شود که با این روند 

نمی توانیم سقف اشتغال مصوب را اجرایی نماییم.
طلایی اضافه کرد: درخواست داریم به بانک ها ابلاغ شود پرونده ها را قبول کنند و 
ضمانت ها را بگیرند، زیرا پرداخت تسهیلات و اشتغالزایی در ماه های پایانی سال سخت 

تر است.
وی در ادامه با اشاره به ایجاد فرایند درجه بندی، دسته بندی و نگهداری محصولات 
مختلف کشاورزی بلافاصله بعد از برداشت، گفت: به دلیل موقعیت مکانی استان، ظرفیت 
سردخانه در استان خیلی خوب است و بسیاری از محصولات کشاورزی از استان قم توزیع 

می شود.
وی با بیان این که زنجیره بسته بندی و توزیع مرغ و تخم مرغ در قم تکمیل است، افزود: 
بیش از 38 پایانه توزیع و بیش از 6 مدل بسته بندی پسته در استان وجود دارد و زنجیره 

توزیع آن تکمیل است.
طلایی ادامه داد: در راستای استفاده از ظرفیت میدان تره بار با مشاوری صحبت شده 
تا طرحی آماده نماید تا در این راستا از ظرفیت توسعه روستایی نیز با سود پایین استفاده 

شود.
جواد)ع(  امام  جلسات  سالن  در  اعضا  حضور  با  مقاومتی  اقتصاد  فرماندهی  ستاد 
استانداری قم برگزار شد و طرح هایی از جمله اجرای طرح همیار تولید و پیگیری اقدامات 
دستگاه های اجرایی استان در خصوص مصوبه هایی ستاد اقتصاد مقاومتی به تصویب 

رسید.

با تصویب شورای اسلامی شهر قم ، 

قرارگاه قائم، اماکن رفاهی در بلوار پیامبر اعظم 
احداث می کند 

در هفتاد و دومین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم که روز دوشنبه ترتیب یافت، لایحه 
واگذاری چهار هزار و 200 متر مربع زمین بلوار پیامبر اعظم با کاربری رفاهی و گردشگری به 

قرارگاه سازندگی قائم ارتش جمهوری اسلامی تصویب شد. 
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم در این جلسه اظهار داشت: 
این قرارگاه که پیش از این پیمانکاری طرح تقاطع سه سطحه بلوار شهدای 15 خرداد را برعهده 

داشته ، از شهرداری بدهی های معوقه ای دارد که به این صورت جبران خواهد شد.
محمود مسگری توضیح داد: در جلسه ای با حضور استاندار وقت، مقرر شد معوقه های این 
قرارگاه احصا و طرح مذکور نیز به شهرداری واگذار شود که خوشبختانه در این زمینه همکاری 

خوبی را نیز داشته است.
وی با بیان اینکه برای پرداخت این بدهی ، یکی از بلوک های بلوار پیامبر اعظم پیش بینی 
شده است، گفت: این بلوک به مساحت چهار هزار و 200 متر مربع و به مبلغ هر متر مربع 28 

میلیون و 500 هزار ریال قیمت گذاری شده است.
وی افزود: با توجه به اینکه قرارگاه نیز، آن را برای اجرای یک طرح اقامتی مذهبی به سازمان 
عقیدتی سیاسی ارتش واگذار کرده است، احداث این محل در نزدیکی مسجد جمکران کار 

مفیدی محسوب می شود.
در ادامه این جلسه، از سوی برخی اعضا ایرادهایی درخصوص بالا بودن قیمت این زمین 
مطرح شد، که زین العابدین قراچورلوی در این زمینه گفت: شهرداری در آن منطقه تملک های 
زیادی را باید انجام دهد و اگر این زمین را با قیمت مورد نظر واگذار کند، عملا قیمت واقعی زمین 

را به بقیه مالکان اعلام نموده و باید املاک را با قیمت بالایی خریداری کند.
مسکری در پاسخ به این مطلب بیان شده افزود: در آن نقطه هیچ زمین دیگری برای واگذاری 
وجود نداشت و قیمت آن نیز بر اساس یک کار کارشناسی دقیق، تعیین شده و این زمین با 

کاربری تجاری و گردشگری واگذار می شود.
یکی از اعضای شورای اسلامی شهر قم نیز با اذعان به اینکه فروش این زمین با قیمت مورد 
نظر ، زیاد نیست، افزود: در این بلوار حتی زمین به قیمت هر متر مربع 8۹ میلیون ریال نیز 

معامله شده است.
محسن محرری افزود: از آنجا که زمین واگذار شده قرار است به یک مکان با کاربری آموزشی 
رفاهی تبدیل شود، وجود آن در مجاورت جمکران نقطه قوتی برای بلوار پیامبر اعظم به شمار 

می آید.
یکی دیگر از اعضای شورای شهر قم در مخالفت با واگذاری های پی در پی زمین در این بلوار 

افزود: شهرداری سیاست مشخصی برای واگذاری زمین در بلوار پیامبر اعظم ندارد.
حسن طلایی اضافه کرد: شهرداری همچنین برای پرداخت بدهی های خود نیز هیچ برنامه 
ای ندارد و در محلی مانند بلوار مذکور که از ظرفیت های سرمایه گذاری زیادی برخوردار است، 

مدام زمین ها را به جای بدهی خود واگذار می کند.
همچنین حسن بختیاری نایب رئیس و عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم موضوع 
بلاتکلیف بودن زمین های بلوار پیامبر اعظم را مورد توجه قرار داد و افزود: در حال حاضر زمین 
های موجود در محدوده این بلوار از نظر اسناد مالکیتی دارای مشکلاتی است که یکی از موانع 

مهم برای ساماندهی این محور نیز به شمار می آید.
بلوار پیامبر اعظم در زمینی به مساحت 2 میلیون و 800 هزار متر مربع از حرم حضرت فاطمه 
معصومه)س( آغاز و تا مسجد مقدس جمکران ادامه می یابد. طراحی بلوار بر اساس یک مسیر 
کاملا مستقیم به طول هفت کیلومتر و عرض 300 متر، در بر گیرنده خیابان های منشعب به بلوار 

پیامبر اعظم به صورت تقاطعات غیر همسطح می باشد.
* واگذاری زمین برای احداث مسجد با حفظ مالکیت شهرداری

اخذ مجوز واگذاری بخشی از یک پلاک ثبتی با کاربری مذهبی واقع در بلوار جمهوری از دیگر 
لوایح تصویب شده در این جلسه بود.

حجت الاسلام سید محمد آتش زر رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورا گفت: این 
قطعه زمین ۹00 متر مربعی دارای سه کاربری آموزشی، ورزشی و مذهبی بوده که در خصوص 
کاربری مذهبی آن در کمیسیون شهرسازی با وقف کردن و واگذاری آن به اداره کل اوقاف و امور 

خیریه مخالفت شد ولی مقرر گردید با حفظ مالکیت شهرداری به معتمدان محل واگذار شود.
اعضای شورا پس از بحث و بررسی پیرامون این لایحه با پیشنهاد شهرداری موافقت کردند و 

زمین با مالکیت این نهاد، به معتمدین محل برای احداث مسجد واگذار شد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم: 

بازارچه صنایع دستی در بوستانهای قم
 برپا می شود 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: برپایی بازارچه صنایع دستی در مجتمع 
های تجاری صرفه اقتصادی برای فعالان این حوزه ندارد و لذا در بوستان های این استان مستقر 

می شود. 
بهشتی روز دوشنبه در ششمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی درقم، افزود: سال 
های زیادی است که برای استقرار بازارچه صنایع دستی پیگیر مکانی هستیم و در نهایت به این 

نتیجه رسیدیم که در بوستان ها برپا گردد.
وی اضافه کرد: در بلوار پیامبر اعظم کاربری با عنوان صنایع دستی پیش بینی نشده و بازارچه 
باید در بلوک تجاری راه اندازی شود که این مساله نیز در توان اقتصادی فعالان حوزه صنایع 

دستی نیست.
وی ادامه داد: اگر بازارچه صنایع دستی در بوستان ها جانمایی شود از جمله بوستان در 

محدوده مسجد جمکران، می تواند توجیه اقتصادی داشته باشد.
بهشتی با اشاره به این که بازار کهنه قم نیز ظرفیت ویژه ای برای صنایع دستی است، گفت: 
از سال گذشته ترافیک عبوری بازار کهنه قطع شده و صاحبان مغازه های تقاضای تغییر کاربری 

برای عرضه صنایع دستی دارند.
وی افزود: با توجه به طرح هایی که در ستاد بازآفرینی شهری مطرح شده در اطراف بازار و 
میدان کهنه طراحی های خوبی صورت می گیرد که در این صورت ظرفیت بازار کهنه از بلوار 

پیامبر اعظم نیز برای استقرار صنایع دستی بهتر خواهد شد.
به گفته وی، میراث فرهنگی می تواند از منابع ملی نیز برای کمک به این طرح اعتبارات 

بیشتری جذب کند.

** مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم نیز در این جلسه گفت: برای 
اجرایی شدن مصوبه ایجاد بازارچه صنایع دستی پیگیری های مناسبی صورت گرفت و نتایج 

قابل قبولی حاصل شده است.
حمید یزدانی افزود: از رئیس مجلس شورای اسلامی نیز خواهش کرده ایم 200 میلیارد 
ریال برای توسعه صنایع دستی و همچنین چهار قطعه زمین در چهار نقطه استان برای استقرار 

بازارچه صنایع دستی در اختیار میراث فرهنگی قرار گیرد.
وی با اشاره به وجود حدود 72 رشته صنایع دستی درقم ، خاطرنشان کرد: با سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری کشور نیز مذاکره ای صورت گرفته تا برای ایجاد بازارچه و 

حمایت از صنایع دستی 150 میلیارد ریال اعتبار در اختیار این استان قرار دهد.

به مناسبت سالروز آغازامامت حضرت ولیعصر )عج( صورت گرفت 

کلنگ زنی بوستان گل نرگس فاز 5 شهر اندیشه 
مراسم کلنگ زنی بوستان گل نرگس با حضور فرماندار شهرستان شهریار ، امام جمعه ، 
شهردارشهر اندیشه، رئیس و اعضای محترم شورای اسلامی شهر و مسئولین شهری انجام شد. 
مهندس کاویانی شهردارشهر اندیشه در حاشیه کلنگ زنی اظهار داشت: این بوستان در 
زمینی به مساحت 4000 متر مربع احداث و اعتبار فاز اول پروژه بالغ بر 4/5 میلیارد ریال برآورد 
شده و در خرداد ۹8 به بهره برداری خواهد رسید و در این راستا شهرداری اندیشه با ایجاد و 
احداث پارک ها و فضاهای سبز متنوع در نقاط مختلف شهر نسبت به سایر شهرها پیشرو بوده و 
توانسته این شهر ار از دیگر شهرهای استان متمایز کند.وی افزود: بوستانها و فضای سبز موجود 
درشهراز نظر طراحی و استفاده از امکانات ساخت و تجهیزات تفریحی و رفاهی از کمیت و 
کیفیت خوبی برخوردار می باشد.کاویانی در پایان گفت: از شهروندان شریف اندیشه  ، فرماندار 
محترم و مسئولین شهرستان ، امام جمعه ، رئیس و اعضای محترم شورای اسلامی و تمامی 
پرسنل  شهرداری و دست اندرکاران که ما را در جهت تسریع انجام امورات و پیشرفت شهر  یاری 
نموده اند تشکر کرده و امید است با همت این عزیزان هرچه سریعتر به اهداف و برنامه های پیش 
رو دست پیدا کنیم ، که هدف اصلی آسایش شهروندان ، پیشرفت و آبادانی و داشتن شهری با 
امکانات لازمه است.  در حاشیه این مراسم  فرماندار شهرستان شهریار گفت : ضمن تجلیل  و 
قدردانی از خدمات شهردار و اعضای شورای اسلامی ، خوشبختانه در شهری به کلنگ زنی آمده 
ام که تمام مراحل یک پروژه برای آماده سازی مهیا می باشد در این شهر که بهترین و ایمن ترین 
شهر شهرهای غرب استان تهران است همواره پروژه های مورد کلنگ زنی آماده اجرا و زمان 
افتتاح مشخص می باشد و این نشان از با برنامه بودن مدیریت شهری است و اتحاد و انسجام 

خوبی بین شهرداری و شورای اسلامی و مسئولین شهری می باشد. 

معاون تعلیم و تربیت سپاه قم: 

3300 حلقه صالحین درقم فعالیت دارند 
معاون تعلیم و تربیت سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( قم گفت: در این استان حدود سه هزار 
و 300 حلقه صالحین فعالیت دارند که یک هزار و 713 حلقه صالحین مربوط به محلات است. 
حجت الاسلام والمسلمین مجید شرفی نیا در نشست خبری مسئولان اقشار بسیج استان قم 
با رسانه ها، اضافه کرد: بقیه حلقه صالحین مربوط به اقشار بسیج می شود که عمده آن نیز در 

قشر دانش آموزی و فرهنگیان است. 
وی خاطرنشان کرد: در سه ناحیه استان و در اقشار بسیج بیش از 40 برنامه در سال جاری 

داریم که بیشتر آموزشی و تربیتی است. 
 علی تقوایی معاون روابط عمومی سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( استان قم نیز در این نشست 
گفت: حدود 20 قشر بسیج در استان قم داریم که تلاش شده است قشرهای مختلف مردم 
مانند جامعه پزشکی، جامعه حقوقدانان، مداحان، رسانه ها، ورزشکاران و مهندسان را پوشش 
دهیم. همچنین مسئول بسیج مهندسین صنعت استان قم در این نشست گفت: بسیج 
مهندسین مانند سایر اقشار برای تربیت مهندس بسیجی طراز انقلاب اسلامی برنامه هایی را در 

این چند سال، برنامه ریزی و اجرا کرده است. 
حسین نیکوکلام مطهر با اشاره به اولویت اقتصاد مقاومتی از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی 
افزود: در این زمینه بسیج مهندسین چند شاخص مهم را انتخاب کرده است و پیگیری می کند 

که از آن جمله حمایت از تولید ملی و نیز بحث ترویجی در این زمینه می باشد.

بررسی مجازات آزار خیابانی در کشورهای مختلف دنیا

آزارخیابانی؛جرمیپنهاندرسطحخیابان

یکی از مهمترین شاخص های مهم توسعه انسانی در جهان امروز میزان حضور و فعالیت 
زنان در عرصه زندگی عمومی است؛ از آنجا که بالا بودن و بهبود جایگاه زنان در جوامع از 
عوامل مهم در توسعه یافتگی و ارتقا جوامع است، تمامی کشورهای جهان در نیم قرن اخیر 

تلاش کرده اند تا جایگاه و وضعیت زنان را ارتقا دهند.
به دلیل برتری جنسیتی تثبیت شده مردان نسبت به زنان در بسیاری از کشورهای جهان 
در طی قرون گذشته، سازمان ملل متحد به عنوان مهمترین سازمان بین المللی از بدو شروع 
به کار،مساله حقوق زنان را مورد توجه و اهتمام قرار داده و هر ساله از طریق برگزاری کنفرانس 
های بین المللی، تصویب اسناد و بندهای مختلف و ایجاد نهادها و ارگان های مرتبط، در 
راستای بهبود وضعیت زنان تلاش کرده است.  در ماده اول منشور سازمان ملل متحد، ایجاد 
همکاری بین المللی برای ترویج و ترغیب احترام به حقوق بشر و آزادی همگان بدون تمایز از 

نظر نژاد، جنس، زبان یا مذهب مورد توجه قرار گرفته است. 
*انواع خشونت

زنان بسته به سن، نقش و جایگاه های اجتماعی که در طول زندگی خود دارند مستعد 
خشونت های گوناگونی هستند که می تواند از طریق اعضای خانواده چون پدر، برادر و 

همسر، یا از طریق محیط کاری یا زندگی اجتماعی مورد انواعی از خشونت واقع شوند. 
خشونت موارد متعددی را در برمی گیرد که می تواند آن را در 4 دسته کلی جای داد: 
فیزیکی،جنسی، روانی و اقتصادی. انواع آزار و اذیتی که جسم را هدف می گیرند )کتک 
زدن، سوزاندن، ضرب و جرح و...( جزو خشونت فیزیکی دسته بندی می شوند. انواع کلیشه 
های کلامی و رفتاری و قوانین تبعیض آمیز )انواع تحقیرها و بی احترامی ها و...( مصادیقی 
از خشونت روانی هستند. مواردی که به لحاظ اقتصادی زنان را مورد ستم قرار می دهد 
)ندادن خرجی، دادن حقوق نابرابر به زنان به رغم کار یکسان با مردان و...( مصادیق خشونت 
اقتصادی بوده و در نهایت همه مواردی که به بحث آزار و اذیت جنسی منجر شده است، 

مصادیقی از خشونت جنسی هستند. 
*فاصله حرف تا عمل

تصویب و طراحی منشورها و اعلامیه های مختلف توسط سازمان ملل، به منزله اجرایی 
شدن نهایی آنان نیست و معمولا بسته به کشورها و فرهنگ های مختلف و همچنین میزان 
ضمانت اجرایی آن در این کشورها و همچنین تحت تاثیر مسائل سیاسی، اجرایی شدن آنها 
مدت زمانی طول می کشد. مثلا اعلامیه جهانی حقوق بشر که می توان آن را پایه تمامی 
قوانین شهروندی، آزادی و برابری دانست به لحاظ اهمیت حیاتی و نقش برجسته آن، در 
ابتدا ارزش کاربردی نداشت، اما در طول زمان ماهیت حقوقی آن متحول شد و هم اکنون 
جزو اسناد معتبر و لازم الاجرای بین المللی شده است.  بر همین اساس مطابق با میثاق بین 
المللی حقوق اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی که در ژانویه 1۹76 رسمیت قانونی پیدا کرده 
و برای کشورهای امضا کننده آن حالت لازم الاجرا پیدا کرده است. طبق ماده 3 از این میثاق 
که دارای یک مقدمه و 31 ماده است کشورهای امضا کننده تعهد کرده اند که تساوی حقوق 
مردان و زنان را در استفاده از کلیه حقوق اقتصادی-اجتماعی و فرهنگی مقرر در این میثاق 
تامین کنند. به رغم تایید چنین قوانینی حتی در بسیاری از کشورهای توسعه یافته، همچنان 
این عدم توازن و تبعیض، بصورت مستقیم و غیرمستقیم وجود دارد. به صورتی که کشورهای 
اسکاندیناوی که مقام اول را در مباحث فرهنگی به صورت عام و بصورت خاص در بحث 
احترام و تلاش برای جایگاه برابر زنان و مردان دارند، بیش از 10 سال از تصویب قانون الزام به 

استخدام 40 درصد زن در هیئت مدیریه شرکت های عمومی و خصوصی شان نمی گذرد. 
پس از تشکیل نهاد زنان ملل متحد در ژوئیه سال 2010 که به منظور تحقق برابری 
جنسیتی و قدرت بخشیدن به زنان شکل گرفت، پرداختن به مساله خشونت علیه زنان 
به صورتی جدی مورد بررسی و تمرکز قرار گرفت.  در نتیجه این قوانین و شکل گیری این 
نهادها، سازمان عفو بین الملل که یکی از مهمترین سازمان های غیردولتی بین المللی فعال 

در زمینه حقوق بشر است، در بیانیه ای اعلام کرده که حقوق زنان برابر با حقوق بشر و نقض 
آن، نقض حقوق بشر است.  اما به رغم همه این موارد و همانگونه که ذکر آن رفت همواره تایید 
و تصویب قوانین و بیانیه ها به معنای ضرورت اجرا و عملیاتی شدن آنان نبوده و اجرایی شدن 
آنها بستگی به عوامل مختلفی در جوامع گوناگون دارد. بر همین اساس خشونت علیه زنان 
که ابعاد گوناگون اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و اخلاقی دارد، همچنان یکی از مهترین 
معضلات در جوامع و حتی کشورهای توسعه یافته و براساس گزارش یونیسف، شایع ترین 

شکل نقض حقوق بشر در جهان است. 
*انواع خشونت

طبق اعلامیه کمیسیون مقام زن در 20 دسامبر 1۹۹3 مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
با عنوان اعلامیه »رفع خشونت علیه زنان« برای نخستین بار این مساله بدین صورت تعریف 
شد: »هرگونه عمل خشونت آمیز مبتنی بر جنسیت که باعث بروز یا احتمال بروز صدمات و 
آسیب های جسمی، جنسی و یا روانی و یا رنج و آزار زنان از جمله تهدید به انجام آنها شود و 
نتیجه آن محرومیت اجباری یا اختیاری )در شرایط خاص( از آزادی در اجتماع و یا زندگی 
خصوصی می باشد«.  مصادیق خشونت در این اعلامیه در ذیل سه عنوان کلی با مواردی 
جزیی منفک شده اند. خشونت جسمی، جنسی و روانی در خانواده. خشونت جسمی، 
جنسی و روانی در جامعه و خشونت جسمی، جنسی و روانی توسط دولت. ذکر این نکته 
الزامی است که این سند حقوقی چون یک اعلامیه است دارای قدرت الزام آور نبوده و به 
دلیل زمانی طولانی که در کنوانسیون رفع تبعیض علیه زنان مسکوت مانده هنوز آنچنان که 

باید و شاید در واقعیت مورد توجه قرار نگرفته است. 
*خشونت علیه زنان در ایران

در بحث از خشونت شاید اولین و تنها مساله ای که به ذهن می رسد بحث خشونت 
جنسی و جسمی است؛ اما لازم به یادآوری است این قسمت از خشونت شاید مهمترین 
قسمت خشونت باشد، اما تمامی آن نیست و همانطور که در تعریف سازمان ملل هم اشاره 
شد، خشونت ابعاد روانی را نیز در بر می گیرد که به لحاظ ضرباتی که برپیکره فرد در زندگی 
شخصی و اجتماعی وارد می کنند شاید باری کمتر از انواع دیگر نداشته باشند. بر همین 
اساس تمامی قوانین تبعیض آمیز مصداقی از خشونت روانی علیه زنان هستند، که باید مورد 
توجه و اصلاح قرار گیرند. به همین دلایل و همینطور به دلیل ارتقای کیفی زندگی اجتماعی 
و احترام به حقوق بشر و اعتلای مولفه های توسعه انسانی امروز همه جوامع نیاز دارند تا 

قوانینی مدون با مصادیقی مشخص در این زمینه داشته باشند.

بهبود جایگاه زنان از عوامل مهم در توسعه یافتگی و ارتقا جوامع است 

جسم های خسته و ذهن های کبود
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عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز تهران با بیان اینکه باید 
کارنامه اشخاصی که قصد قبول مسئولیتی را دارند مورد بررسی قرار 
داد، گفت: متاسفانه ما نتیجه محور عمل نمی  کنیم، سوئیسی حرف 

می  زنیم ولی آفریقایی عمل می  کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین »سید رضا اکرمی« در گفت و گو با ایرنا 
با اشاره به اینکه ما در پی بهره وری نیستیم و برای این کار ساخته 
نشده ایم، گفت: دستگاه عریض و طویل دولتی روزانه 20 دقیقه کار 
مفید انجام می دهد. این مختص کارکنان دولت نیست بلکه در بازار 
آزاد و مشاغل غیردولتی کار مفید روزانه به یکساعت می رسد. باید 
کارنامه افراد قبل از قبول مسئولیت بررسی شود تا مشخص گردد 
در کجا موفق بوده و چه عملکردی در پست های قبلی داشته است. 
متاسفانه ما نتیجه محورعمل نمی کنیم، سوئیسی حرف می زنیم ولی 

آفریقایی عمل می کنیم.
وی در پاسخ به پرسشی درباره آسیب های که در دهه چهارم، 
انقلاب اسلامی را تهدید می کند، گفت: ابتدا باید تصویری از آن دوران، 
مقابل خود قرار دهیم سپس حال و گذشته را مقایسه کنیم تا ببینیم 

در چهل سال گذشته پیشرفت یا پسرفت داشته ایم یا خیر؟ 
وی افزود: پیش از انقلاب نیمی از جمعیت کشور بی سواد بود 
اما اکنون بالای90 درصد مردم باسواد هستند، آن زمان در کمتر 
خانواده ای دانشجو وجود داشت ولی اکنون خانواده ای وجود ندارد که 
دانشجو نداشته باشد یعنی در آن سال 150 هزار دانشجو داشتیم و 
اکنون بالای 4 میلیون دانشجو داریم. هم اکنون در بسیاری از حوزه 
های پزشکی خودکفا هستیم و پیوند کلیه و عمل قلب باز و ... در داخل 
انجام می شود و می توانیم از کشورهای دیگر نیز بیمار پذیرش کنیم.

مشاور سابق رئیس دفتر رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: پیش 
از انقلاب عده کمی به تلفن دسترسی داشتند در حالی که اکنون نه 
تنها در تلفن ثابت بلکه شمار خطوط تلفن همراه بیش از تعداد کاربران 
است. همینطور می توان از فرودگاه ها، صنایع و داروسازی و... نمونه 
هایی را ذکر کرد. از نظر امکانات شهری مانند لوله کشی آب، گاز، تلفن 
و برق و... وضعیت فعلی قابل مقایسه با گذشته نیست. با نگاه به نسبت 
های آماری سال 57 می توان گفت پیشرفت کرده ایم و باید واقعا 

افتخار کنیم و سربلند باشیم.
اکرمی با بیان اینکه هیچ کشوری در جهان خودکفا نیست، افزود: 
حتی کشورهایی چون آمریکا، فرانسه، ژاپن و... بی نیاز از سایر کشورها 
نیستند بعضی کشورها به مواد اولیه و برخی هم به فناوری نیاز دارند اما 

باید حداقلی از نیازهای اساسی خودمان را تامین کنیم.
وی با بیان اینکه ما ظرفیت های موجود خود را به طور کامل نمی 
شناسیم، افزود: ایران کشوری پهناور است و آب و هوای متنوعی دارد، 
می توانیم از انرژی خورشیدی در 330 روز سال برای تولید انرژی 
استفاده کنیم و 70 هزار مگا بایت برق تولید کنیم. این تنوع آب و 
هوایی نشانگر این است که می توانیم در مواد غذایی، باغی و امثالهم 
خودکفا باشیم. بالای 60 نوع معدن در کشور داریم و گفته می شود 
فقط از ظرفیت پنج درصد آن استفاده می کنیم. با این وجود ایران 
سال 1397 قابل مقایسه با سال 1357 نیست، اما انتظار می رفت با 
توجه به سند چشم انداز بیست ساله )افق 1404( ایران از نظر علمی، 
فنی و اقتصادی در صدر کشورهای منطقه باشد اما متاسفانه این اتفاق 

نیافتاد و از برنامه عقب هستیم.
* تاکنون به فکر حفظ انقلاب بودیم

اکرمی گفت: در این چهل سال لحظه ای بدون دغدغه، تحریم و 
تهدید نبودیم و نگذاشتند از گرفتاری ها فارغ شویم و به مسائل اصلی 
بپردازیم. هر روز دشمنان برای ما ساز تهدید و تحریم کوک می کردند 

و درگیر جنگ اقتصادی و تبلیغاتی بودیم.
وی افزود: انقلاب به سرعت پیروز شد و ما در مقابل عمل انجام 
شده قرار گرفتیم از آن پس بیشتر به این فکر بودیم که انقلاب را حفظ 
کنیم. در حال حاضر هم بیشترین دغدغه و اندیشه این است که وضع 
موجود را حفظ کنیم، یعنی از صبح تا شب فکر و ذکر ما این است که 

برای اقتصاد و امنیت مشکلی ایجاد نشود. 
* به انقلاب بدهکاریم

اکرمی با بیان اینکه به انقلاب بدهکاریم و همه باید مسئولیت 
کارهایشان را بپذیرند، گفت: متاسفانه همه فقط قوه مجریه را پاسخگو 
می دانند.وی ادامه داد: در سالگرد زلزله کرمانشاه دستگاه ها گزارش 
عملکرد ارائه دهند و شفاف بگویند در سال گذشته چه مشکلاتی را 
حل کرده اند و چه کاری انجام داده اند. به نظرم باید پیاده بشویم و 
باهم حرف بزنیم.عضو جامعه روحانیت مبارز تهران با بیان اینکه تحمل 
نکردن یکدیگر یکی مشکلات عمده کشور است، افزود: به جای اینکه 
مسئولان و جناح ها با هم بنشینند و گفت و گو کنند به شکل انفرادی، 
هرکس حرف خودش را می زند. باید نظرات موافق و مخالف همدیگر 
را به رسمیت بشناسیم و تحمل کنیم با این رویه به جایی نمی رسیم. 
همه افرادی که 4 مقوله ایران، انقلاب اسلامی، قانون اساسی و ولایت 
فقیه را قبول دارند و هدفش استقلال مملکت است می توانند دور 
هم بنشینند.اکرمی افزود: مردم در کشورهای غربی به چشم رقیب 

به همدیگر نگاه می کنند ولی درعین حال باهم رقابت سالم دارند.
* باهم رودربایستی داریم

دبیر پیشین جامعه وعاظ تهران خاطرنشان کرد: زمانی علی اکبر 

ناطق نوری موضوع جالبی را مطرح کرد، وی گفت ما سه مشکل 
داریم، برخی دروغ می گویند، عده ای متملق هستند و گروهی 
هم رودربایستی می کنند. برای انتخابات دوره ششم مجلس شورای 
اسلامی نامزد شدم و در یکی از مساجد تهران منبر رفتم، گفتم چهار 
دوره نماینده مجلس بودم و علاقه دارم باردیگر نماینده مردم شوم، 
خانمی پرسید چهار سال نماینده بوده ای یا چهار دوره، گفتم چهار 
دوره نماینده بودم، پاسخ داد آقا این چهار دوره برایت کافی است! 
همان شب به خانواده گفتم این دوره رای نمی آورم و همان شد و 

رای نیاوردم. 
وی اظهار داشت: با خودمان رودربایستی داریم و در این رودربایستی 
گیر کرده ایم. باید به خیلی از آقایان گفت هر خدمتی تاکنون کرده اید 
کافی است به دلیل کهولت سنی و خستگی ممکن است مردم از شما 
استقبال نکنند، لازم نیست تا نفس آخر مدیر، مدیرکل یا وزیر باشید.

نماینده پیشین مجلس خاطرنشان کرد: شخصی ممکن است چند 
دوره مدیر یا نماینده بوده و در دوره جدید ممکن است حرف تازه 
ای نداشته باشد اگر قرار بود کاری انجام دهی، زمانی که مدیر بودی 

انجام می دادی.
* نظام تشویق و تنبیه نداریم

اکرمی با بیان اینکه تعارف و نداشتن اراده موجب پیش نرفتن کارها 
می شود، افزود: همه کارکنان و مسئولان از معلم و استاد دانشگاه 
گرفته تا مدیران کل و وزرا باید مسئولیت خود را به نحو احسن انجام 
دهند و اگر مدیری توانست مجموعه خود را خوب اداره کند مورد 
تشویق قرار گیرد و به عنوان فرد موفق معرفی شود. کسی که اراده، 
انگیزه و حال کار کردن ندارد را کنار بگذاریم و افراد جدید و با انگیزه را 
جایگزین آنها کنیم. وی اظهار داشت: افسر راهنمایی و رانندگی سراغ 
ندارم راننده ای که تخلفی در کارنامه اش ندارد را تشویق کند و یا به 
او هدیه بدهد تا باعث تشویق قانون گرایی شود. نظام تشویق و تنبیه 

در جامعه رایج نیست.
اکرمی ادامه داد: امسال مگر ما با جنگ، بیماری واگیر و مشکل 
ساختاری مواجه بودیم که وضعیت اقتصادی جامعه به این شکل 
درآمد. برخی از تجار و عمده فروشان در انبار یا زیرزمین خانه خود 
کالاها را احتکار یا کم فروشی می کردند. همین کار باعث تنش بی 
دلیل در بازار می گردد و یکباره مثلا »پوشک« نایاب می شود. این 

برای حال و آینده کشور ما بسیار بد است.
اکرمی افزود: بیش از دو میلیون نفر برای مراسم اربعین راهی 
عتبات عالیات شدند ببینید برای بلیط هواپیما چه گربه رقصانی کردند 
از دو میلیون و 200هزار تومان تا دو میلیون 800 هزار تومان از زائران 
پول گرفتند. وی تصریح کرد: به چه مناسبت قیمت لبنیات به طور 
هفتگی افزایش می یابد، آیا مواد اولیه اش را از خارج می آوریم؟ در 
جایی که کارخانه ای وجود ندارد روغن تقلبی تولید می شود. وقتی 
نظارت درستی وجود نداشته باشد اینگونه می شود. نظارت باید از 
خرده تا عمده فروش را پوشش دهد. تاکنون دیده اید یک مغازه به 

دلیل گرانفروشی تعطیل شود؟ 
* در برخی از فناوری ها باید از صفر شروع کنیم تا به صد 

برسیم 
اکرمی تاکید کرد: رودربایستی را کنار بگذاریم، انتقادپذیر باشیم و 
با همدیگر با صداقت حرف بزنیم و روی معیارهای مشترک کار کنیم. 
ایده آل ها و آرزوها را وارد مسائل اجرایی نکنیم. این مملکت مال 
خودمان است و نمی خواهیم به بیگانه متکی باشیم یا دست کم آنچه 

را که می توانیم انجام دهیم تا به بیگانگان متکی نباشیم.
عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز تهران تصریح کرد: در 
برخی از فناوری ها باید از صفر شروع کنیم تا به صد برسیم. به آلمان 
پس از جنگ دوم جهانی نگاه کنید به چه شکلی از خاکستر جنگ 

برخاست. این کشور اکنون به عنوان بزرگترین اقتصاد اروپا شناخته 
می شود. آنها از سوزن شروع کردند به تانک رسیدند ولی ما می 
خواهیم از تانک شروع کنیم و با این روش به سوزن هم نمی رسیم. 

اکرمی افزود: بیائیم هزار هزار میلیارد تومان نقدینگی را در شهرک 
های صنعتی، بورس، صندوق قرض الحسنه و سایر زیر ساخت ها 
سرمایه گذاری کنیم. نقدینگی مثل خون در رگ است، طوری آن را 
در ساختار جاری کنیم که مانند خون به همه بدن برسد. این خون 
نباید لخته شود و نباید جایی با کم خونی مواجه شویم. نقدینگی را به 
شکل علمی در کشور مدیریت کنیم تا گردشگری رونق بگیرد و جلوی 
تورم گرفته شود. در حال حاضر بالای دو میلیون واحد مسکونی خالی 
است چرا خالی از سکنه هستند و مالکان چرا آنها را اجاره نمی دهند؟

وی با تاکید براینکه با قویتر کردن اصل نظارت، از افراط و تفریط 
پرهیز کنیم، افزود: مسئولان حرف های ایده آلی خوبی می زنند ولی 
در عمل به مشکل می خورند. این حرفها خوب است ولی فقط به درد 

برنامه ریزی در آینده می خورد.
* برخی مفاد قانون اساسی باید بازنگری شود

اکرمی اظهار داشت: 10 سال پس از انقلاب، امام )ره( خواستار 
اساسی  قانون  اصولی در  اساسی شدند سپس  قانون  بازنگری در 
با تغییراتی مواجه شد. 29 سال گذشته است نباید بار دیگر برخی 
اصول قانون اساسی درباره صدا و سیما، اقتصاد دولتی و آموزش رایگان 

بازنگری شود؟
وی خاطرنشان کرد: چهل سال از انقلاب می گذرد و تجارب زیادی 
به دست آورده ایم و با استفاده از این تجارب باید کاستی ها را از سر راه 
برداریم و کاغذ بازی را کم کنیم. نمی شود صدا و سیما انحصاری باشد 

باید مثل دانشگاه ها رقیب داشته باشد. 
اکرمی ادامه داد: باید در قانون اساسی به جای اولویت دادن به 
اقتصاد دولتی و تعاونی، بخش خصوصی مورد توجه قرار گیرد. تجربه 
دنیا نشان می دهد دولت ها کاسب های خوبی نیستند. باید نقش 
دولت در بخش نظارت، مسائل امنیتی و سیاست های کلان در قانون 

اساسی مورد بازنگری قرار گیرد. 
وی ادامه داد: زمانی که آموزش و پرورش رایگان بود جمعیت ایران 
35 میلیون نفر بود ولی اکنون جمعیت ما بالای 80 میلیون نفر است 
13 میلیون دانش آموز و چهار میلیون دانشجو را نمی توان بدون 

شهریه پذیرفت و اداره کرد.
* در برجام حد وسط را انتخاب کردیم

اکرمی اظهار داشت: گاهی انتخاب میان خوب و بد است و زمانی 
بین بد و بدتر است. پنج قطعنامه علیه ایران در شورای امنیت تصویب 
شد که چین و روسیه هم آن را امضا کردند آیا غیر از برجام گزینه 
دیگری هم داشتیم؟ دو سال دستگاه دیپلماسی ایران تلاش کرد 
بگوید دنبال فعالیت صلح آمیز هسته ای هستیم و نهایتاً توافقی به 

نام برجام امضا شد. ما میان صفر و صد، حد وسط را انتخاب کردیم.
وی ادامه داد: سازمان بین المللی انرژی اتمی 13 بار بر صلح آمیز 
بودن برنامه هسته ای ایران تاکید کرده است. قطعنامه 2231 ایران از 
تحریم ها خارج کرد. حالا آمریکا از برجام خارج شده است. آمریکا تنها 
کشور دنیا نیست. به نظرم کارشناسان به دانشگاه و حوزه علمیه هر 

جایی که می توانند بروند و فواید برجام را توضیح بدهند.
عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز تهران خاطرنشان کرد: 
دولت دوازدهم در اطلاع رسانی ضعیف عمل می کند. مثلًا در توافق 
هسته ای، به عنوان طلبه ای که روند برجام را مطالعه کرده ام این 
توافق نامه را کار بزرگی می دانم اما در مورد فواید برجام برای هم 
لباسی های من کلاس توجیهی گذاشته نشده است تا نقاط قوت آن 

روشن شود و دلایل پذیرش این توافق نامه مشخص شود. 
اکرمی اظهارداشت: در جامعه روحانیت مبارز پیشنهاد دادم یکی از 

اعضای دستگاه دیپلماسی یا وزیر امور خارجه برای تشکیلات درباره 
کم و کیف برجام توضیحاتی ارائه کنند. عراقچی آمد و گفت، آنچه 
دوست داشتیم به دست بیاوریم را بگویم یا آنچه را که توانستیم به 
دست بیاوریم؟ بنابراین وقتی توضیح دهیم کسانی که انصاف دارند می 
پذیرند و موضع گیری های بی اساس نمی کنند. من یا امام جمعه موقت 
تهران یا هر مسئول از هر جناحی باید در خصوص برجام موضع گیری 

به موقع و درستی داشته باشد. 
* ما به خودمان سوء ظن داریم 

نماینده پیشین مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اینکه ما نه تنها از سیاست های غرب خاطره خوشی نداریم بلکه به 
خودمان هم سوء ظن داریم، افزود: در خصوص لوایح چهار گانه باید 
بررسی دقیق و کارشناسنانه ای انجام شود که آیا واقعاً این لوایح به 
سود کشور است یا خیر؟ گفته می شود اگر این 4 لایحه تصویب نشود 

انتقال پول از مبدا به مقصد و بالعکس انجام نمی شود. 
وی افزود: افرادی که در تصویب این لوایح دخیل هستند به 
اطلاعات گسترده نیاز دارند تا بررسی کنند و ببینند اگر مشکلی ندارد 
این مانع را از سر راه کشور بر دارند مگر اینکه بخواهیم مثل کره شمالی 
دور خودمان دیوار بکشیم و روابط مان را با دنیا قطع کنیم که مسلما 
اینگونه نیست. باید کنوانسیون ها را بررسی کنیم و هر جا نیاز است 

آنها را تصویب کنیم و با احتیاط پیش برویم.
اکرمی ادامه داد: خاطرتان هست مخالفان دولت، برجام را تحمل 
نمی کردند؟ ولی وقتی که 1+5 نشستند و قطعنامه 2231 برای لغو 

تحریم ها تصویب کردند تقریبا همه قانع شدند.
مشاور سابق رئیس دفتر رئیس جمهوری اظهار داشت: ناگزیریم 
بهانه را از دست دشمن بگیریم و میان بد و بدتر یکی را انتخاب کنیم 
همه افرادی که در موضوع لوایح چهارگانه صاحب نظر هستند به 

میدان بیایند و در مورد محدودیت انتخاب ما اطلاع  رسانی شود. 
* به رئیس جمهوری گفتم برویم کف خیابان ببینیم مردم 

چه می گویند 
اکرمی با استثنایی خواندن احمدی نژاد، گفت: تا زمانی که سواره 
بود یک جور رفتار می کرد و حالا که پیاده شده است نقش اپوزیسیون 
را بازی می کند. کار احمدی نژاد در اواخر دولتش به جای رسید که 
در سفر استانی به مازندران 100 نفر را به زور پیدا کردند تا از وی 

استقبال کنند. 
وی گفت: تا سوار هستیم یک نگاه داریم و وقتی پیاده شدیم به 
شکل دیگری عمل می کنیم، میدان عمل و علم با هم تفاوت دارند. 

عمل یعنی کار ولی تئوری و نظریه پردازی حوزه دیگری است.
اکرمی افزود: اگر از امام جمعه یکی از شهرستانها بپرسیم برای 
یکی از ادعاهای خود مدرک یا سندی دارد می گوید نماینده ولی 
فقیه هستم نیازی به مدرک ندارم و همان اختیاراتی که ولی فقیه 
در کشور دارد را در این شهر دارم. از او می پرسم که آیا این حکم آقا 
است یا برداشت شخصی خودتان است؟ می گوید برداشت شخصی 
خودم هست. اکرمی یادآور شد: ماه رمضان رئیس جمهوری در سالن 
اجلاس سران گفته است دست همه شما را می بوسم و آماده همکاری 
و همفکری با همه گروه ها هستم. سپس از من نظر خواستند، گفتم 
برویم کف خیابان ببینیم مردم چه می گویند. اینکه رضایت گروه های 
سیاسی سرجایش باشد درست، اما نظر و زندگی مردم را هم باید 

بررسی کنیم.
وی ادامه داد: به رئیس جمهوری پیشنهاد کردم همانطور که در 
ماه رمضان چندین افطاری به گروه های مختلف می دهی باید هرهفته 
یک مهمانی داشته باشی. یک هفته فرهنگیان و دانشجویان، هفته بعد 
دانش آموزان و بازاریان، نیروهای مسلح و آموزش عالی و هر هفته یک 
جلسه با گروه های مختلف داشته باشید برگزاری این جلسات باعث 

دلگرمی می شود.
اکرمی خاطرنشان کرد: معاون اول و وزرا هم اینگونه باید باشند و با 
همه گروه ها دیدار کنند و از نزدیک به مشکلات مردم رسیدگی کنند. 
هر وزیر باید اتاق فکر داشته باشد و با افراد صاحب نظر و باتجربه گفت 

و گو کند. این موارد موجب دلگرمی همه می شود.
وی اظهار داشت: مقام معظم رهبری عید امسال فرمودند باید از 
تولید داخلی حمایت شود. بنابراین برای حمایت از تولید داخلی باید 
هر روز از یک کارگاه بازدید داشته باشیم. مقامات استانی هم مانند 
رئیس جمهوری باید در حوزه های مختلف سرکشی و از نزدیک کارها 
را پیگیری کنند. مشکلات، کمبودها و ایرادات را بشنوند و رفع کنند 

وگرنه با نصب تابلوی حمایت از تولید داخلی کاری پیش نمی رود. 
* اجازه بدهید قانون درباره افراد نظر بدهد

عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز درباره نامه آیت االله 
یزدی به آیت الله شبیری زنجانی، گفت: از نظر تشکیلاتی نمی توانم 
اظهار نظر کنم ولی از نظر شخصی می توانم بگویم این نوع رفتار، 

مصداقی از رفتارهای کلی ما در کشور است.
وی ادامه داد: آیت الله یزدی اگر هم نظری داشت مانند دو نامه 
قبلی آن را می نوشت و منتشر نمی کرد. آیا آیت الله شبیری زنجانی و 
شاگردانش به عنوان ایرانی از حق و حقوقی برخوردار هستند یا خیر؟ 
اکرمی افزود: می گویند سوء استفاده کرده اند، از چه چیزی سوء 
استفاده کرده اند این آقایان که منع قانونی برای این کار نداشتند یا می 

گویند آنها مساله دار هستند، جناب آقای یزدی! چه کسی مساله دار 
نیست؟ با این نگاهی که شما دارید باید گفت همه مساله دار هستند. 
هر روز که مجلس جلسه دارد عده ای مخالف و عده ای دیگر موافق 
صحبت می کنند آیا باید بگوییم آنها مساله دارند؟ اجازه بدهیم قانون 

در خصوص افراد و عملکرد آنها تصمیم بگیرد.
* کدورت ها به کینه تبدیل می شود

اکرمی در ادامه سخنان خود درباره رفع حصر گفت: برای حل این 
موضوع باید چند کار انجام دهیم، اولا موافقان و مخالفان به مدت 6 
ماه موضعی نگیرند. به نظرم پی یک آدم منصفِ بیطرف برویم تا سراغ 
طرفین رفته و در خصوص ادامه نیافتن این کدورت ها صحبت کند 

چرا که این کدورت ها تبدیل به کینه می شود.
وی خاطرنشان کرد: از یکطرف به شورای عالی امنیت ملی و از 
طرف دیگر سراغ آقایانی که در حصر هستند بروند و آنها را به هم 
نزدیک کنند اگر کسی به من بگوید تا شب از این اتاق بیرون نرو واقعا 
تحملش برایم سخت است هشت سال حصر زمان کمی نیست. هر 
چند خطا مسلم است و هشت ماه درگیر بگیر و ببند بودیم، ولی اگر 

مجازاتی هم بوده آقایان کشیده اند.
* باید امور را به مردم سپرد

اکرمی با تاکید براینکه برای مقابله با تحریم ها باید سه کار انجام 
شود، افزود: نخست وجود جنگ عملی و روانی را بپذیریم ، دوم اینکه 
جنگ و تهدید را به فرصت تبدیل کنیم. وقتی می توانیم اورانیوم غنی 
کنیم چرا نتوانیم در هواپیما، موشک و لوازم پزشکی و... خودکفا باشیم. 

و سوم آنکه کارها را به مردم واگذار کنیم. 
وی با تاکید بر استفاده از همه ظرفیت های داخلی برای مقابله با 
تهدیدها، افزود: رئیس جمهوری گفتند زمان جنگ توانایی تولید لامپ 
رادار را نداشتیم تا جایی که فقط یک عدد لامپ برای ما باقی مانده بود. 
مهندسان به میدان آمدند و پس از مدتی توانستند مشابه آن لامپ را 
بسازند. باید پس از احساس نیاز وارد میدان عمل شویم. با وجود این 
همه کارخانه لاستیک سازی گفته می شود لاستیک نداریم! مواد اولیه 
را وارد کنید تا با هم به تولید کمک کرده و هم خودکفا شویم. نباید 
همه کارها را دولت انجام دهد باید به مردم اختیار دهیم. دولت باید 

نقش ناظر و هدایتگر را داشته باشد.
اکرمی اظهار داشت: زمانی که آلمان شرقی و غربی یکی شدند تنها 
کاری که انجام دادند انتقال فناوری از بخش غربی به شرق آلمان بود 
بطوری که از نظر فناوری خیلی زود بخش شرقی با غربی همسطح 
شد اما در کشور ما صنایع و کارخانه ها پس از واگذاری به دست بخش 

خصوصی واقعی نمی رسند و به »خصولتی« تبدیل می شوند. 
نماینده پیشین مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
دولت باید کارهایش را به بخش خصوصی واگذار کند و نقش حامی و 
ناظر را داشته و مواظب باشد این امور به دست شبه دولتی ها نیفتد اما 

»این صندلی بی صاحب طوری است که آدم دل نمی کند.«
* دنیا فقط آمریکا نیست

اکرمی با بیان اینکه دنیا دیگر تک قطبی نیست، افزود: آمریکا 
امتحانش را پس داده است باید روابط مان را با کشورهای اتحادیه اروپا 

و کشورهای قدرتمند شرقی تقویت کنیم. 
وی افزود: بیش از 400 میلیون نفر در کشورهای همسایه زندگی 
می کنند، کشورهای اطراف ما دارای ظرفیت های زیادی هستند اگر 

با کشورهای منطقه کنار بیاییم بسیاری از مشکلات حل می شود.
اکرمی ادامه داد: زمانی که عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس 
ارمنستان و جمهوری آذربایجان داشتم.  به  پنجم بودم سفری 
شهروندان آذربایجان که برای کار به ترکیه می رفتند هیچ مشکلی 
سر راهشان نبود. چرا ما برای رفت و آمد به کشورهای همسایه 
اختیارات  باید  فرماندار هر شهر مرزی  نظرم  به  داریم؟  مشکل 
و  مالی  مراودات  همسایه  کشورهای  با  تا  باشد  داشته  زیادی 

اقتصادی انجام بدهد.
* برخی احزاب دیرآمده و می خواهند زود بروند

اکرمی گفت: باید احزابی با مرامنامه و اساسنامه قوی داشته باشیم 
که هر هفته یا ماه جلسه داشته باشند تا نیروها را شناسایی کنند، 
آموزش دهند، کادر سازی کنند و به عنوان نیروی کارآمد و آموزش 
 دیده وارد دستگاه اجرایی کنند. شهید بهشتی میان ما آخوندها 

منحصر به فرد و تشکیلاتی بود.
وی افزود: زمانی که حزب جمهوری اسلامی تشکیل شد شهید 
بهشتی پای حزب وقت گذاشت و گروه ها و کمیته های مختلفی را 
تشکیل داد و پای کار بود. اما این روند پس از شهادت وی ادامه نیافت. 
زمانی که بنی صدر عزل شد ما با خلاء نیروهای اجرایی مواجه نبودیم 
و همه افرادی که بهشتی تربیت کرده بود مانند شهیدان کلانتری و 

عباسپور وارد کار اجرایی شدند. 
عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز تهران خاطرنشان کرد: 
احزاب پیش از انقلاب دولتی یا وابسته بودند به همین دلیل ایرانی ها 
از احزاب خاطره خوبی ندارند و به تحزب روی خوش نشان نمی دهند. 
احزاب پس از انقلاب هم، دیر آمده و زود می خواهند بروند. حزبی که 
یک سال از عمرش نگذشته است به دنبال تصدی پست در شورای 
شهر، مجلس و ریاست جمهوری است. به همین خاطر است احزاب 

در پی کادر سازی و ارائه برنامه بلند مدت نمی روند. 

حجت الاسلام والمسلمین سید رضا اکرمی: 

دولت دوازدهم در اطلاع رسانی ضعیف عمل می کند 

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر ضرورت حل مشـکلات معیشـتی و صنفی کارگران با 
همکاری همه قوا، گفت: دشـمن در پی سوءاسـتفاده از برخی مطالبات اسـت و کارگران 
نبایـد اجـازه دهند که مطالبات شـان، بسـتر و بهانه ای برای اسـتفاده ابزاری دشـمنان و 

ایجاد بی نظمی در کشـور شـود. 
آیـت اللـه آملی لاریجانی در جلسـه مسـئولان عالی قضایی با تبریـک مجدد میلاد 
مسـعود نبی اکرم )ص( و امام جعفر صادق )ع(، اهل بیت )ع( را طریق الی الله و توسـل 
بـه آنهـا را موجب اقتراب به سـاحت حق تعالی دانسـت و با گرامیداشـت هفته وحدت 
تصریـح کـرد: امروز وحـدت در جهان اسـلام برای دفـع حملات و خطرات دشـمنان و 
خنثـی سـاختن توطئه هـای آنان، یک ضرورت اسـت.رئیس دسـتگاه قضا افـزود: قرن 
هاسـت که کشورهای اسـتعماری از طریق اختلاف افکنی میان کشـورهای اسلامی به 
دنبال تحقق اهداف شـوم خود هسـتند و این سیاسـت، امروز آشـکارتر از گذشـته در 
رفتـار و گفتار سـردمداران کشـورهای سـلطه به چشـم می خـورد؛ چنانکه می بینیم 
هیئت حاکمه آمریکا آشکارا از ائتلاف های عجیب در منطقه که مبتنی بر تفرقه میان 
کشـورهای اسلامی است، صرفا برای بقای رژیم صهیونیستی حمایت می کند.آیت الله 
آملـی لاریجانـی با بیان اینکه اسـتعمارگران در طول قرنهای متمادی همـواره القا کرده 
انـد که کشـورهای اسـلامی نمی توانند به صورت مسـتقل، سـر پا بمانند و بـرای ادامه 
حیات خود نیازمند تکیه بر کشـورهای غربی هسـتند، اظهار کرد: امروز رئیس جمهور 
نـادان آمریـکا، ایـن تفکـر کهنه و نـخ نما را بـا صدای بلند اعـلام می کنـد و خطاب به 
عربسـتان می گوید شـما گاو شـیرده هسـتید و دو هفته هم نمی توانید بدون حمایت 
مـا دوام بیاوریـد. چنیـن عبارات تحقیرآمیزی، در امتداد همان سیاسـتی اسـت که می 
خواهد القا کند،  ادامه حیات کشـورهای مسـلمان، ارتباط مسـتقیمی با میزان تبعیت 
ایـن کشـورها از سـلطه گـران دارد.رئیس قوه قضاییـه با بیان اینکه جمهوری اسـلامی 
ایران 40 سـال اسـت که در مقابل این تفکر ایسـتاده، خاطرنشـان کرد: همین مقاومت 
اسـت که باعث شـده ملت بصیر ایران اسـلامی طی همه این سـال ها مورد شدیدترین 

هجمـه هـا و تحریم ها از سـوی غرب خصوصا آمریکا قـرار گیرند.
* میـراث دار گاوچران هـا ملتـی با هزاران سـال تمـدن را »تروریسـت« 

می خوانـد 
آیـت اللـه آملی لاریجانی با اشـاره به اظهارات اخیر رئیس جمهـوری آمریکا تصریح 
کـرد: رئیـس جمهور شـیرین عقل و نـادان ایـالات متحده آمریـکا ادعا کـرده که ملت 
ایران تروریسـت اسـت. اینکه کسـی یک ملت رشـید، بصیر و دارای پشـتوانه چند هزار 
سـاله تمدنی را »تروریسـت« بخواند، بسـیار تعجب آور و گزاف است. نمی توان پذیرفت 
کـه میـراث دار گاوچران های طپانچه به دسـت با آن سـابقه کثیـف اخلاقی اش، ملتی 
بـزرگ را متهم به تروریسـت بـودن کند.رئیس قوه قضاییه ادامه داد: جمهوری اسـلامی 
در طول 40 سـال گذشـته، یک سـخن واحد در یک مسـیر واحد داشـته و آن، »مقابله 
بـا سـلطه« بوده که بخشـی از فرایند سـلطه گـری نیز بهره مندی از تروریسـم اسـت. 
جمهـوری اسـلامی، خـود قربانی تروریسـم اسـت و افکار عمومی جهان شـاهد اسـت 
تروریسـت هایـی کـه روزگاری در ایـران جولان مـی دادند و مردم بی گنـاه را به خاک و 
خون می کشـیدند، امروز در دامان غربی ها مشـغول اسـتراحت هسـتند و هر از گاهی 

بـه عنـوان یـک ابزار مورد اسـتفاده قـرار می گیرند.آیت اللـه آملی لاریجانی با اشـاره به 
پدیـد آوردن »داعـش« توسـط آمریکا بـه اذعان شـخص ترامپ در جریـان رقابت های 
انتخاباتـی، تصریـح کرد: عجیب اسـت که آمریـکا پدیدآورنـده و حامی داعش بـوده اما 
جمهوری اسـلامی که در برابر داعش و گروه های تروریسـتی مقاومت کرده و توانسـته 
بسـاط آنها را در سـوریه و عراق برچیند، متهم به تروریسـت بودن می شـود.رئیس قوه 
قضاییه با اشـاره به حملات شـیمیایی اخیر به شـهر حلب در سـوریه توسط تروریست 
ها یادآور شـد: کشـورهای سـلطه، روزگاری به بهانه مقابله با سـلاح های کشتار جمعی 
بـه عـراق حملـه کردند در حالیکه خودشـان زرادخانه های صـدام را از این سـلاح ها پر 
کـرده بودنـد. امروز هم در حلب، حملات شـیمیایی صورت می گیرد امـا چون از جانب 
تروریسـت هاسـت، هیـچ صدایـی از حامیان آنها به گوش نمی رسـد. ایـن دقیقا همان 
ارزش هـای آمریکایـی مورد تاکید سـردمداران این کشـور اسـت که صراحتا می گویند 
»از مـا اسـلحه بخـر و با خیال آسـوده جنایـت کن«.آیت الله آملـی لاریجانی خطاب به 
مدافعـان دروغیـن حقوق بشـر در غرب بویژه آمریکا گفت: ننگتان باد با ایـن ارزش ها و 
حقـوق بشـری کـه از آن دم مـی زنیـد. امروز در یمن با بمب های شـما مـردم بی گناه 
سـلاخی مـی شـوند اما به خاطـر آنکه با عربسـتان قـرارداد دارید و مدعی هسـتید که 
سـرمایه سـعودی ها برایتان ایجاد شـغل کرده است، هیچ سخنی از این جنایات به زبان 
نمی آورید. آن خبرنگار سـعودی را به فجیع ترین شـکل ممکن به قتل رسـاندند و در 
حالی که طبق گزارش های سـازمان های اطلاعاتی و امنیتی خودتان برای شـما محرز 
شـده اسـت که بن سـلمان در این جنایت نقش داشـته، می گویید ما نمی توانیم کاری 

کنیـم چون پول آنهـا برای ما مهم اسـت!
* آمریـکا »حقوق بشـر« را با ۴۰۰ میلیـارد دلار قرارداد تسـلیحاتی زیر پا 

مـی گذارد
رئیـس قـوه قضاییه با ابراز تاسـف نسـبت به انحطـاط اخلاقی دنیـای مدعی تمدن 
غـرب، تصریح کرد: البته حکام سـابق آمریکا نیز همینطور بودنـد اما وقاحت آنها اکنون 
آشـکارتر و عریان تر شـده و تصریح می کنند ما حقوق بشـر را زیر پا می گذاریم چون 
قرارداد تسـلیحاتی چهارصد میلیارد دلاری بسـته ایم و پول عربستان در کشور ما شغل 
ایجـاد کرده اسـت.آیت الله آملی لاریجانی افزود: در واقع همانگونه که برخی مسـئولان 
غربـی نیـز بـه این معنا اشـاره کرده انـد، آمریکا مـی گوید اگر طـرف قرارداد ما باشـید 
و بـه ما سـود برسـانید، مـی توانید هر کاری خواسـتید انجام دهیـد و هر ارزشـی را زیر 
پـا بگذارید.رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه جمهوری اسـلامی با چنیـن روندی مخالف 
اسـت، خاطرنشـان کرد: اگر جمهوری اسـلامی صدمات و لطمات و تحریم های چهل 
سـاله را از ناحیه دشـمن تحمل کرده، بر اسـاس پایه¬های محکم ارزشـی و ایمانی بوده 
اسـت و مـی دانـد که دفاع کشـورهای غربی از حقوق بشـر، کذب محض اسـت؛ وگرنه 
چگونـه مـی توان بین مردم یمن و یک آمریکایی که در جایی کشـته می شـود، تفاوت 
قائـل شـد؟ امـروز صدها و هـزاران یمنی از کودک و بـزرگ، اینگونه به نحو فجیع تحت 
فشـار و محاصره هسـتند و به قتل می رسـند اما چون آمریکا با عربسـتان قرارداد دارد 
مـی گویـد بمب می فروشـیم تا بر سـر شـما بریزنـد! آیت اللـه آملی لاریجانـی با بیان 
اینکه دلیل مقاومت جمهوری اسـلامی، این رفتار ننگین و شـرم آور کشـورهای سلطه 

اسـت، تاکیـد کرد: امروز جبهـه مقاومت با محوریت جمهوری اسـلامی، پناه ملت های 
مظلوم اسـت و ما مطمئنیم این جبهه به فضل و عنایات خاصه الهی، ان شـاءالله پیروز 
میـدان خواهـد بود.رئیس قوه قضاییه در ادامه با گرامیداشـت هفته بسـیج، این شـجره 
طیبـه را کـه بـه ابتـکار امـام راحل )قدس الله نفسـه الزکیـه( پایه گذاری شـد، نعمتی 
عظیـم بـرای ملـت ایـران توصیـف کرد و گفـت: بسـیج در واقـع تبلـور ورود به صحنه 
مقاومت، دفاع، حفظ امنیت و سـازندگی اسـت. امروز، روحیه جهادی در بسـیج حلّال 

بسـیاری از مشـکلات اسـت و ما امیدواریم که این روحیه همچنان حفظ شـود.
* الگوبـرداری از بسـیج در منطقـه موجب عقب راندن دشـمنان شـده 

ست ا
آیت الله آملی لاریجانی با اشاره به الگوبرداری کشورهای منطقه از ساختار »بسیج«، 
اظهار کرد: الگویی که عراق و سـوریه از بسـیج گرفتند، موجب عقب راندن دشـمن شد 
و ما خوشـحالیم که جمهوری اسـلامی توانسـته اسـت با این الگوی موفق، بسـیاری از 
مشـکلات را پشـت سـر بگذارد. امروز هم امیدواریم بسـیج در صحنه اقتصاد کشـور با 
اقتـدار ورود یابـد و بـه مـردم کمـک کند زیـرا کمک به مـردم، یـک اصل اسـت. امروز 
بسـیج در بحـث پیشـگیری از جرایـم و کاهش آسـیب های اجتماعی نیـز کمک قابل 
توجهـی بـه قوه قضاییه می کند و برنامـه های خوبی را در این زمینـه طراحی کرده اند. 
امیداوریم هم بسیج حقوقدانها و هم کل بسیج بتوانند در زمینه حل مشکلات حقوقی 
- قضایی، اجتماعی و دفع آسیب ها به جامعه کمک کنند.رئیس قوه قضاییه در بخش 
دیگری از سـخنان خود با اشـاره به مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم، بر همکاری قوا 
برای حل این مشـکلات تاکید کرد و گفت: بار اصلی مسـئولیت برای حل مشـکلات بر 
دوش قـوه مجریـه اسـت، منتها قوای دیگـر نیز باید به دولت کمـک کنند. بحمدالله با 
تشـکیل شـورای عالی هماهنگی اقتصادی قوا برخی از گره¬ها در حال گشـوده شـدن 
اسـت و به تدریج شـاهد ثبات و وضعیت بهتری خواهیم بود.آیت الله آملی لاریجانی با 
بیان اینکه مسـئله اقتصاد و معیشت، محور اصلی نفوذ دشـمن و ضربات او است، یادآور 
شـد: هنـوز تـا حل کامل مشـکلات فاصله داریـم و دولت محترم نیز باید تدبیـر خود را 
افزایـش دهـد. قـوای دیگر هم بایـد همکاری کنند و در این میان مسـائل و مشـکلات 
قشـرهای مختلـف را بایـد مـورد توجه جـدی قـرار داد.رئیس قـوه قضاییـه در ادامه به 
برخـی مشـکلات کارگران و مطالبات آنان اشـاره کـرد و گفت: امروز قشـر کارگر تحت 
فشـارهای معیشـتی بسیار زیادی اسـت. به هر حال، حقوق ثابتی داشـته اند و یک باره 
قیمت ارزاق و اجناس بالا رفته اسـت. ما باید به حل مشـکلات آنها توجه داشـته باشیم. 
گاهـی ماههـا حقوق کارگـران به تعویق می افتد؛ چگونه زندگی کنند؟ این مسـائل، دو 
وجه دارد؛ یکی وجه اجرایی اسـت که دادگسـتری، سـازمان بازرسـی کل کشـور و سایر 
نهادهـای مسـئول باید در جایی که بحث حقوق عمومی مطرح اسـت به موضـوع ورود 

پیـدا کنند و اگر مسـئولی کوتاهـی می کند، با او برخورد شـود.
* اخلالگران کشور به بهانه مطالبات کارگران پیگرد قضایی می شوند

 آیـت اللـه آملـی لاریجانـی ادامـه داد: وجهه دیگر، سـوء اسـتفاده دشـمن از برخی 
خلاءها و کاسـتی هاسـت. با کسـانی که بخواهند از کارگران عزیز، در مسـیر رسیدن به 
مطالباتشـان بهـره بـرداری ابزاری کنند و با ورود افـراد بیگانه از محیط کارگری، به بهانه 

مطالبات کارگران نظم کشـور را بر هم بزنند باید برخورد شـود. این قبیل مسـائل، ابزار 
دشـمن اسـت و برخـی در صدد بهره گیـری از این ابزار هسـتند. هیچگاه با اغتشـاش، 
بحـران و اقدامـات خـلاف نظم عمومـی، مطالبات به نتیجـه نخواهد رسـید.رئیس قوه 
قضاییـه تاکیـد کرد: مطالبـات کارگران عزیز بایـد در یک فضای معقـول، با تفاهم های 
منطقـی بـا پیمانکاران و با ورود دولت و دسـتگاه قضایی به نتیجه برسـد. اینکه عده ای 
ایـن مطالبـات را بخواهنـد و عده ¬ای بهانه کنند و نظم و انتظام کشـور را به هم بریزند، 
قابـل قبـول نیسـت. در عین حـال تأکید مـی کنم کـه دولت محترم نیز باید مسـئله 
معیشت کارگران را واقعاً مد نظر داشته باشد و در جاهایی که مشکلاتی پدید می¬آید 
فـوراً رسـیدگی کنـد. مـا از زحمات دسـتگاه های اجرایی برای حل مشـکلات، تشـکر 
مـی کنیـم امـا در عین حال تاکیدمان این اسـت که مسـائل سـر وقت خـود و به موقع 
حـل و فصل شـوند تا نتیجه بخش باشـند.آیت الله آملـی لاریجانی همچنین با تاکید 
بـر ضـرورت دقـت در واگـذاری هـا و نظـارت کامل دولت بـر رونـد کار واحدهایی که به 
بخـش خصوصـی واگذار می شـوند، تصریح کـرد: باید دقت شـود که بخش خصوصی 
دقیقـا می خواهـد به چه شـکل عمل کند. نباید روند کار به گونه ای باشـد کـه عده ای 
بخواهند از منافع یک کارخانه سوء استفاده کنند و سپس معیشت کارگران را به خطر 
بیندازنـد. دولـت بایـد در عین واگـذاری بخش های دولتی به بخـش خصوصی، نظارت 
تام داشته باشد و شرط اصلی و اساسی¬اش نیز نگهداری کارگران در بستر کار کارخانه 
باشـد؛ نـه اینکه کارخانـه را بفروشـند و فردی هم که خریـدار اسـت، از فضای فیزیکی 
کارخانه اسـتفاده کند و زمین های آن را بفروشـد! شـرط اساسـی این است که کارخانه 

باید بـه قوت خود باقی باشـد.
* واگـذاری هـا به بخـش خصوصی باید معقـول، منطقی و با نظـارت تام 

باشد دولت 
رئیـس قـوه قضاییه با تاکید بر حمایت دسـتگاه قضایی از سـرمایه گـذاری بخش 
خصوصـی، واگـذاری معقـول و منطقـی بـا نظـارت تمـام را از ارکان یـک واگـذاری 
صحیـح دانسـت و خاطرنشـان کـرد: ان شـاءالله همه قوا دسـت به دسـت هم بدهند 
و در جهـت حـل مشـکلات کارگـران و کارمنـدان که اقشـار ضعیف جامعـه به لحاظ 
درآمـدی هسـتند، گام بردارند.آیـت اللـه آملـی لاریجانـی در پایان با اشـاره بـه زلزله 
شـامگاه یکشـنبه در کرمانشـاه، از پیگیری های خود در تماس با اسـتاندار کرمانشـاه 
و رئیـس کل دادگسـتری این اسـتان خبر داد و اظهار کرد: حسـب گـزارش هایی که 
دریافـت کـردم، بحمدالله این زمین لرزه تلفات جانی نداشـته و عمـده مصدومان نیز 
بـه صورت سـرپایی مداوا شـده اند. ما ضمن ابراز همدردی با هموطنـان عزیزی که در 
این شـرایط آب و هوایی با مشـکل روبه رو شـده اند، از دولت محترم می خواهیم که 
تمـام تـلاش خود را برای حل مشـکلات این عزیزان به کار ببنـدد و از مقامات قضایی 
و انتظامـی اسـتان نیز مـی خواهیم که در بحـث حفظ امنیت مناطق حادثـه دیده از 

هیچ تلاشـی فروگذار نکنند.
براسـاس این گزارش، ادامه بحث و بررسی پیرامون »دستور العمل نظارت و پیگیری 
احیـای حقـوق عامـه« در دسـتور کار امروز مسـئولان عالی قضایـی قرار داشـت و مواد 

دیگـری از آن به تصویب رئیس قوه قضاییه رسـید.

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی: 

دشمن درصدد استفاده از ابزار »مطالبات کارگری« است
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برادر راستین تو، كسى است كه با 
جانش تو را پاس بدارد و تو را بر مال و 

زن و فرزندان خویش، مقدّم بدارد

سه شنبه - 6 آذر 1397- سال بیست و یکم - شماره  4694

امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی از مجموعه پردیس دانشگاهی 
علوم پزشکی قم بازدید کرد.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، در جریان بازدید دکتر احمد 
امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، از مجموعه پردیس دانشگاه علوم 
پزشکی قم، نیازهای توسعه ای واحدهای آموزشی و رفاهی - اداری در این مجموعه 
مورد بررسی قرار گرفت.بنابر این گزارش احداث حداقل دو دانشکده تا سال 1414 و یک 
خوابگاه برادران و خوابگاه متاهلین، کتابخانه مرکزی، سلف سرویس مرکزی و... مورد تایید 
قرار گرفت و مقرر شد پیگیری های لازم به منظور تکمیل طرح و شروع عملیات اجرایی 
از سوی مسئولان دانشگاه علوم پزشکی انجام شود.همچنین با توجه به ساختمان های 

احداث شده و برنامه 1414 و طرح جامع پردیس، کمبود عرصه و فضای فیزیکی مورد 
توجه قرار گرفت و مقرر شد پیگیری های لازم به منظور افزایش عرصه از 50 هکتار به 
حداقل 100 هکتار صورت پذیرد. افزایش فضای سبز در پردیس و استفاده از توانمندی 

های شهرداری برای توسعه فضای سبز از دیگر مسائل مطرح شده در این بازدید بود.
امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در جریان این بازدید گفت: 
با توجه به طرح جامعه پردیس باید دنبال افزایش عرصه پردیس علوم پزشکی باشیم 
و برنامه ریزی های لازم انجام شود.وی اضافه کرد: در افق 1414 برای ساختمان های 
جدید باید برنامه ریزی های لازم انجام شود و بر اساس آن پیش بینی ها، نیازها اعلام 

شود تا شاهد تحول باشیم.

در بازدید نماینده مردم قم در مجلس مطرح شد

احداث 2 دانشکده جدید در پردیس علوم پزشکی قم

صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
دستی و گردشگری استان قم از نحوه 
سنتی پخت آبگوشت قنبید و ثبت پنج 
پرونده دیگر میراث ناملموس این استان 

خبر داد.
به گزارش اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری استان قم، 
حمید یزدانی گفت: در کمیته تخصصی 
ثبت میراث فرهنگی ناملموس که در 
نحوه  شد،  برگزار  آثار  ثبت  کل  اداره 
طبخ آبگوشت قنبید، نحوه طبخ قنبید 
پلو، نحوه پخت غذای سنگک، آیین 
حضرت  مطهر  حرم  در  گردانی  لاله 
هنر  مهارت  معصومه)س(،  فاطمه 
تذهیب و همچنین مهارت اجرای طاق 
قمی پوش در استان قم، با نظر موافق 

داوران و متخصصان به ثبت رسیدند.
از  قنبید  آبگوشت  داد:  ادامه  وی 

غذاهای بومی و سنتی استان قم بوده و 
سابقه بسیار طولانی دارد و قدیمی ترین 
سندی که تا کنون یافت شده و در آن 
به این غذا اشاره شد مربوط به دوره 
قاجار است که این غذا در بین قمی ها 

معمول بوده است.
مدیرکل میراث فرهنگی قم گفت: 
قنبید پلو نیز از غذاهای بومی و سنتی 
آن  پخت  نحوه  که  است  قم  استان 
سابقه بسیار طولانی دارد و از آنجایی 
فرهنگ  از  غذاهای سنتی جزئی  که 
این  عرضه  و  ملت می باشد طبخ  هر 
غذاهایی سنتی می تواند باعث جلب و 

جذب گردشگران را فراهم کند.
وی با بیان اینکه نحوه پخت غذای 
سنگک نیز از جمله پرونده هایی بود که 
در فهرست میراث ملی ثبت گردید، 
نان  با  نباید  را  سنگک  غذای  افزود: 

سنگک اشتباه گرفت اما این خوراکی 
نیز مانند نان سنگک در صبحانه مورد 

استفاده قرار می گیرد.
خوراکی  اینکه  به  اشاره  با  یزدانی 
سنگک از حبوباتی بنام بلبلی یا سنگک 
تقریباً  سنگک  گفت:  می شود،  تهیه 
شبیه عدسی است و تنها خوراکی است 
که پخت آن با مشقت های فراوان فقط 
در قم انجام می شود و در کل کشور 

بی نظیر است.
وی گفت: مراسم لاله گردانی حرم 
مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( از 
جمله مراسم های زیبا و دیدنی است، 
حرم  خادمان  مخصوص  مراسم  این 
انجام  تغییر کشیک  است که هنگام 

می شود.
مدیرکل میراث فرهنگی استان قم 
افزود: هنر تذهیب در شهر قم از جایگاه 

ویژه ای برخوردار است و از آنجایی که 
این هنر در استان قم از قدمت چند 
آن  ثبت  است،  برخوردار  ساله  صد 
در فهرست آثار ملی ضروری به نظر 
زیر  از گذشته در  بیشتر  تا  می رسید 
چتر حمایت میراث فرهنگی قرار گیرد.

وی گفت: مهارت اجرای طاق قمی 
پوش نیز به عنوان شیوه ای ابداعی از 
عناصر معماری سنتی ایرانی است که 
در گذشته در قم ابداع شده است، در 
ثبت  به  ناملموس  ملی  آثار  فهرست 
رسید، چرا که با تغییر الگوی معماری از 
سنتی به نوین، استفاده از شیوه »طاق 
قمی پوش« در معرض فراموشی قرار 
گرفته و محدود به بازسازی خانه های 
تاریخی شده است. حفظ و احیاء این 
فراموشی حفظ  از خطر  را  آن  شیوه 

می کند.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم  خبرداد

آبگوشت قنبید قم ثبت ملی شد

چشم امید جوانان به غزل خداحافظی مدیرانکاریکاتور

 محمدعلى رجبى

نامحـرمانه

اخبــار

جزئیات کارکرد کارت بانکی به جای کارت سوخت 
وزیر ارتباطات گفت: با دستورالعمل بانک مرکزی تمامی پوزهایی که به صورت متمرکز اتصال 
نازل با PSPها را برقرار می کنند آپدیت شده اند و وقتی کاربر کارت بانکی خود را در پوز جایگاه 
سوخت می  کشد، در کیف پول الکترونیکی که توسط شرکت ملی پخش در کارت بانکی وی ایجاد 
شده، میزان تخصیص سوخت شارژ می شود.محمدجواد آذری جهرمی در حاشیه نشست رئیس 
مجلس شورای اسلامی و وزارت ارتباطات با موضوع دولت الکترونیکی در پاسخ به سؤال خبرنگار 
فارس درباره اینکه تاکنون جزئیاتی از روش عملکرد کارت بانکی به جای کارت سوخت اعلام نشده و 
این کارت ها قرار است چگونه در نازل های جایگاه های سوخت استفاده شوند، اظهار داشت:  55 درصد 
نازل های سوخت به سیستم های مربوطه متصلند و 45 درصد نیز دارای پوز )دستگاه کارتخوان( 
هستند.وی ادامه داد: بانک مرکزی دستورالعملی داده که تمامی PSP ها )شرکت های خدمات 
پرداخت( پوزهایشان را آپدیت کردند و تمامی دستگاه هایی که به صورت متمرکز اتصال نازل را به 
آنها برقرار کرده آپدیت شدند.وی با ذکر مثالی توضیح داد: به محض اینکه کاربر ثبت نام می کند، بانک 
مرکزی به بانک دارنده کارت دستور می دهد که کیف الکترونیکی داخل کارت کاربر ایجاد شود. آن 
کیف پول الکترونیکی توسط شرکت ملی پخش و پالایش شارژ می شود و در نهایت وقتی که کاربر 

کارتش را در پوز می کشد، در عمل میزان تخصیص سوخت به او مشخص می شود.

زمان واگذاری پرسپولیس و استقلال مشخص شد 
وزیر ورزش و جوانان تاکید کرد که واگذاری پرسپولیس و استقلال در آستانه تصویب هیات 
دولت قرار دارد و این مهم ظرف چند ماه آینده صورت می گیرد.مسعود سلطانی فر در مجمع عمومی 
باشگاه استقلال با اشاره به حضورش در وزارت ورزش و جوانان که از سال ۹5 آغاز شد، اظهار کرد: 
در آن زمان بر اساس مصوبه ۲۸ مردادماه ۹4 این دو باشگاه از لیست واگذاری ها خارج شده بود 
و مدیرعامل و اعضای هیات مدیره منصوب شده بودند در حالی که من همان موقع متوجه شدم 
اشکالات حقوقی صورت گرفته بود.وزیر ورزش و جوانان با اشاره به تلاش های دو سال گذشته برای 
سازماندهی این دو باشگاه گفت: زمانی که در وزارت ورزش و جوانان مشغول فعالیت شدم این دو 
باشگاه با بدهی های وحشتناک و بلاتکلیفی ساختاری و تشکیلاتی مواجه بودند و در همان موقع هم 
کنفدراسیون فوتبال آسیا برای حضور آنها در لیگ قهرمانان آسیا، مجوز حرفه ای را برای شرکت در 
این رویداد، با شرط عدم بدهی ها منوط کرده بود که واقعا سال گذشته به سختی سپری شد تا بتوانیم 
مجوز کنفدراسیون فوتبال آسیا را دریافت کنیم.سلطانی فر با بیان این که برخی از شرایط سخت امروز 
پرسپولیس و استقلال ریشه در سوءمدیریت های گذشته دارد که قراردادهای بدون استاندارد لازم را 
منعقد کردند و عملکرد مالی و مالیاتی نامناسب داشتند.او به حل مشکلات اسپانسری هم برای این 
دو باشگاه اشاره کرد و گفت: با اسپانسری که مشکل درست کرده بودند قطع رابطه شد و با ایرانسل 
مذاکرات زیاد و خوبی صورت گرفت که منجر به عقد قرار داد شد به طوری که تا سال ۹۸-۹۹ برای 

تامین منابع مالی مشکل نخواهند داشت.

35درصد زنان ایرانی قلیان می کشند 
رئیس شبکه ملی پیشگیری از بیماری های غیرواگیر گفت: حدود 35 درصد زنان و دختران 
ایرانی به صورت تفننی یا دائمی قلیان مصرف می کنند. این مساله با توجه به اینکه زنان مادران 
آینده هستند، بسیار نگران کننده است.محمد رضا مسجدی افزود: تنباکوی قلیان دارای مواد سمی و 
کشنده است و افراد به ویژه زنان و دختران ناآگاهانه آن را مصرف می کنند؛ در حالی که مصرف این 
ماده خطرناک عامل بسیاری از بیماری مانند سرطان و بیماری های قلبی و عروقی است.وی اظهار 
داشت: در حال حاضر مصرف قلیان، در میان زنان ایرانی رواج زیادی پیدا کرده است؛ از این رو، برای 
پیشگیری نیاز به فرهنگ سازی بیشتر داریم.مسجدی ادامه داد: مصرف سیگار نیز در کشور رو به 
افزایش است؛ به طوری که اکنون ۹5 تا ۹۸ درصد این ماده دخانی در کشور تولید می شود. استاد 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی اضافه کرد: در حال حاضر 1۲ درصد جمعیت کشور سیگاری 

هستند و سهم زنان از استعمال این ماده دخانی سه درصد است.

تکذیب  خبرعلنی بودن برگزاری دادگاه عراقچی 
دکتر جعفری دولت آبادی در مصاحبه  مورخ 3/۹/13۹7 صرفاً از صدور کیفرخواست توسط 
دادسرای تهران برای عراقچی خبر داد. پایگاه اطلاع رسانی دادسرای عمومی و انقلاب تهران طی 
اطلاعیه ای انتساب خبر علنی بودن برگزاری دادگاه عراقچی به جعفری دولت آبادی دادستان تهران را 
که شنبه شب از برخی از شبکه های صدا و سیما اعلام شد، تکذیب کرد.در این اطلاعیه آمده است: 
دکتر جعفری دولت آبادی در مصاحبه  مورخ 3/۹/13۹7 صرفاً از صدور کیفرخواست توسط دادسرای 
تهران برای عراقچی خبر داد، اما برخی شبکه های صدا و سیما همزمان با پخش تصویر دکتر جعفری 
دولت آبادی، اظهاراتی دائر بر برگزاری علنی جلسه  محاکمه  آتی این فرد را نیز به نقل از دادستان 

تهران قرائت نمود که چنین اظهاری از سوی مصاحبه شونده تکذیب می شود.

وزارت امور خارجه: مراقب دلالان ویزا باشید 
سخنگوی وزارت امور خارجه از متقاضیان روادید خواست مراقب دلالان در اطراف سفارتخانه ها 
و کنسولگری های خارجی در تهران و پایتخت های برخی کشور های همسایه باشند.بهرام قاسمی با 
اشاره به دریافت گزارش هایی مبنی بر کلاهبرداری از هموطنانمان برای دریافت روادید گفت:: این 
دلالان در اطراف سفارتخانه ها و کنسولگری های خارجی در کمین ایرانیان می نشینند و به بهانه 
گرفتن ویزا در کوتاه مدت مبالغ هنگفتی از آنان دریافت می کنند.وی از هموطنان متقاضی روادید 
خواست برای دریافت ویزا حتی الامکان به سایت سفارتخانه ها مراجعه کنند. قاسمی گفت: مراجعه به 
افرادی که بعنوان واسطه و یا به این عنوان که در سفارت آشنا دارند می تواند برای هموطنان دردسر 
ساز باشد.سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: نیروی انتظامی امروز مراقبت های بیشتری را برای 

برخورد با این شبکه های مافیایی اعمال می کند.

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم :

بسیجیان مروجان فرهنگ ایثار در جامعه هستند 

همایش تجلیل از فرماندهان بسیجی نمونه دستگاههای اجرایی استان قم برگزار شد.
مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم در این همایش که به منظور ترویج ایثار اجتماعی 
برگزار شد افزود: بسیج افتخار امروز و دیروز نظام مقدس جمهوری اسلامی است دیروز بسیج د 
رعرصه نبرد حق علیه باطل و امروز در عرصه های اجتماعی، فرهنگی و علمی خوش درخشیده و 
مایه مباهات است. سردارسید جواد هاشمی ضمن تبریک هفته بسیج اضافه کرد: بسیج اجتماعی از 
اقشار مختلف مردم است برگرفته از متن جامعه و اسوه و الگویی از علم و معرفت و سلوک است و 
بدور از افراط و تفریط و از شاخصه های آن ولایت مداری و دغدغه مندی نسبت به مسایل جامعه 
با خلوص در کار و روحیه ایثارگری است . وی ادامه داد: بسیجی  با فضایل اخلاقی همراه است لذا 
از پیشرفت و تعالی همراهانش شاد است بدور از هوای نفس در رقابت سالم، هیچگاه اسیر هرس و 
حسد نمی شود،  لذا بهره مندی از چنین نیروهایی در تمامی عرصه ها موجب تقویت حوزه های 
مختلف را فراهم می سازد.وی با تاکید بر اینکه بی تقوایی جامعه را با معضلات مواجه می کند ، خاطر 
نشان کرد: امروز عرصه جهاد اکبر است هرکس با اصلاح خویش می تواند گامی در مسیر رشد و 
توسعه جامعه بردارد، با روحیه ایثارگری می توان بر همه مشکلات غلبه کرد و چنین فضایی نیازمند 
حضور افراد مخلص است و اکنون می توان این روحیه را در بسیجیان شاهد بود.    سردار هاشمی 
عنوان کرد: انقلاب اسلامی امید دلهای مسلمانان و آزادی خواهان است، صدور انقلاب امروز فراتر از 
مرزهای ایران اسلامی درمنطقه و سایر نقاط جهان را شاهد هستیم. و دشمن این را به خوبی می 
داند و لذا هر لحظه در پی دسیسه علیه نظام و عوامل تقویت کننده این نظام اسلامی است.  وی با 
تاکید بر اینکه امروز عرصه ایثار اجتماعی است عنوان کرد: بسیج دیروز در عرصه نظامی مایه امید 
بود و امروز نیز در همه عرصه ها حتی در دستگاههای اجرایی با همان روحیه اخلاص و ایثار بایست 
الگو و خود مروج فرهنگ ایثار باشد. در پادر پایان این مراسم از فرماندهان نمونه بسیجی دستگاههای 

اجرایی استان تجلیل صورت گرفت .

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم در دیدار با فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب )ع(:

توسعه اقتصادی نیازمند 
تفکر و حرکت بسیجی در جامعه است 

رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت  استان قم  گفت :در عرصه جنگ اقتصادی نیز امروز 
ما به تفکر بسیج و نیرو های نخبه بسیجی نیازمندیم و با این تفکر است که باید با فرصت سازی، از 

مشکلات اقتصادی هم عبورکرده و به اهداف مقدس انقلاب اسلامی دست یابیم
محمود سیجانی به مناسبت 5 آذر سالروز تشکیل بسیج مستضعفان و گرامی داشت هفته بسیج 
در دیدار با  سردار شاهچراغی فرمانده محترم سپاه علی ابن ابیطالب علیه السلام ضمن تبریک هفته 
بسیج به تمامی بسیجیان و پاسداران با تاکید بر اهمیت جایگاه و تاثیرگذاری بسیج در عرصه های 
مختلف انقلاب اسلامی اظهار کرد: از اول انقلاب اسلامی در تمامی دوره ها و عرصه های مختلف در 
مقابله با جنگ سخت و جنگ نرم دشمنان، بسیج کارساز بوده و توانسته است توطئه های دشمنان 
را خنثی کند. سیجانی افزود: برای مقابله و توسعه اقتصادی به ویژه در بحث تحریم هایی که دشمنان 
به ما تحمیل کرده اند نیازمند تفکر و حرکت بسیجی وار هستیم تا بتوانیم کمبود ها را جبران کرده و 
بسیاری از نیاز ها را در داخل کشور تولید و تامین کنیم که از این طریق به خودکفایی در زمینه های 
مختلف دست یابیم.وی ضمن اعلام آمادگی جهت همکاری در زمینه های اقتصادی با این نهاد 
انقلابی تصریح کرد: در عرصه جنگ اقتصادی نیز امروز ما به تفکر بسیج و نیرو های نخبه بسیجی 
نیازمندیم و با این تفکر است که باید با فرصت سازی، از مشکلات اقتصادی هم عبورکرده و به اهداف 

مقدس انقلاب اسلامی دست یابیم .

شهردار قم: 

بدون کمک دولت امکان تعیین تکلیف 
مونوریل وجود ندارد 

شهردار قم گفت: این نهاد مردمی به تنهایی امکان حل معضل بلاتکلیفی 
طرح منوریل را ندارد، و دولت باید به این موضوع ورود پیدا کرده و آن را 

سامان دهی کند. 
سید مرتضی سقائیان نژاد روز دوشنبه در پایان هفتاد و دومین جلسه 
رسمی شورای شهر قم درگفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: درحال حاضر 
جلسه های مربوط به مونوریل با حضور شهرداری، شورای شهر و مسئولان 
استانی ادامه دارد، و پس از رفع اختلافات و مشکل حقوقی این پروژه نتیجه 
نهایی به مردم و شهروندان اعلام می شود.وی افزود: اینکه این پروژه ادامه 
پیدا کند، و یا رها شود، به زودی مشخص خواهد شد.شهردار قم با تاکید بر 
نقش دولت در هر چه سریعتر تعیین تکلیف نمودن مونوریل گفت: چون 
وضعیت اقتصادی شهرداری مناسب نیست، دولت باید قدم پیش گذارد و 
قضیه را حل و فصل کند.اعضای شورای اسلامی شهر قم روز دوشنبه 14 
آبان ماه در جلسه رسمی این شورا ، ضمن مخالفت با تصویب لایحه متمم 
قرارداد مونوریل، ادامه این طرح را به مصلحت مردم قم ندانستند و خواستار 
مختومه شدن هرچه زودتر پرونده آن شدند.اجرای طرح مونوریل قم از سال 
13۸۹ در بستر رودخانه قمرود قم آغاز شد که مرحله نخست این طرح از 
پارک سوار شمالی قم تا مصلای قدس است.در طول مسیر 6.۸ کیلومتری 
مرحله نخست طرح مونوریل قم، هشت ایستگاه از جمله ایستگاه پایانه، 
فرهنگیان، امام موسی صدر، پل رضوی، پل شهید رجایی، شهید مطهری، 
مطهر و مصلا در نظر گرفته شده است.سقائیان نژاد همچنین در پاسخ به 
سئوال دیگری در خصوص احداث ایستگاه مترو در میدان شهید آیت الله 
سعیدی نیز گفت: عملیات اجرایی قطار شهری قم در مجموع روند خوبی را 
طی می کند، و عوامل و نیروهای فعال در این طرح در سه شیفت در حال 
کار هستند.وی اضافه کرد: برای اتمام کار ایستگاه متروی سعیدی نیز زمان 
دقیقی را نمی توان تعیین کرد، ولی با جدیت کامل تلاش می کنیم که این 
مسیر را باز و در اختیار مردم قرار دهیم.سقائیان نژاد گفت: طرح قطارشهری 
قم هم اکنون به لحاظ اعتباری با مشکلی مواجه نیست، و سه هزار میلیارد 

ریال اعتبار از محل فروش اوراق مشارکت تحقق پیدا کرده است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم :

قبل از هر گونه حفاری بستر زیر لوله های 
موجود مقاوم سازی شود 

سرپرست استانداری قم از برخی از پروژه های شرکت آب و فاضلاب 
استان قم قم بازدید کرد و از نزدیک در جریان نحوه اجرای این پروژه ها 

قرار گرفت.
سید محمدرضا هاشمی در این بازدید از عملیات اجرایی ترمیم خط 
لوله 300 میدان کشاورز که بر اثر حفاری های انجام شده مترو، منجر به 
شکستگی شده بود بازدید کرد.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم 
در این بازدید به ارائه گزارشی از این حادثه پرداخت و گفت: به دلیل اجرای 
تونل های دسترسی ایستگاه مترو، خاک زیر لوله 300 میلی متر ریزش کرده 
و موجب نشتی لوله و نشست خیابان شد.وی خاطرنشان کرد: با اعلام به 
موقع این حادثه، اکیپ های عملیاتی شرکت آبفا همراه با تجهیزات کامل 
در محل حاضر شده و اقدام به قطع آب و حفاری محل کردند و به دلیل 
گسترده بودن منطقه تحت تأثیر قطع آب، عملیات با حداکثر توان و سرعت 
انجام شده و جریان آب در کوتاه ترین زمان برقرار شد.دکتر صادق پور با 
بیان اینکه قبل از این حادثه با توجه به ایجاد حفره ای در خط لوله شرکت 
آب و فاضلاب تذکرات شفاهی و کتبی به پیمانکار مترو داده شد، ابراز 
داشت: تاکنون حفاری های مترو در زیر خطوط لوله آب در نقاط مختلف 
موجب نشست و در نتیجه ایجاد شکستگی و حوادث ناگوار شده است که 
لازم است قبل از هر گونه حفاری بستر زیر لوله های موجود مقاوم سازی 
شود.سرپرست استانداری قم در ادامه از  عملیات اجرایی پروژه نوسازی 
و اصلاح خط لوله آب 400 محدوده ایستگاه A10 در محدوده زیرگذر 
امامزاده ابراهیم مترو بازدید کرد و از نزدیک در جریان چگونگی اجرای این 

پروژه قرار گرفت.

مدیرعامل شرکت آب منطقه  ای قم مطرح کرد

برداشت سالیانه 600 میلیون 
مترمکعب از منابع آب زیرزمینی قم 

مدیرعامل شرکت آب منطقه  ای قم گفت: میزان برداشت سالیانه از 
منابع آب زیرزمینی در استان 600 میلیون مترمکعب است که محل 

مصرف 500 میلیون مترمکعب از آن در بخش کشاورزی است.
احمد حاج حسینی با اشاره به میزان مصرف آب برای آبیاری فضای 
سبز شهر قم اظهار کرد: سالیانه بین 15 تا  ۲0 میلیون مترمکعب از منابع 
آب زیرزمینی شهر قم برای آبیاری فضای سبز این شهر صرف می شود، 
استخراج این میزان آب از 35 چاه صورت می گیرد، اما این چاه ها به کنتور 
مجهز نیستند.وی ادامه داد: ۸0 درصد نیاز آب شرب مردم استان قم از 
منابع آب سطحی به خصوص سرشاخه های دز و سد 15 خرداد تامین 
می شود، تامین بقیه این نیاز و آن هم بیشتر در ایام پیک مصرف از منابع 
آب زیرزمینی است.مدیرعامل شرکت آب منطقه  ای قم افزود: میزان 
برداشت سالیانه از منابع آب زیرزمینی در استان 600 میلیون مترمکعب 
است که محل مصرف 500 میلیون مترمکعب از آن در بخش کشاورزی 
است، تنها پنج درصد از منابع آب زیرزمینی قم برای آبیاری فضای سبز 
مصرف می شود.حاج حسینی مسگر با اشاره به وضعیت شبکه آبیاری فضای 
سبز شهر قم اظهار کرد: شهرداری کار را برای جداسازی شبکه آبیاری 
فضای شهر قم از شبکه آب شرب آغاز کرده است و این روند ادامه دارد.وی 
خاطرنشان کرد: شهرداری قم در تلاش است تا چاه های آب فضای سبز 
خود را به کنتورهای هوشمند مجهز کند، استفاده از این کنتورها موجب 
خواهند شد که میزان برداشت از منابع آب زیرزمینی برای آبیاری فضای 

سبز به صورت دقیق مشخص شود.

جانشین فرمانده انتظامی استان  قم خبرداد

دستگیری 10 نفر از دلالان غیرمجاز ارز
جانشین فرمانده انتظامی استان از دستگیری 10 تن از دلالان غیرمجاز 

ارز در استان خبر داد. 
 سرهنگ صیاد درویشی اظهارداشت: در راستای اجرای طرح برخورد 
با دلالان غیرمجاز ارز، مأموران پلیس امنیت عمومی استان و همچنین 
مأموران فرماندهی انتظامی شهرستان قم با هماهنگی مقام قضائی ضمن 
حضور در میدان آستانه، بازارچه شیخان، گذرخان و خیابان چهارمردان، 10 
نفر از دلالان غیر مجاز ارز را شناسایی و دستگیر کردند.وی گفت: در ادامه 
متهمان برای انجام تحقیقات تکمیلی به پلیسی آگاهی استان منتقل شدند.

سرهنگ درویشی افزود: از این افراد در مجموع 400 دلار، 64۲ هزار 
دینار و ۲۲ میلیون و 3۲۲ هزار تومان کشف شده است.جانشین فرمانده 
انتظامی استان قم گفت: نهایتاً متهمان به انضمام پرونده متشکله برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

کشف لوازم خانگی قاچاق در یک کارگاه
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف یک محموله ماشین ظرف شویی و 

جاروبرقی قاچاق به ارزش حدود ۲ میلیارد ریال در قم خبر داد. 
 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: با تلاش مأموران کلانتری 
۲۲ پردیسان، محل دپو قاچاق در یک کارگاه ۲0 متری در قم کشف شد.در 
بازرسی صورت گرفته توسط مأموران، 43 عدد ماشین ظرف شویی و 4 
عدد جاروبرقی ساخت کشور چین کشف شده است.سرهنگ جعفریان 
ارزش ریالی اقلام قاچاق را توسط کارشناسان حدود ۲ میلیارد ریال عنوان 
کرد و افزود: در این رابطه متهم دستگیر و پس از تشکیل پرونده تحویل 
مرجع قضائی استان شد.فرمانده انتظامی شهرستان قم تاکید کرد: پلیس 
همواره با تمامی مصادیق تهدید کننده اقتصادی داخلی مقابله می کند تا 
بارقه امید در دل تولید کنندگان جامعه به وجود آمده و روز به روز شاهد 

رشد اقتصاد داخلی باشیم.

اخبــار

سرپرست استانداری قم با بیان این 
که اقتصاد مقاومتی را باید از خودمان آغاز 
کنیم، گفت: مسئولان خرید دستگاه های 
اجرایی از جمله کارپردازان و ذیحسابان 
در  تولیدی  کالاهای  از  موظف هستند 

استان استفاده کنند. 
در  دوشنبه  روز  هاشمی  محمدرضا 
ششمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد 
افزود: اقتصاد مقاومتی آنقدر  مقاومتی، 
سخت نیست که الزاما نیاز به کلمات، 
عناوین و اعتبارات داشته باشد، بلکه خرید 
کالایی با اولویت کالای تولید شده در قم، 
گام نخست اجرایی شدن اقتصاد مقاومتی 
وسایل  حتی  اگر  کرد:  اضافه  است.وی 
خانگی هم می خریم باید خرید کالای 
تولید داخل در اولویت باشد. وی تصریح 
کرد: اگر بخواهیم مسائل اقتصادی را در 
حوزه اقتصاد مقاومتی محقق کنیم باید 
مانند هشت سال دفاع مقدس هر لحظه 
آماده تهدیدها، حمله و توطئه های دشمن 
با مدیریت  تاکید کرد:  باشیم. هاشمی 
جهادی و اقتصاد مقاومتی، خودمان را در 
مقابل دسیسه های دشمن که در حال 
حاضر اقتصاد نظام جمهوری اسلامی را 
هدف قرار داده، واکسینه کنیم و بهترین 
فرمایشات  از  تبعیت  زمینه  این  در  راه 
رهبر معظم انقلاب است.وی ادامه داد: 
دشمن در هشت سال جنگ تحمیلی، 
ایران را تهدید نظامی و پس از آن نیز 
در حوزه تهاجم فرهنگی تهدید می کرد 
که موفق نشد.وی بیان کرد: رهبر معظم 

انقلاب از سال 7۸ تاکنون هر سال را به 
نام موضوعی نامگذاری کردند و از سال 
۸۹ نیز مساله اقتصاد مطرح شد و در سه 
سال گذشه اقتصاد مقاومتی، تولید ملی 
و حمایت از کالای ایرانی موضوع شعار 
سال قرار گرفته است.سرپرست استانداری 
قم افزود: در بحث مسائل اقتصادی رهبر 
تذکرهایی  و  هشدارها  انقلاب  معظم 
دادند و می طلبد که ما مسائل اقتصادی 
را با جدیت پیگیری کنیم و اقدام های 
خوبی در این زمینه صورت گرفته است.

وی اضافه کرد: در سال ۹5، ۲0 جلسه 
ستاد اقتصاد مقاومتی با ۲5 کارگروه و 75 
مصوبه و در سال ۹6 نیز 11 جلسه ستاد 
اقتصاد مقاومتی با 61 مصوبه برگزار شده 
و در سال ۹7 نیز تاکنون 6 جلسه برگزار 
شده که انتظار داریم جلسه ها هر ۲ هفته 
یک بار با دستور کار مشخص برگزار شود.

فرماندهی  ستاد  های  مصوبه   *
اقتصاد  مقاومتی باید اجرایی شود

وی با تاکید بر این که همه دستگاه 
ها موظف و مکلف هستند مصوبه های 
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی را اجرایی 
نمایند، گفت: آموزش و پرورش مکلف 
است طرح همیار تولید ملی را با اعتبارات 
این  نماید و  داخلی در مدارس اجرایی 
طرح به عنوان نمونه در قم اجرایی می 
شود و همه ملزم هستند در این راستا به 
آموزش و پرورش کمک نمایند.هاشمی 
ادامه داد: مصرف بهینه آب را نیز باید از 
قشر دانش آموز به ویژه مقطع ابتدایی 
آغاز کنیم و دانشگاه، حوزه، صاحبان فکر، 
اندیشه و نخبگان فرهنگی و اجتماعی باید 
کمک نمایند.وی تاکید کرد: دستگاه های 
اجرایی باید اقدام های موفقیت آمیزی 
که در حوزه اقتصاد مقاومتی انجام داده 

اند را به اطلاع مردم برسانند.وی با اشاره 
به این که کمیته نظارت بر راستی آزمایی 
در استان شکل گرفته است، گفت: تثبیت 
در  باید  و  است  کار  اولویت  در  اشتغال 
این حوزه همه پای کار آیند و واحدهای 
نماییم.سرپرست  تقویت  را  صنعتی 
واحد صنعتی  اگر  افزود:  قم  استانداری 
از  اجتماعی  های  آسیب  تعطیل شود، 
جمله بیکاری، طلاق و سرقت افزایش 
می یابد.وی خاطرنشان کرد: بیش از ۸۲0 
میلیارد ریال توسط سایت کارا به حوزه 
اشتغال روستایی اختصاص یافته است و 
در اشتغال فراگیر هم ۲50 میلیارد ریال 
پرداخت شده و انتظار مردم این است که 
خروجی مشخص و اشتغال تثبیت شود و 
آسیب های اجتماعی کاهش یابد.هاشمی 
شهری،  آبفای  شرکت  از  تقدیر  ضمن 
گفت: این شرکت عملیات وصل جریان 
آب میدان کشاروز را که به دلیل اجرای 
طرح قطار شهری قطع شده بود و 4۸ 
ساعت زمان بر بود را در کمتر از چهار 
ساعت انجام داد.وی به هاشمی همچنین 
با اشاره به سامانه »ستاد ایران«، گفت: 
و  ایرادها  اجرایی  های  دستگاه  مدیران 
اشکال های این سامانه را به مرکز منعکس 
کنند تا مرتفع شود و اگر مشکلات درون 
نیز دستگاه های نظارتی  استانی است 
حل کنند.وی افزود: اگر نیاز است دستگاه 
های اجرایی به عدم استمهال تسهیلات 
از سوی بانک ها اعتراض نمایند تا مشکل 

مرتفع شود.

سرپرست استانداری قم: 

دستگاه های اجرایی از کالاهای تولیدی داخل قم استفاده کنند 

معاون امور اقتصادی استانداری قم، روند اجرایی تدوین سند اشتغال این استان را مناسب 
ذکر کرد و گفت: این سند برای اجرایی شدن نیاز به شدت و حدت بیشتر دارد. 

مهرداد غضنفری روز دوشنبه در ششمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی درقم 
افزود: در بهار امسال شاهد کاهش نرخ بیکاری و درتابستان ۹7 با اتفاقاتی که حوزه صنعت 
رخ داد، شاهد افزایش نرخ بیکاری بودیم.وی با تاکید برکاهش نرخ بیکاری تا پایان امسال، 
بیان کرد: به همین منظور کمیته پیشگیری از تعطیلی واحدهای صنعتی تشکیل شد 
و اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز نباید منفعلانه برخورد کند و پیگیری هایش باید 
عملیاتی باشد.غضنفری ادامه داد: اگر حتی یک تَن نیز از کار بیکار شود، یعنی حداقل 10 
میلیارد ریال باید برای بازگشت وی به کار سرمایه گذاری شود.وی تاکید کرد: دستگاه های 
اجرایی و بانک ها به هم متصل باشند، جامع نگاه کنند تا به هدفگذاری برسیم.سند توسعه 
سرمایه گذاری، تولید و اشتغال قم، اردیبهشت ماه سالجاری طی آیینی با حضور علی ربیعی 
وزیر سابق تعاون، کار و رفاه اجتماعی و مسئولان در این استان رونمایی شد.وی دربخش 
دیگری از سخنان خود، دستگاه های اجرایی را مکلف کرد که خرید کالای تولید شده 
درقم را در اولویت قرار دهند و در غیر این صورت آن را تایید نکنند.غضنفری افزود: دلیلی 
ندارد پیمانکاری خریدهای طرح های عمرانی را از خارج استان انجام دهد و این کار از نظر 
اقتصادی نیز به صرفه نمی باشد.وی با اشاره به این که اطلاع رسانی باید پیوست عملیات 
اقتصادی باشد، گفت: دستگاه های اجرایی مردم ررا از کالاهایی که در استان تولید می شود 
و عملکردشان در راستای اهداف اقتصاد مقاومتی مطلع نمایند.وی اضافه کرد: باید دستگاه 
های اداری بدانند که چه کالاهایی در استان تولید می شود و این کالاها در سامانه ستاد 
ایران نیز قابل مشاهده باشد.غضنفری در ادامه گفت: سال گذشته پنج هزار میلیارد ریال 

سهم قم از محل تسهیلات رونق تولید بود که عملکرد استان در پایان سال به ۹ هزار میلیارد 
ریال افزایش یافت.وی تاکید کرد: دستگاه ها و بانک ها باید هر ماه ۲0 درصد مبلغ تخصیص 
یافته را جذب نمایند و در این راستا هر دستگاه و بانکی قصور کند باید پاسخگو باشد. وی با 
بیان این که در حوزه اشتغال روستایی عملکرد قم جزو 10 استان برتر کشور است، گفت: با 
وجود اینکه چهار درصد جمعیت استان روستایی است، ولی بیش از 113 درصد در حوزه 

انعقاد قرار داد و بالغ بر 100 درصد سهمیه تخصیص اعتبارانجام شده که کار بزرگی است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم نیز در این جلسه گفت: در سال جاری تاکنون سه 
کارگروه اشتغال برگزار شده و ۲3 مصوبه داشته است.مصطفی کاویانی افزود: سال گذشته 
سهمیه ابلاغی برای استان ۲ هزار و 430 میلیارد ریال بوده که یک هزار و 150 میلیارد ریال 
تخصیص یافته و ۲33 طرح به مبلغ یک هزار و 700 میلیارد ریال به بانک ها معرفی شده 
است.وی اضافه کرد: ۹1 طرح به مبلغ ۲7۸ میلیارد ریال با اشتغال زایی 4۹4 تَن مصوب 
شده است.وی خاطرنشان کرد: تقسیم استانی و ابلاغ به بانک ها در سال جاری هنوز صورت 
نگرفته است.کاویانی گفت: برای توسعه اشتغال روستایی یک هزار و 4۲0 میلیارد ریال سهم 
استان قم می باشد که در مرحله نخست ۸03 میلیارد ریال تخصیص یافته است.وی افزود: 
در این راستا 366 طرح به مبلغ ۲ هزار و 551 میلیارد ریال به بانک ها معرفی شده که 
تاکنون 1۸4 طرح به مبلغ یک هزار و 40 میلیارد ریال توسط بانک ها تصویب و تسهیلات 
1۸1 طرح نیز به مبلغ ۸۲۸ میلیارد ریال با اشتغالزایی یک هزار و ۲41 تَن پرداخت شده 
است.وی در ادامه با بیان این که اعتبارات مشاغل خانگی در سال گذشته 160 میلیارد ریال 
بود، بیان کرد: در این راستا ۸۸ میلیارد ریال اعتبار تخصیص یافته که از این مبلغ 73۲ طرح 

به مبلغ ۹3 میلیارد ریال به بانک ها معرفی شده است.

معاون امور اقتصادی استانداری قم: 

روند اجرایی تدوین سند اشتغال قم مناسب است 


